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NUDIMO VAM PO IZJEMNO UGODNIH CENAH: 
fotokopiranje (pri večjih količinah popust): 

A4 črnobela 10,90 sit; 
A4 ČB študentje in dijaki 3 2 % popust 7,50 sit; 
A4 barvna kopija 195,00 sit; 

fotokopiranje do formata AO (načrti); 
vezava; 
plastificiranje do formata A3; 
prodaja fotokopirnih strojev; 
prodaja biro opreme CANON in RICOH: 

telefaksi, printerji, kalkulatorji, fotoaparati, 
kartuše, tonerji itd. 

servis fotokopirnih strojev in ostale biro opreme. 

DELOVNI ČAS: 
od ponedeljka do petka: 

od 8,00 do 12,00 in od 13,00 do 17,00 
sobota: od 9,00 do 11,30. 

Glasilo 
prebivalca 

občine 
Grosuplje 

Letnik XXXVI 
številka 5 
maj 2 0 0 1 

http://siol.net


Seja Odbora za 
mednarodne odnose 
V mesecu maju se bo na redni seji se
stal Odbor za mednarodne odnose 
Občine Grosuplje. Na seji bo obra
vnaval informacijo z letnega zasedanja 
Skupščine Mednarodne zveze lokalnih 
skupnosti, ki je bilo v Riu de Janeiru v 
Braziliji 6. maja letos in katere polno
pravni član z glasovalno pravico v 
skupščini je tudi občina Grosuplje. 
Letošnje zasedanje je bilo še posebej 
pomembno, saj se IULA združuje s 
Svetovno zvezo mest UTO (World 
Federation of United Tovvns and Cities) 
v novo Svetovno organizacijo lokalnih 
skupnosti. V tej zvezi je bil na zasedan
ju obravnavan nov statut, ki daje še 
poseben poudarek individualnemu 
članstvu občin v mednarodni zvezi. V 
poslovniku, ki je bil obravnavan poleg 
statuta, pa še posebej izstopa določilo, 
po katerem bodo obstoječe članice 
Svetovne zveze zaprošene za mnenje o 
novih prosilkah za polnopravno članst
vo, kadar te prihajajo iz države, ki ima 
v Zvezi že polnopravno članico. To 
pomeni, da bo občina Grosuplje v pri
hodnje s strani Mednarodne zveze 
zaprošena za mnenje, kadar se bo kat
era izmed ostalih občin v Sloveniji 
želela na novo vključiti v polnopravno 
članstvo. Na odboru bo v tem sklopu 
obravnavana tudi posebna združitvena 
deklaracija ("Rio deklaracija"). 
Temeljni poudarki deklaracije so 
naslednji: 

- vsi občani imajo pravico in morajo 
imeti možnost odločati o vodenju in 
razvoju svoje občine; 

- vsi občani imajo pravico voliti na 
tajnih volitvah svoje lokalne pred
stavnike oblasti 

- legalno izvoljeni lokalni predstavni
ki imajo pravico in dolžnost voditi obči
no v okviru danih mandatov s strani 
občanov; 

- dolžnost lokalnih predstavnikov 
oblasti je, da so pri svojem delu odgov
orni in verodostojni v korist občanom; 

- občani imajo pravico biti udeleženi 
v postopkih odločanja v zadevah, ki so 
za njih odločilnega pomena; 

- prioriteni cilj občinske uprave mora 
biti zagotavljanje visokokvalitenih 
storitev in uslug za sprejemljive stroške 
in čim večjo dostopnostjo do občanov; 

- delo lokalnih predstavnikov oblasti 
mora biti usmerjeno k pomoči za dvig 
vsesplošne ravni in potencialov 
občanov z razvojem socialnega kapita
la, ki naj zagotovi primeren standard 
obstoječim generacijam in ne ogrozi 
razvoja prihodnjih generacij; 

- dolžnost vseh prebivalcev, občank 
in občanov je preseči kakršno koli 
obliko diskriminacij in neenakosti zno
traj delovanja organov lokalnih oblasti; 

- lokalne skupnosti se imajo pravico 
združevati z namenom medsebojne 
pomoči za dosego skupnih ciljev ter v 
zagotavljanju in izboljševanju svojih 
interesov na regionalni, državni in 
mednarodni ravni. 

V tej zvezi bo odbor predlagal 
občinskemu svetu, da pošlje general
nemu sekretariatu Mednarodne zveze 
IULA izjavo podpore deklaraciji, kot 
znak naše pripravljenosti in zaveze k 
uresničevanju ciljev, navedenih v 
deklaraciji. Odbor bo na seji nadalje 
pregledal tudi možnosti za konkretne 
oblike sodelovanja na posameznih pro
jektih v okviru IULA ter pripravil pred
loge in poročilo za eno izmed prihod
njih sej občinskega sveta. Kljub temu, 
da so ustanovitev Odbora za mednar
odne odnose in samostojno vključitev 
občine Grosuplje v mednarodno zvezo 
IULA spremljali določeni pomisleki, pa 
dosedanja naklonjenost individualni 
vključitvi občine Grosuplje s strani ge
neralnega sekretariata IULA ter zadnje 
spremembe statuta organizacije, ki 
dajejo večjo težo individulanim člani
cam, kažejo, da seje občina Grosuplje 
odločila pravilno. 

Predsednik Odbora za mednarodne 
odnose, Mag. Peter Verlič 

Nadaljevanje seje 

občinskega sveta 

- 25. aprila Več občanov - višja županska plača 
PRESTAVITEV KMETIJE. 
Pri Lizniku ob cesti med Veliko Staro 

vasjo in Kožljevcem naj bi bil zgrajen 
zadrževalnik Veliki potok, ki bi ob sto
letnih vodah preprečeval poplavljenje 
Grosupljega. Zemeljska pregrada naj bi 
bila visoka 14 m in na vrhu široka 4-6 
m, območje 9 ha za njo pa bi ob veliki 
poplavi lahko zadržalo okoli 500.000 
m3 vode. Ker bi bila kmetija Liznik ob 
napolnitvi suhega zadrževalnika do 
1,5 m v vodi, naj bi sedanja poslopja 
podrli in jih zgradili nekoliko višje v 
pobočju Andrejčevega hriba. Načrt o 
predvideni prestavitvi bo javno razgrn
jen 1 mesec. 

TOLARJI ZA RAZVOJ. 
Leta 1996 so občine Grosuplje, 

Ivančna Gorica in Dobrepolje 
ustanovile Medobčinski sklad za razvoj 
malega gopodarstva, pri katerem lahko 
podjetniki dobijo ugodne kredite za 
odpiranje novih delovnih mest in za 
gradnjo poslovnih prostorov. Lani je 
Sklad razpolagal s 30 milijoni sit, pod
jetniki iz naše občine pa so dobil 15 
milijonov dolgoročnih posojil. 

VEČ OBČANOV, VIŠJA PLAČA. 
Avgusta lani je imela občina 

Grosuplje 15.235 občanov in občank, 
zato je župan upravičen do višje plače: 
namesto količnika 7,5 se mu bo po 
novem osnovna plača množila s 
količnikom 8,0. Po pravilniku o plačah 
pripada županu še funkcijski dodatek v 
višini 50 % količnika ter dodatek za 
delovno dobo. Višjo plačo bo župan 
dobil za nazaj od 1. novembra lani. Na 
višino županske plače so vezani tudi 
prejemki članov in članic občinskega 
sveta in njegovih delovnih teles. 

OBČINSKE CESTE. 
Svet je sprejel tudi novo katego

rizacijo občinskih cest, ki se odslej deli
jo na lokalne ceste, t.j. pomembnejše 
ceste med naseljih in ceste v naselijih 
Grosuplje in Šmarje- Sap, ter na javne 
poti. Vseh občinskih cest je 285 v 
skupni dolžini 206,3 km, in sicer 31 
lokalnih cest med naselji v dolžini 88,7 
km, 13 zbirnih lokalnih cest na 
Grosupljem in v Šmarju-Sapu v dolžini 
8,2 km, 78 krajevnih lokalnih cest na 
Grosupljem in v Šmarju -Sapu v dolžini 

18,2 km ter 163 javnih poti med 
naselji in v ostalih naseljih v dolžini 
91,2 km. 

Zbirne ceste na Grosupljem so: 
Adamičeva, Pod gozdom I, IV, V in VIII, 
Stranska pot I, Brinje I, Prešernova, 
Erjavčeva, Cankarjeve brigade, Hribar
jeva, Partizanska, Hribska, Pod hri
bom I, Tovarniška, Trubarjeva in 
Gasilska cesta. Ostale ceste oz. ulice 
na Grosupljem imajo status krajevne 
ceste. V Šmarju-Sapu so zbirne: 
Rimska, Lahova, Partizanska in Šuligo-
jeva cesta. Javnih poti za kolesarje na 
ozemlju občine Grosuplje ni. 

NOVA FUNKCIONARJA. 
Zaradi odstopa predsednika 

Nadzornega odbora občine Grosuplje 
je svet v navedeni odbor izvolil Vinka 
Likoviča iz Grosupljega, v Odbor za 
gospodarstvo pa Danijela Čakša iz 
Šmarja. 

PREMAJHNI VRTCI. 
Ob koncu seje je V. Šparovec (SDS) 

postavila več vprašanj v zvezi z vrtci: 
koliko je otrok v posameznih pro

gramih, koliko je izvajalcev, koliko je 
odklonjenih otrok in kateri so člani 
sprejemne komisije. Razen tega je 
želela vedeti, kdo nadzira gradnjo 
Dvorov III in IV, ter opozorila na prema
jhne parkirne površine pri šoli Brinje. 

PREVISOKE CENE. 
P. Štrubelj (SLS + SKD) je opozoril, 

da Kadunčeva cesta več ni kos 
povečanemu prometu: ob njej je 80 
delovnih mest ter podjetje Guma; kdaj 
bo zgrajena nova cesta? Župan J. 
Lesjak je pojasnil, da so okoliški lastni
ki preveč dvignili ceno zemljišč, zato 
Kadunčeva še ne bo prestavljena. 

DUH OF. 
Ob napovedi uradnega odprtja novih 

prostorov občine v počastitev praznika 
upora proti okupatorju je M. Trontelj 
prebral izjavo, ki so jo podpisali vsi 
člani in članica svetniških skupin 
SLS+SKD ter SDS: povezovanje 
slavnostnega odprtja novih občinskih 
prostorov s praznovanjem spornega 
državnega praznika je neprimerno, 
zato se odprtja ne bodo udeležili. 

J. Muller 

Velemestno središče Grosupljega, 
spor zaradi komune v Škocjanu 
Seja občinskega sveta - 9. maja. - Občinski svet je na 27. redni seji obravnaval načrta za ureditev strogega središča 

Grosupljega in za novo prometno ureditev dela Mrzlih njiv, osnutek o županovih občinskih priznanjih ter spor o ureditvi 

komune za narkomane v Škocjanu. 

PODZEMNA VIZIJA NOVEGA 
SREDIŠČA. 
V trikotniku med Adamičevo, 

Taborsko in Kolodvorsko, ki meri okoli 
9000 m2, naj bi postopoma zraslo 
novo poslovno-upravno središče 
Grosu-pljega. V prvi fazi bi uredili 60 
parkirišč z dostopom s Kolodvorske -
kjer bi bila parkirišča ukinjena - ter 
zelene površine, v treh naslednjih stop
njah pa bi zgradili veliko podzemno 
parkirno hišo s 180 do 350 parkirnimi 
mesti, ki bi se raztezala pod celotnim 
trikotnikom pa tudi v kleti 6 novih 
poslovno-upravnih stavb. Vstop v 
parkirno hišo, ki bi lahko imela dve 
etaži, bi bil s Taborske. Družbeni dom, 
sodišče in verjetno tudi zadružni dom, 

v katerem ima zdaj prostore upravna 
enota, bi bili odstranjeni in prostor 
nanovo pozidan. Nove stavbe naj bi 
imele največ 4 nadstropja, 70 % nji
hovih fasad pa bi se stikalo. 

Občinska strokovna služba je s pred
laganim načrtom ogrela več svetnikov, 
resen pomislek v zvezi z garažami je 
imel le J. Dolinšek (SLS+SKD). 
Ureditveni načrt Upravni trikotnik bo v 
kratkem javno razgrnjen, da bodo 
občani lahko izrazili svoja mnenja, kri
tike in predloge. 

ZASEBNI IN VEČZASEBNI INTERESI. 
Po načrtih občine se naj bi v nadal

jevanju Kersni-kove ceste na Mrzlih nji
vah gradila nova stanovanjska bloka s 

k l e t n i m i 
garažami, težave 
pa so s promet
no ureditvijo. 
Občinska služba 
meni, da bi se 
Kersnikova mi
mo Goršičeve 
hiše morala 
povezati s 
Taborsko, lastnik 
pa dela svojega 
dvorišča ni 
pripravljen pro
dati, ker bi bilo 
bistveno okrn
jeno funkcional
no zemljišče 
stavbe. 

Kot alterna
tivne prometne 
možnosti so bili 
omenjeni izhod 
na Jakhlovo 
(župan), Tovar
niško (J. Dolin
šek), slepa 
K e r s n i k o v a 
(mag. P. Verlič in 
F. Štibernik), 
odkup Goršičeve 
hiše (J. Dolinšek) 
ali opustitev zazi
dalnega načrta. 

Po besedah A. Smolič (LDS) naj bi 
bila stanovanja v načrtovanih blokih 
tudi socialna in za mlade družine, zato 
menda sta župan in J. Intihar (LDS) 
trdila, da so širši družbeni oz. javni 
interesi nad zasebnimi. Po daljši 
razpravi je svet naročil izdelati dodatno 
strokovno mnenje o možni prometni 
ureditvi. 

ZELENA LUČ ZA NAKUP 26 HA. 
Občinski svet je sprejel sklep, da 

občina odkupi 26 ha zemljišč SZ od 
vasi Brezje, kjer naj bi se zgradil 
zadrževalnik Bičje, ki naj bi varoval 
Brezje in Grosuplje pred stoletnimi 
poplavami. 

POPUST KRAUA PIRA. 
Občinskega davka za nezazidano 

gradbeno zemljišče ne bo treba plačati 
vsem, ki bodo do 31. julija sklenili 
pogodbo za plačilo komunalnega 
prispevka. Cena prispevka je - neu
radno - 90 DEM / m'. 

PRIZNANJA ŽUPANA. 
Župan želi poleg vsakoletnih občin

skih nagrad in priznanj, ki jih na pred
log komisije sprejema občinski svet, 
podeljevati, in sicer po lastni presoji, 
tudi priznanja župana občine Gro
suplje. Dobili naj bi jih posamezniki in 
organizacije za izredno življenjsko 
delo, vrhunske uspehe in dosežke, ki 
so pomembni za razvoj in promocijo 
občine. B. Predalič (SDS) je opozoril na 
neskladje med navedenim kriterijem 
in njihovo obrazložitvijo, da gre "za 
občasna oziroma enkratna dela in 
uspehe", M. Trontelj (SLS+SKD) je 
menil, da podvajanje občinskih priz
nanj ni smiselno, M. Lunar (ZLSD) pa 
je predlagala, naj se župana pri nje
govih priznanjih ne omejuje ne glede 
njihovega števila ne glede datuma 
podelitve. 

DOM ZA ZDRAVLJENJE 
NARKOMANK V ŠKOCJANU. 
Domači župnik je Slovenski Karitas 

dal na razpolago župnijsko stavbo 
nedaleč od škocjanske cerkve, da bi 

se v njej uredil dom, v katerem bi se po 
don Pierinovi metodi zdravilo menda 7 
narkomank. Bližnji sosedje so se z 
odločitvijo župnika strinjali, na zboru 
krajanov pa je 74 krajanov glasovalo 
proti, le 42 pa za odprtje komune. 
Predsednik KS Škocjan Jože Krašovec 
je v dopisu županu in svetnikom 
nasprotovanje utemeljil z več razlogi: 
da je poslopje rezervirano za krajevni 
center, da adaptacija stavbe poteka 
brez ustreznih dovoljenj, da bi komuna 
za odvisnike pomenila preveliko obre
menitev majhnega naselja, da je med 
krajani razdor in medsebojno sovrašt
vo in da agitatorji Karitasa pobirajo po 
fari podpise na verski podlagi. V 
zavzeti razpravi je S. Žveglja (ZLSD) 
podprl vsakršno obliko pomoči odvis
nikom ter izrecno pohvalil gesto škoc
janskega župnika, ob tem pa ostro 
obsodil državne organe in organizacije 
(organe pregona, socialne centre itd.), 
ki naredijo daleč premalo za prepreče
vanje in zdravljenje vse bolj množične 
in pošastne bolezni uživanja mamil. 
Dr. J. Mervič (SDS) je kot zdravnik zago
tovil, da se odvisniki odločajo za zdravl
jenje prostovoljno in da niso v ničemer 
nevarni za bližnjo okolico. Dr. M. 
Kranjc (LDS) je poudaril uspešnost 
don Pierinove metode zdravljenja ter 
obžaloval, da večji del krajanov ni str
pen in ne želi pomagati, J. Intihar (LDS) 
pa je menil, da krajani nasprotujejo 
komuni zaradi lokacije pa tudi zaradi 
nasprotovanja župniku ter cerkvi, ki da 
je dobila navodila iz Vatikana. Župan J. 
Lesjak je priznal, da so krajani slišali 
strokovna pojasnila in celo izpoved 
enega od zdravljenih narkomanov, 
vendar da Karitas deluje narobe, ker 
skuša priti v Škocjan brez soglasja 
širše skupnosti. Na koncu je svet spre
jel sklep, da se Odbor za družbene 
dejavnosti do 1. junija sreča s pred
stavniki vseh prizadetih strani. 

J. Muller 

Dopolnjen telefonski imenik 
občine Grosuplje, Taborska 2 

01/78-88 750 Anica Hočevar -

hišna centrala, 

preko katere dobite lahko tudi 

g- župana, Janeza Lesjaka 



RAZPIS ZA 
K O R I Š Č E N J E 
POČITNIŠKIH 

OBJEKTOV 
V LETU 2001 

V letu 2 0 0 1 so delavcem 
občine Grosuplje za letovanje na 
razpolago naslednji počitniški 
objekti: 

I. POČITNIŠKA STANOVANJA 

ČERVAR 3.000,00 SIT/dan 

NOVIGRAD 3.000,00 SIT/dan 

TERMINI: 

25.06. 
05.07. 
15.07. 
25.07. 
04 .08 . 
14.08. 
24.08. 
03 .09 . 

DO 05.07. 
DO 15.07. 
DO 25.07. 
DO 04.08. 
DO 14.08. 
DO 24.08. 
DO 03 .09 . 
DO 13.09. 

Pri velikem zanimanju za 
posamezni objekt lahko komisija 
skrajša termin na 7 dni. 

II. POČITNIŠKA HIŠICA TERME 
ČATEŽ 5 . 0 0 0 , 0 0 SIT/dan do 
31.8 .2001, 6 .000,00 SIT/dan od 
01.9 .2001. (V ceni je upoštevan 
najem bungalova in 5 kart za 
kopanje.) 

Prosti so še naslednji termini: 

03.06. DO 08.06. 
10.06. DO 15.06. 
17.06. DO 22.06. 
26.08. DO 01.09. 
14.09. DO 20.09. 

Menjave so v vseh objektih ob 
19.00 uri na dan izteka termina. 

Prednost pri koriščenju objek
tov imajo delavci občine Grosuplje, 
v prvi vrsti delavci s šoloobveznimi 
otroci. Pri zgoraj navedenih objek
tih imajo v primeru preostalih 
prostih terminov prednost delavci 
bivše občine Grosuplje po enaki 
ceni kot delavci občine Grosuplje. 

Možnost plačila v več obrokih, 
odvisno od višine obveznosti. 

Prijave v pisni obliki na 
priloženih prijavnicah pošljite do 
31. 5. 2001 Komisiji za dodelitev 
terminov koriščenja počitniških 
objektov, Taborska 2, 1 2 9 0 
Grosuplje. 

Morebitno odpoved letovanja 
nam morate sporočiti najmanj 10 
dni pred pričetkom koriščenja, v 
nasprotnem primeru ste dolžni 
poravnati 20 % celotne najemnine 
kot odškodnino. 

V kolikor počitniški objekti ne 
bodo zasedeni, lahko proste ter
mine koristijo tudi občani občine 
Grosuplje in sicer po 20 % višji 
ceni. 

Občina Grosuplje, Taborska cesta 2, 
1290 Grosuplje, objavlja na podlagi 
73. člena pravilnika o postopkih za 
izvrševanje proračuna Republike 
Slovenije (Uradni list RS, št. 13/00) 

JAVNI RAZPIS 
za zbiranje predlogov pro

gramov izvajalcev na področju 
kulture v letu 2001 

1. Uporabnik proračunskih sredstev: 
Občina Grosuplje, Taborska cesta 2, 
1290 Grosuplje. 

2. Predmet javnega razpisa je sofinan
ciranje oz. financiranje programov na 
naslednjih področjih: 
- gledališkem, 
- glasbenem, 
- folklornem in plesnem, 
- likovnem in 
- literarnem področju. 

3. Na javnem razpisu lahko sodelujejo 
naslednji izvajalci kulturnih programov 
s sedežem v Občini Grosuplje: 
- zavodi, gospodarske družbe, zasebni
ki in druge organizacije, ki so registri
rani za opravljanje dejavnosti v kulturi, 
- ustanove, ki so ustanovljene za 
opravljanje dejavnosti v kulturi in so 
splošno koristne in neprofitne. 

4. Vsi izvajalci se morajo prijaviti na 
razpisnih obrazcih in priložiti dokazilo 
o registraciji dejavnosti. 

Merila za ocenjevanje predlogov pro
gramov so: 
- usposobljenost prosilca programa, 
- ustreznost ponujenega programa, 
- dosedanji dosežki in refernce izvajal
ca programa. 

5. Okvirna vrednost razpisanih sred
stev je 1.150.000 tolarjev. 

6. Dodeljena sredstva morajo biti 
porabljena v letu 2001. 

7. Vloge za dodelitev sredstev morajo 
biti dostavljene do 04.06.2001 do 
24.00 ure na naslov: Občina 
Grosuplje, Urad za gospodarstvo in 
družbene dejavnosti, Taborska cesta 
2 ,1290 Grosuplje, kjer lahko zaintere
sirani v času uradnih ur dobijo tudi vse 
dodatne informacije in dvignejo 
razpisne obrazce pri ge. Štefki Perme. 
Ponudbe morajo biti dostavljene v 
zaprti kuverti z navedbo naslova 
prosilca in z oznako PROGRAMI KUL
TURE "NE ODPIRAJ - VLOGA". 

8. Odpiranje ponudb bo 06.06.2001 
ob 10.00 uri v sejni sobi Občine 
Grosuplje, Taborska cesta 2, 1290 
Grosuplje. 

9. Prosilci bodo o izidu javnega razpisa 
obveščeni v 20 dneh od dneva odpi
ranja ponudb. 

10. Medsebojna razmerja med Občino 
Grosuplje in izbranim izvajalcem šport
nega programa se bodo uredile s 
pisno pogodbo. 

Občina Grosuplje, 
župan Janez Lesjak 

Občina Grosuplje, Taborska cesta 2, 
1290 Grosuplje, objavlja na podlagi 
73. člena pravilnika o postopkih za 
izvrševanje proračuna Republike 
Slovenije (Uradni list RS, št. 13/00) 

JAVNI RAZPIS 
za zbiranje predlogov pro

gramov izvajalcev na področju 
interesnih dejavnosti mladih v 

letu 2001 

1. Uporabnik proračunskih sredstev: 
Občina Grosuplje, Taborska cesta 2, 
1290 Grosuplje. 

2. Predmet javnega razpisa je sofinan
ciranje oz. financiranje programov na 
naslednjih področjih dela z mladimi: 
- organiziranje prostega časa otrok in 
mladine, 
- prireditve in 
- druga področja (informiranje, sveto
vanje, sodelovanje med mladimi, pove
zovanje mladinskih organizacij). 

3. Na javnem razpisu lahko sodelujejo 
organizacije, ki delajo za mlade v 
Občini Grosuplje: 
- društva, 
- zavodi, gospodarske družbe, druge 
organizacije, 
-javni zavodi. 

Vsi izvajalci se morajo prijaviti na 
razpisnih obrazcih in priložiti dokazilo 
o registraciji dejavnosti. 

4. Merila za ocenjevanje predlogov 
programov so: 
- vključenost in struktura mladih, 
- usposobljenost prosilca programa, 
- ustreznost ponujenega programa, 
- dosedanji dosežki in refernce izvajal
ca programa. 

5. Okvirna vrednost razpisanih sred
stev je 3.400.000 tolarjev. 

6. Dodeljena sredstva morajo biti 
porabljena v letu 2001. 

7. Vloge za dodelitev sredstev morajo 
biti dostavljene do 04.06.2001 do 
24.00 ure na naslov: Občina 
Grosuplje, Urad za gospodarstvo in 
družbene dejavnosti, Taborska cesta 
2, 1290 Grosuplje, kjer lahko zaintere
sirani v času uradnih ur dobijo tudi vse 
dodatne informacije in dvignejo 
razpisne obrazce pri ge. Štefki Perme. 
Ponudbe morajo biti dostavljene v 
zaprti kuverti z navedbo naslova 
prosilca in z oznako PROGRAMI 
MLADIH "NE ODPIRAJ - VLOGA". 

6. Odpiranje ponudb bo 06.06.2001 
ob 9.00 uri v sejni sobi Občine 
Grosuplje, Taborska cesta 2, 1290 
Grosuplje. 

7. Prosilci bodo o izidu javnega razpisa 
obveščeni v 20 dneh od dneva odpi
ranja ponudb. 

10. Medsebojna razmerja med Občino 
Grosuplje in izbranim izvajalcem šport
nega programa se bodo uredile s 
pisno pogodbo. 

Občina Grosuplje, 
župan Janez Lesjak 

ODMEV - Česa se bojijo Škocjanci? 
Bojijo se slabega zgleda, ki ga bodo na njihove otroke imeli narkomani v komuni - podobno kot ga imajo zapornice. 
Žalostno je, da se tega bojijo še celo udeleženci obiska v podobni ustanovi na Sveti gori pri Gorici. Tam so jim pokaza

li, kako člani skupnosti nimajo nikakršnega stika s krajani. Če pa bi ga imeli, bi s svojim zgledom kvečjemu dobro vplivali 
na druge, saj so to ljudje, ki so šli skozi pekel zasvojenosti, se tega zavedli in ga sedaj skušajo premegati. 

Nasprotniki tega projekta imajo lahko delo. Razpihujejo strah, ki ima zelo velike oči, saj že sedaj vidijo okoli cerkve 
ležati igle, ki jih tam puščajo mamilaši iz bodoče komune. 

Dragi Škocjancil 
Ko vas je g. urednik imenoval hribovci, je imel v mislih žlahtni pomen tega izraza. Vem, da je tudi on opazil, da v niče

mer ne zaostajate za hitrim razvojem družbe (ne v kulturi bivanja, ne v načinu oblačenja, niti v čem drugem), čeprav tega 
ni zapisal. Mislil je na srčno kulturo, ki jo je v takih krajih več. 

Pa lep pozdrav in ne dopustite, da vas razprtije razdvajajo in peljejo v sovraštvo. Slavka Mencln 

Občina Grosuplje, Taborska cesta 2, 
1290 Grosuplje objavlja na podlagi 
10. člena Zakona o športu (Uradni list 
RS, št. 22/98), 6. člena Pravilnika za 
vrednotenje športnih programov v 
Občini Grosuplje (Uradni list RS, št. 
38/01) in 72.člena Pravilnika o 
postopkih za izvrševanje proračuna RS 
(Uradni list RS, št.13/00) 

JAVNI RAZPIS 
za sofinanciranje programov 
na področju športa v Občini 

Grosuplje za leto 2001 

1. Naročnik: Občina Grosuplje, Tabor
ska cesta 2, 1290 Grosuplje. 

2. Predmet javnega razpisa iz sredstev 
proračuna Občine Grosuplje za področ
je športa je sofinanciranje naslednjih 
programov: 
a) interesna športna vzgoja predšol
skih otrok, 
b) interesna športna vzgoja šoloob
veznih otrok in mladine, 
c) programi športne vzgoje otrok in 
mladine usmerjenih v kakovostni in 
vrhunski šport, 
d) interesna športna dejavnost študen
tov, 
e) športna rekreacija, 
f) programi kakovostnega športa, 
g) programi športa invalidov, 
h) programi izobraževanja, usposabl
janja in izpopolnjevanja strokovnih 
kadrov, 
i) programi promocijske dejavnosti, 
j) investicijsko vzdrževanje športnih 
objektov in površin. 

3. Vsi programi morajo biti izvedeni v 
letu 2001. 

4. Na javnem razpisu lahko sodelujejo 
naslednji izvajalci športnih programov: 
- športna društva, zveze športnih 
društev, kijih ustanovijo športna društ
va za posamezna območja oz. panoge, 
zavodi, gospodarske družbe, zasebniki 
in druge organizacije, ki so na podlagi 
zakonskih predpisov registrirane za 
opravljanje dejavnosti na področju 
športa, vrtci in osnovne šole. 

Vsi izvajalci morajo prijavi priložiti: 
- dokazilo o registraciji dejavnosti, 
- izjavo o zagotovljenih materialnih, 
prostorskih in organizacijskih pogojih 
za izvajanje programa, 
- izjavo o organiziranju redne vadbe 
najmanj 36 tednov v letu, 
- predstavitev vsebine programa, 
- številko žiro računa. 
- športna društva in njihova združenja 
imajo pod enakimi pogoji prednost pri 
izvajanju nacionalnega programa. 

5. Izvajalci letnega programa športa se 
bodo sofinancirali na podlagi 
Pravilnika za vrednotenje športnih pro
gramov v občini Grosuplje. 

6. Vloge za dodelitev sredstev morajo 
biti dostavljene do 04.06.2001 do 
24.00 ure na naslov: 
Občina Grosuplje, Urad za gospodarst
vo in družbene dejavnosti, Taborska 
cesta 2, 1290 Grosuplje, kjer lahko 
zainteresirani v času uradnih ur dobijo 
tudi vse dodatne informacije in dvigne
jo razpisno dokumentacijo pri ge. Štef
ki Perme. Ponudbe morajo biti dostavl
jene v zaprti kuverti z navedbo naslova 
ponudnika in z oznako PROGRAMI 
ŠPORTA "NE ODPIRAJ - VLOGA". 

7. Javno odpiranje ponudb bo 
06.06.2001, ob 9.30 uri v sejni sobi 
občine Grosuplje, Taborska cesta 2, 
1290 Grosuplje. Prisotni predstavniki 
ponudnikov morajo strokovni komisiji 
predložiti pisno pooblastilo za zasto
panje na odpiranje ponudb. 

8. Medsebojna razmerja med Občino 
Grosuplje in izbranim izvajalcem šport
nega programa se bodo uredile s 
pisno pogodbo. 
9. Ponudniki bodo o izidu javnega 

OBČINA GROSUPUE 
Komisija za odlikovanja 

V skladu z 18. členom Statuta Občine 
Grosuplje (Ur. I. RS, št. 42/99) in 11. 
členom Odloka o nagradah in priznan
jih Občine Grosuplje (Ur. I. RS, št. 
66/96) objavljamo 

RAZPIS 
o nagradah in priznanjih 

Občine Grosuplje za leto 2001 

1. člen 
Nagrade in priznanja se podeljujejo 
najzaslužnejšim posameznikom, pod
jetjem, zavodom, društvom in drugim 
organizacijam za uspehe in dosežke, ki 
imajo trajen pomen za razvoj, ugled in 
promocijo občine na javnem, kul
turnem, gospodarskem, družbenem, 
znanstvenem, vzgojno - izobraževal
nem, kulturnem ter drugem področju. 

Podeljene bodo naslednje nagrade in 
priznanja: 

- NAGRADA OBČINE GROSUPUE Z ZLA
TIM ZNAKOM OBČINE GROSUPUE 

- PRIZNANJE OBČINE GROSUPUE Z 
ZLATIM ZNAKOM OBČINE GROSUPUE 
- PRIZNANJE OBČINE GROSUPUE S 
SREBRNIM ZNAKOM OBČINE GROSU
PUE 
- PRIZNANJE OBČINE GROSUPUE Z 
BRONASTIM ZNAKOM OBČINE GROSU
PUE 

2. člen 
Nagrade in priznanja se podeljujejo 
enkrat letno - ob občinskem prazniku 
25. junija. 

1. Podelita se največ dve nagradi z zla
tim znakom občine Grosuplje, ki se 
sestojita iz listine, zlatega znaka 
občine Grosuplje in denarne nagrade. 
Denarna nagrada se podeli samo 
posameznikom. 
Komisija lahko odloči, da se denarna 
nagrada ne podeli. 
Pravne osebe, zavodi in druge organi
zacije prejmejo le listino in zlati znak 
občine Grosuplje. 

II. Podelita se lahko največ po dve priz
nanji občine v obliki: 
- listine in zlatega znaka občine 
Grosuplje, 
- listine in srebrnega znaka občine 
Grosuplje, 
- listine in bronastega znaka občine 
Grosuplje. 

3. člen 
Predlog za podelitev priznanj in nagrad 
lahko podajo: občina, podjetja, zavodi, 
društva, krajevne skupnosti, druge 
organizacije in skupnosti, politične 
stranke ter občani občine Grosuplje. 
Predlog mora biti pismen in mora vse
bovati poleg natančnih podatkov o kan
didatu tudi ustrezno obrazložitev, ter za 
katero nagrado ali priznanje kandidira. 
O podelitvi priznanj bo odločal Občinski 
svet občine Grosuplje na predlog 
Komisije za odlikovanja. 

4. člen 
Pisne predloge z obrazložitvijo pošljite 
najkasneje do ČETRTKA 31. maja 
2001 na naslov: 
OBČINA GROSUPUE, Taborska cesta 
2, Grosuplje - s pripisom " nagrade in 
priznanja". 

KOMISUA ZA ODLIKOVANJA 

razpisa obveščeni v 20 dneh od dneva 

odpiranja ponudb oziroma po spreje

mu proračuna Občine Grosuplje za 

leto 2001, s katerim bo določena tudi 

višina sredstev. 

Občina Grosuplje, 

župan Janez Lesjak 



VIHARJEV JEZNIH MRZLE DOMAČIJE 
PO HITREM POSTOPKU 
Življenje Slovencev se je od lanskih 

volitev precej spremenilo in teče "po 
hitrem postopku". Če le nekoliko 
podrobneje pogledamo, bomo ugotovili, 
da so se mnoge predvolilne obljube 
strank vladajoče koalicije že izjalovile, 
nekatere pa se uresničujejo s tako nagli
co, da povzročajo spet nove probleme. 
To se kaže v sprejemanju zakonodaje po 
hitrem postopku ter odstavljanju in 
postavljanju političnih kadrov v različnih 
okoljih. Med najbolj kričečimi primeri sta 
popravljeni pokojninski zakon in 19. 
aprila spremenjeni zakon o zdravljenju 
(ne)plodnosti, ki ni upošteval niti izrazito 
odklonilnega stališča stroke. 

KOALICUA, 
POZICUA IN OPOZICUA 
Če pogledamo v Koalicijski sporazum 

o sodelovanju v Vladi Republike 
Slovenije, bomo že na začetku poglavit
nih ciljev zasledili, da naj bi sodelujoče 
stranke delovale predvsem na strpnosti, 
povezovanju, svobodni izbiri, uveljavljan
ju novih idej, ne uveljavljale stare ide
ologije in se zavzemale za prihodnost 
brez travm preteklosti. Zatakne pa se že 
pri vprašanju kdo je pozicija in kdo 
opozicija. Prav zanimiv je na primer 
Dogovor o sodelovanju med LDS in 

Trditev, da je Grosuplje zraslo iz 
zanikrne vasi in da nima svoje 
zgodovine ter da nam to celo zavira 
razvoj, sem že kar nekajkrat slišal od 
različnih vplivnih Grosupeljčanov. Ker na 
razvoj lahko gledamo tudi precej dru
gače, poglejmo samo na Cerkveni hrib in 
grad Brinje, ki pa lahko služita tudi kot 
primera našega slabega odnosa do 
varovanja kulturne dediščine v občini. 
Zato najprej nekaj o dokumentih, kaj se 
je v zvezi s tema dvema območjema 
dogajalo. 

V Zborniku občine Grosuplje št. 16 iz 
leta 1990 v članku Naravna in kulturna 
dediščina v občini Grosuplje, ki sta ga 
objavila Aleksander Basin (pravnik in 
umetnostni zgodovinar) ter Jože Novak 
(diplomirani inženir krajinske arhitek
ture) v zvezi s Cerkvenim hribom pišeta: 

- arheološko dediščino navajata pri 
cerkvi sv. Mihaela, kjer naj bi bilo praz
godovinsko in rimsko naselje, 

- v umetnostno zgodovinsko dediščino 
uvrščata župnijsko cerkev sv. Mihaela 
(nov objekt) kot naselbinsko dominanto, 
kjer naj bi se varovala ožja okolica objek
ta, 

- v seznamu zgodovinske dediščine 
NOB pa sta navedla grobišče padlih 
borcev in žrtev fašizma (Mrzle njive). 

V zvezi s kompleksom graščine Brinje 
je navedeno: 

- graščina Brinje (16. stoletje) - varu
je se graščinski kompleks z ožjo okolico. 

Drugih spomenikov oziroma objektov 
kulturne dediščine do tedaj na obeh 
lokacijah ni bilo evidentiranih. Vendar 
pa je treba posebej poudariti, da tu ni 
šlo za razglasitev kulturne dediščine z 
odlokom, temveč samo za evidentiranje. 

Po slovenski osamosvojitvi so se 
začela uveljavljati razmišljanja tudi o fi
zični zaščiti nekaterih spomenikov v 
stari občini Grosuplje. Če smo želeli 
dobiti nekaj denarja še iz državne "kul
turne blagajne", je bilo predhodno treba 
potencialne spomenike strokovno ovred
notiti in jih nato razglasiti z odlokom. 
Spomnim se, da so bili med prvimi 
razglašeni Tabor Cerovo, spodnjeslivniš-
ka in boštanjska cerkev, pa še nekateri 
drugi spomeniki v širšem območju nek
danje občine. 

Ob pripravi Prostorsko ureditvenih 
pogojev in poznejših Sprememb in 
dopolnitev prostorskega plana v sredini 
devetdesetih let je bila narejena nova 
oziroma dopolnjena evidenca kulturne 

SMS. Če drugega ne, v oči zbodejo 
dobesedno enaki poglavitni cilji, ki pa so 
le med seboj pomešani. Sem in tja v 
SMS kakšen predlog pri konkretnem 
delu res ne podprejo, a je to več ali manj 
samo zaradi lepotnih popravkov 
slovenske demokracije. 

SLOVENSKO MAJHNOST... 
poleg velikosti dežele in števila prebi

valstva zaznamujeta tudi strah pred 
gospodarsko odvisnostjo. Res je, da so 
majhne dežele praviloma občutljivejše 
glede nadzora pri ohranjanju svojih 
potencialov in virov. Vedno bolj pa se 
kaže na tem področju, da so ti potenciali 
samo v domeni stare elite, ki ne dovoli, 
da bi z njimi upravljal tudi preostali del 
prebivalstva. Če se slučajno zgodi kaj 
takega, začnejo frontalno medijsko in 
vsakršno gonjo proti vsakomur, ki ni na 
njihovi strani. 

... IN ZAPRTOST 
Prav zaradi tega je lanskoletni 

Bajukov primer še toliko bolj vpadljiv, saj 
je bil najvidnejša žrtev vzvišenega 
oblastniškega kompleksa. Ker pa se 
podobno dogaja že več kot deset let tudi 
s Slovenci v tujini, ki imajo v svoji 
uspešni diaspori veliko rezervo kapitala 
in predvsem potrebnih kadrov, tako na 
vodilnih položajih farmacevtskih koncer-
nov, Svetovne banke, trgovine in drugih 

dediščine. Za Cerkveni hrib je navedeno: 
- Pri cerkvi sv. Mihaela je praz

godovinsko in rimsko naselje (drugi in 
tretji varstveni režim). 

- Na griču, ki dominira nad naseljem, 
stoji podružnična cerkev sv. Mihaela. 
Cerkev sestavljajo pravokotna ladja z 
zvonikom, prizidanim k zahodni steni, in 
tristrano zaključen prezbiterij z zakristi
jo, prizidano k južni steni. V osnovi gots
ka stavba z zazidanim gotskim oknom v 
vzhodni stranici je doživela več prezidav, 
med katerimi je objektu največ 
škodovala odstranitev gotskega oboka v 
prezbiteriju koncem 19. stoletja. Glavni 
oltar je bil odstranjen, kipi iz 18. stoletja 
pa uporabljeni v novi likovni kompoziciji 
(prvi varstveni režim). 

- Večje parkovno, v prvotni obliki leta 
1955 urejeno partizansko grobišče s 
spomenikom in leta 1985 dodanimi 
napisnimi ploščami, leži v vznožju na 
zahodni strani Cerkvenega hriba. 

- Spominsko znamenje zamolčanim 
žrtvam 1941-1947 sestavljajo tri 
napisne plošče, vzidane leta 1994 na 
jugozahodni fasadi stare cerkve sv. 
Mihaela (tretji varstveni režim). 

Pri Brinjskem gradiču je našteto 
naslednje: 

- Na Brinjskem gradišču je pra
zgodovinska naselbina z gomilnim gro
biščem (prvi in tretji varstveni režim). 

- Graščina z gospodarskimi poslopji in 
mlinom stoji ob vzhodnem vznožju 
Koščakovega hriba. Graščina je bila ver
jetno postavljena na mestu lesenih 
gospodarskih poslopij (podatek o pred
hodni lokaciji je slabo preverjen - o.p.) 
šele v prvi polovici 18. stoletja, o čemer 
pričajo posamezni elementi v notran
josti objekta. Današnji zunanji videz je 
rezultat prezidav iz začetka 19. stoletja, 
ohranjene so le baročno oblikovane 
okenske police (drugi varstveni režim). 

- Nekdanji mlin v okviru graščine 
Brinje ob potoku Grosupeljščica. Na 
Valvasorjevem bakrorezu je prikazan 
nadstropen mlin s štirimi mlinskimi kole
si in lesenim gankom v nadstropju na 
vseh fasadah. Streha je šotorasta. 
Današnja podoba mlina, ki ne obratuje 
zaradi melioracije Grosupeljščice, se ni 
bistveno spremenila. Vhodna vzdolžna 
fasada je pritlična z enostavnim vhodom 
v prvi osi in še petimi okni. Dvoriščna -
nadstropna fasada je v pritličju petosna 
z ozkim polkrožnim vhodom v mlin, v 
nadstropju šestosna. Čelna fasada ima 

dejavnostih, tako izgubljamo tudi 
možnosti za uspešno preoblikovanje v 
socialno, pravno, kulturno, varno in 
materialno dovolj bogato skupnost. 

SLOVENCI 
V OČEH EVROPEJCEV 
so tudi zato še vedno na repu 

priljubljenosti. Verjetno pa je tako tudi 
zaradi njihovih egoističnih razmišljanj in 
pričakovanj, saj jim lahko npr. Malta 
ponudi veliko boljše počitnice kot 
Slovenija, ki pravzaprav nima nobene 
prave vizije o turizmu. O Sloveniji pa tujci 
menijo, da so si vzeli preveč časa za pri
vatizacijo bank in zavarovalnic. Ob odpi
ranju hrvaškega, bosanskega, srbskega 
in makedonskega trga, se nekatera pod
jetja raje usmerjajo na jug, kar je 
vsekakor svojevrsten paradoks, ko se 
deklarativno Evrope žejni Slovenci z 
dejanji obračamo vedno bolj proti 
"dobremu staremu Balkanu". 

ŠENGENSKA MEJA 
In ker naj bi meja s Hrvaško pomenila 

tudi južno mejo Evrope (ostalo bo 
Balkan), so vsi ti dogodki zelo zanimivi. 
Še bolj zanimivo pa postane, ko primer
jamo, koliko časa bi bilo potrebno za fi
zično strokovno postavitev državne meje 
in kako malo denarja je v ta namen 
predvidenega v letošnjem državnem 

v kletnem delu vhod v nadstropju in 
zatrepu dve okenski osi. Zadnji fasadi je 
prizidan manjši objekt, v katerem so bile 
nekoč stope, nadstropje in zatrep sta 
dvoosna. Gre za enega najstarejših 
tovrstnih, vsaj deloma ohranjenih objek
tov. Streha je simetrična dvokapnica, 
kritina je bobrovec (prvi varstveni režim). 

Druge evidentirane (še manj pa z 
odlokom razglašene!) kulturne dedišči
ne na teh dveh območjih ni bilo. 18. apri
la 2001 sem uradno zaprosil strokovno 
službo na občini za dopolnitev zgoraj 
navedenih podatkov. Ker pa jih do 
danes (16. maja 2001) nisem prejel, 
menim, da na tem področju ni nobenih 
sprememb. 

Ko so se začela podiranja nekaterih 
objektov in izvajati dela za parkirišče in 
večnamenski prostor na Cerkvenem 
hribu, se je k temu delu pristopilo precej 
"na horuk". Po začetnih nerodnostih je 
urejanje prevzela občina Grosuplje, 
načrt pa je izdelala arhitektka, dr. 
Tatjana Capudrova, in izgledalo je že, da 
se bodo zadeve začele normalno urejati. 
Pred dobrima dvema letoma so bila 
dogajanja na Cerkvenem hribu ponovno 
vzrok za politične prepire pri sprejeman
ju proračuna. Lansko leto pa seje pojav
ila nova polemika z nameravano proda
jo gradu Brinje, ki ga je g. Valentinčič 
pred desetletji podaril občini Grosuplje. 

Dejstvo pa je, da oba primera na 
občinskem svetu nista bila zadovoljivo, 
še manj pa celovito, predstavljena. 
Pozneje so opozorila sorodnikov pred
hodnega lastnika gradiča v Brinju sicer 
zadevo nekoliko ustavila, a z nadaljnjimi 
izjavami nekaterih občinskih velmož še 
vedno ne kaže, da bi se v zvezi z 
gradičem razmišljanja na občini obrnila 
v prid dejavnemu varovanju. Ker pa tudi 
dela na Cerkvenem hribu še niso popol
noma zaključena, lahko pričakujemo, da 
se bodo ob prvi priložnosti tudi na tej 
lokaciji spet pojavile različne nestro
kovne razlage. 

In kaj za konec dodati? Res je, da 
Grosuplje nima velikih katedral, gradov 
in palač, a ima skupaj z enkratno okoli
co toliko lokacij zgodovinske in kulturne 
dediščine, da se marsikateri kraji ne 
morejo primerjati z njim. Vprašanje pa 
je, ali smo jo pripravljeni sprejeti takšno, 
kakršna je. Biti brez svoje kulture 
pomeni biti nekomu hlapec. 

Jože Mlkllč 

proračunu. Ker zaenkrat še ni niti 
osnovnega političnega dogovora o 
pristopu k postavitvi meje, ki ga najbrž 
sami sosedi brez mednarodne arbitraže 
ne bosta udejanjili, nekateri postopki pa 
trajajo kar nekaj let, je do uresničitve 
šengenske meje še precej daleč. 

LASTNINA, LASTNINJENJE 
IN ZEMLJIŠKA KNJIGA 
Državljani Slovenije smo bili pred 

nedavnim ponovno obveščeni, da bo do 
leta 2004 začela delovati "računalniška 
zemljiška knjiga" z vsemi katastrskimi 
podatki vred. Ta projekt poteka že nekaj 
let in tudi veliki denarji iz Svetovne 
banke so bili za to porabljeni. Pri tem se 
je treba spomniti, da je nekoč nekdanji 
minister obljubljal, da bo to delo 
zaključeno že do leta 1994. Kaj vse pa 
se na to navezuje, ni potrebno posebej 
razlagati. 

Bolj zanimivo pa je, da letnica sovpa
da z letnico predvidenaega dokončnega 
olastninjenja nekdanje družbene last
nine, ki je sedaj še v državni lasti. Ker je 
bil vzorec lastninjenja v prvem delu že 
preizkušen, narod pa ima samo še toliko 
denarja, da lahko preživi (nekateri pa še 
to ne), lahko pričakujemo, da bo s 
pomočjo zemljiške knjige dokončno 
zapečatena večina novodobnih fevdal
nih odnosov med državljani za nadaljn
jih nekaj generacij. Vprašanje je le, če 
ne bo svoj fevd za drage kredite, ki jih je 
tako in tako že dobila na pol povrnjene 
prek svojih dragih inštruktorjev v teh pro
jektih, zahtevala tudi evropska in ostala 
mednarodna skupnost. Pri tem postaja 
tudi zavlačevanje z denacionalizacijo 
bolj prozorno. 

SPORAZUMEVANJE 
Kulturni sporazum z Avstrijo in spo

razum s Svetim sedežem naj bi močno 
podpirala največja stranka v Sloveniji, 
čeprav se še ne ve za kaj bosta spo
razuma v prihodnje služila in kako se 
bosta uresničevala v praksi po njuni ra
tifikaciji. Ker je Slovenija ena od nasled
nic bivše SFRJ z vsemi njenimi številnimi 
sporazumi, sklepi in drugo zakonodajno 
dediščino vred, balkanska kriza pa še 
zdaleč ni rešena, bodo ti sporazumi še 
velikokrat na prepihu - še posebej zato, 
ker nekateri tako vztrajno iščejo temelje 
slovenski državnosti v nekdanji razpadli 
državni ureditvi. K tem sporazumom pa 
je treba dodati še sporazumevanje v 
nedavni preteklosti in se spomniti doga
janja ob oglejskem sporazumu in nato 
španskem kompromisu. 

EVTANAZIJA IN 
ZDRAVLJENJE (NEjPLODNOSTI 
Le nekaj dni je bilo med sprejetim 

zakonom na Nizozemskem o evtanaziji 
ter sprejetim zakonom o biomedi-
cinskem zdravljenju neplodnosti v 
Sloveniji. Pri slednjem je najbolj vprašljiv 

Zadnje mesece se je v javnosti 
večkrat pojavilo vprašanje o delu trgovk 
ob nedeljah ter o njihovih delovnih pra
vicah. Sodbe so bile deljene: nekateri 
menijo, da so delavke v trgovini pač 
izenačene z delavkami v gostinstvu, 
drugi pa mislijo, da bi bila večina trgovin 
ob nedeljah in praznikih lahko zaprta in 
da trgovke za nedeljsko delo ne dobiva
jo ustreznega plačila. 

Da bi ugotovili dejansko stanje, smo 
naredili anonimno anketo, v kateri je 
sodelovalo 9 prodajalk oz. blagajničark 
iz več krajev naše občine, iz Ljubljane ter 
iz Kamnika. 

Izkazalo se je, da 4 od vprašanih dela
jo tudi ob nedeljah. Tri od njih imajo med 
tednom uradno krajši delovni čas (33 -
36 ur), zato svojo delovno obveznost 
dopolnjujejo ob nedeljah, in sicer od 7. 
do 13. ure ali deljeno: med 7. ali 8. uro 
zjutraj in 17. uro popoldne. Tako je njiho
vo nedeljsko delo plačano enako kot 
delo med tednom. V resnici pa vse dela
jo na teden 3 - 5 ur več, kot je po 
zakonu obvezno, vendar petim lastniki 
trgovin nadur ne plačujejo, ostale štiri 
pa dobivajo za naduro med tednom ali v 
nedeljo 480 do 500 tolarjev. Kadar dela
jo ob nedeljah, imajo trgovke 2 prosta 

segment oplojevanja zdravih žensk brez 
partnerja. Navidez popolnoma nasprot
no usmerjena vsebina v obeh zakonih 
pa vendarle ima skupni imenovalec -
oba sta ušla iz rok civilizirani lestvici 
vrednot kulturnega in etičnega okolja ter 
temeljnim človekovim pravicam in dos
tojanstvu. Pod krinko humanosti in svo-
bodnjaštva za posamezne (v javnosti 
prikazane diskriminirane in trpeče) 
skupine se je s tema dvema zakonoma 
začela premikati meja med božjim in 
človeškim. 

Ker z zakonom država prevzema tudi 
vse posledice, ki se bodo zgodile v teh 
primerih, pomeni, da bo treba poskrbeti 
tudi za vse "napake". In kadar je človek 
posegal v območje božjega stvarstva, so 
se dogajale zelo nepredvidljive po
sledice. 

GENOCIDNI VODITELJI 
20. STOLETJA 
Ali ni nekaj takega počel že Hitler? 

Zelo preprosto pa lahko rečemo že zdaj, 
da bodo takšni poskusi privedli še do 
veliko večjih zablod, kot so jih delali 
genocidni voditelji 20. stoletja. Stalin 
(SSSR) je v iskanju "sreče" za boljši 
(beri: boljševiško-komunistični) družbeni 
red dal pobiti 42,7 milijona ljudi. Njemu 
podobni pa so bili (kljub drugačnim ide
ologijam) še: Mao Ce Tung (Kitajska), ki 
je kriv za poboj 37,8 milijonov ljudi, Adolf 
Hitler (Nemčija) za 20,9 milijona, Čan 
Kaj Šek (Kitajska) za 10,2 milijona, 
Vladimir Nič Lenin (SSSR) za 4,0 mili
jona, Tojo Hideki (Japonska) za skoraj 4 
milijone, Pol Pot (Kambodža) za 2,4 mil
ijona, Jahija Kan (Pakistan) za 1,5 mili
jona in Josip Broz za 1,2 milijona. 

Vir: R.J. Rummel, Death by 
Government, New Brunswick - London 
1996, S 8. 

MEGLO SEJEJO 
Dogajanju v zvezi z zdravljenjem 

(ne)plodnosti, ki se bo nadaljevalo s 
širokim pojasnjevanjem ljudske volje, bo 
neglede na nepredvidljiv izid sledilo 
vzporedno "po kmečko prekljanje in 
zmerjanje Janezov in Mick" . Včasih 
bodo dali prebunkati kakšnega novinar
ja za strah ostalim, polili kakšnega na 
debelo z gnojnico, se zaradi enkratno 
dodelane birokracije nasadili še na 
kakšnega roglja in sem ter tja ujeli okra-
vatanega Šuštarja in kurjega tatu. Ko se 
bomo naveličali tega, pa ni treba misliti, 
da nimajo pripravljenih že novih tovorov 
megle. A vse to bo le dobra zavesa za 
zakrivanje težjih problemov, ko bodo 
novodobni baroni lepo potihem in po 
logiki "turškega parlamenta" še naprej 
praznili javne blagajne in v svobodn
jaško stavbarskem slogu iz ekranov in 
papirja razlagali: "Mi pa znamo - oni pa 
ne!" 

Jože Mlkllč 

dneva na vsakih 12 ali celo 19 dni. Ker 
delajo tudi ob sobotah, se ob dopustu 
vsem sobote štejejo kot dopust. 

Povprečna mesečna neto plača 
vprašanih znaša od 77.000 do 95.000 
tolarjev, kar pomeni, da zaslužijo na uro 
od 440 do 550 tolarjev. Če k neto plači 
prištejemo še mesečni dodatek 14.000 
tolarjev za malico, znaša njihova 
povprečna plača 520 - 630 sit/uro. 

Koliko je nedeljski izkupiček, izraču
nan na eno trgovko, vprašane seveda 
niso vedele, vendar so vse, ki delajo ob 
nedeljah, povedale, da je bilo na veliko 
noč v njihovih trgovinah opazno več 
kupcev kot ob navadnih nedeljah. 

Ob prazniku dela so nekateri glede na 
politični pedigre levi politiki, ki pa se še 
niso odločili javno priznati, da so njihovi 
konji interesi kapitala, vedeli povedati, 
da del državljanov in državljank 
Slovenije živi na robu revščine, za 
strateško delavsko pravico pa so raz
glasili implementacijo znanja. Da je 
naša delovna zakonodaja tudi po zaslu
gi njihovih rodovniško levih strank, ki 
imajo že dolgoletno parlamentarno veči
no, precej šepava, seveda niso omenili. 

J. Muller 

Kako varujemo kulturnozgodovinsko dedišči
no - na Cerkvenem hribu in Brinju 

Nedeljsko delo in plače v trgovinah 



Konferenca 00 SDS Grosuplje 
Svet SDS je sprejel Sklep o sklicu 7. kongresa SDS, ki bo 19. maja 2001 v 

Celju, prav tako pa tudi Sklep o sestavi kongresa, ki določa strukturo dele

gatov kongresa. Na kongresu bo sodelovalo okrog 430 delegatov. Nekaj 

več kot polovica je delegatov po funkciji, drugi pa bodo izvoljeni na pro

gramskih konferencah odborov SDS. Delegati na 7. kongresu bodo volili 

predsednika ter člane izvršilnega in nadzornega odbora SDS. 

Delavno srečanje županov ter 
predsednikov občinskih odborov N.SL 

Konferenca 00 SDS - družabno srečanje 

Za petek, 20. aprila 2001, je tako 
tudi občinski odbor SDS Grosuplje skli
cal svojo letno konferenco. Po opravl
jenih formalnostih sta sledili poročili 
predsednika 00 SDS Grosuplje Boža 
Predaliča in vodje kluba svetnikov 
Petra Verliča. Mag. Verlič je izrazil zado
voljstvo, ker se'svetniki in svetnice SDS 
in SLS + SKD pred sejami občinskega 
sveta sestajajo na koordinacijah. Pri 
tem glavno povezovalno vlogo opravlja 
prav SDS, ki je tudi sicer najmočnejša 
stranka v občini. Obrazložil je tudi 
ključne projekte, ki so jih svetniki SDS 
predlagali v občinskem svetu. Cilj svet
niške skupine SDS pa je bil sprejem 
realnega proračuna, ki županu one
mogoča manipuliranje pri njegovem 
izvrševanju. Predalič je analiziral delo 
občinskega odbora v minulem enolet
nem obdobju. Leto je bilo zelo 

Poduka, ki ste mi ga v prejšnji številki 
tega glasila namenili, g. dopisnik Jaka 
Miiller, v svoji notici o lužicah in jezeru ne 
sprejemam. Predvsem je zanimivo, da 
vas je tako osebno prizadela in zbodla 
moja (zelo majhna) pripomba (in ne "nes
ramna razglasitev"), ki sem jo namenil 
svetniku gospodu Predaliču, ob usklaje
vanju predlogov stranke SDS k občinske
mu proračunu. Ob vseh nepravilnostih in 
nestrokovnih ter nekorektnih predlogih te 
stranke, na katere sem v tej razpravi 
opozarjal, ste, g. Muller, vi začutili potre
bo, da "nepristransko" vzamete v bran 
omenjenega svetnika zaradi pripombe, 
za katero sam g. Predalič ni čutil potrebe, 
da se nanjo odzove in jo napihnili v "nes
ramnost", ki si jo je privoščil župan 
(župan namreč vodi seje OS). 

Gospod Muller, ste eden najzvestejših 
dopisnikov s sej občinskega sveta in 
rojen Grosupeljčan, zato me močno čudi 
vaše stališče. Grosuplje in občino poz
nam zelo dobro, predvsem pa večino 
problemov. Težko sprejmem vaše kazan
je s prstom na probleme (npr. jezera pred 
mojim nosom), ki se jih v svoji okolici vsi 
krajani zavedamo in nas motijo. Koliko 
sem ali nisem, kot dvomite vi, dober 
gospodar, je odvisno predvsem od pred
hodne dolgoletne politike in malomarne
ga odnosa do naselja Grosuplje, ki je bilo, 
kot tudi vi opažate, ignorantsko in nedo
pustno. Težko je v dveh letih mandata 
postoriti in popraviti vse, kar se je v 
preteklih letih občinske politike do tega 
občinskega središča dogajalo ali bolje 
rečeno, se ni dogajalo. Kje ste pa bili 
tedaj? 

Prepričan sem bil, da ste v dolgih urah 
skupnega sedenja na sejah občinskega 
sveta dojeli moje principe in način dela v 

razgibano, saj so bile oktobra volitve 
poslancev in poslank v državni zbor RS. 
Priznal je, da je stranka v občini 
dosegla lep uspeh tudi zaradi odlične
ga kandidata, a hkrati poudaril, da kan
didiranje predsednika Janše pomeni za 
občinski odbor tudi veliko odgovornost. 

V nadaljevanju dela je konferenca 
obravnavala osnutka nosilne resolucije 
7. kongresa SDS z naslovom "Ustvar
jamo Slovenijo vrednot" in novega 
statuta SDS ter izvolila delegate, ki 
bodo na kongresu zastopali OO SDS 
Grosuplje. 

Ob koncu uradnega dela konference 
je predsednik SDS g. Janez Janša 
podelil priznanja SDS -tri bronaste in 
eno srebrno vrtnico. Sledilo je 
družabno srečanje. 

Janez Plntar 

občini. Osebno sem vam pojasnil mar
sikaj, vendar me očitno niste razumeli. 

Občinski proračun mora biti za vse 
OBČINSKI proračun in ne program za 
realizacijo strankarskih, predvsem pa ne 
osebnih potreb in interesov. Iz tega sledi, 
da se v predlogu trudim na najboljši 
možni način in v okviru razpoložljivih sred
stev občinske probleme reševati v skladu 
s sklepi pristojnih organov, ki so zato tudi 
izbrani. Vtem primeru (asfaltiranje ulic)je 
za mene pristojna predvsem odločitev 
Krajevne skupnosti Grosuplje in ne oseb
ni interes posameznega občinskega ali 
krajevnega pomembneža. 

Da se razumemo. Nič ni spornega v 
potrebi po asfaltiranju zaključka Prečne 
ulice, v delu mimo hiše svetnika g. 
Predaliča. Tudi ni sporno, da si g. Predalič 
želi urejeno okolico svojega doma in 
poslovnega lokala. Ravno obratno, vsi 
krajani vidimo, da je ta predel precej 
zanemarjen in potreben temeljite ure
ditve. Sporen pa je način, kako je ta 
postavka vsiljena v proračun. Podana je 
bila v paketu predlogov sprememb osnut
ka proračuna, ki so ga predložile stranke 
SDS in SLS+ SKD in o katerem te stranke 
najprej niso dovolile niti razprave. 

O tej "prioritetni" nalogi KS Grosuplje ni 
bila niti obveščena, kaj šele, da bi o njej 
razpravljala in odločala. Takih "ocvirkov" 
je v letošnjem proračunu, ki so ga ti svet
niki sprejeli, še nekaj tudi v drugih KS. 
Temu sem se uprl in samo v tem je bila 
"nesramnost" moje pripombe, kot se 
vam je zapisalo. 

O tem obrobnem problemu se nisem 
imel namena razpisati, predvsem pa ne 
tako na široko, če me ne bi vi, g. Muller, s 
svojo, po moje nekorektno pripombo, k 
temu sami spodbudili. Je pa ob tem 

IZJAVA ZA JAVNOST 
Stranka SLS SKD Slovenska ljuds

ka stranka, Občinski odbor Grosuplje 
se ob dejstvu, da je Državni zbor raz
glasil referendum o noveli zakona o 
zdravljenju neplodnosti in postopkih 
oploditve z biomedicinsko pomočjo 
pridružuje akciji, ki jo je začela Nova 
generacija SLS SKD z imenom RAJE V 
DVOJE. 

Stranka SLS SKD Slovenska ljuds
ka stranka spoštuje naravno pravico 
otroka do obeh staršev, poznavanja 
svojih korenin in identitete. Zato pozi
vamo državljanke in državljane 
Republike Slovenije, da OTROKU 
VRNEMO OČETA. 

Podpiramo zakon o zdravljenju 
neplodnosti in opozarjamo, da tak 
zakon že imamo. Nezadovoljno pa 
ugotavljamo, da se pod krinko tokrat 
sprejete novele in člena, ki govori o 
oplojevanju samskih žensk, takega 
načina reševanja tako kompleksnih 
tem skrivajo predvsem materialni in 
ne moralni razlogi in interesi. 

Otrok je oseba s polnim človeškim 
dostojanstvom, najbolj krhko bitje v 
družbi in ne more biti le pravica 
ženske. 

Kdo bo reševal neenakosti, ki nas
tajajo s takim zakonom, neenakosti 
med žensko in moškim, vprašanje 
preživnin, vprašanje financiranja 
takih postopkov, da o sociološki 
nepredvidljivosti sploh ne govorimo. 
Večina sosednjih in evropskih držav 
tako liberalnega zakona o tem 
vprašanju nima. Bo potemtakem 
Slovenija postala meka za oplojevan
je samskih žensk in bo to ena od 
donosnejših slovenskih trgovin? 

Na ta in podobna vprašanja si 
moramo šele odgovoriti. 

Zato vas pozivamo, iz spoštovanja 
do družine in otrok, iz želje biti v 
dvoje, da 17. junija greste na referen
dum in GLASUJETE PROTI takemu 
zakonu. 

Z vsem spošto vanjem! 

Stranka SLS SKD 
Slovenska ljudska stranka 

priložnost, da se pokaže na nenačelnosti 
nekaterih občinskih svetnikov in dolo
čeno "privatizacijo" sredstev občinskega 
proračuna. Izrabljanje absolutne glaso
valne premoči v neprave namene je pri 
nekaterih svetnikih zaskrbljujoče. Morda 
bi lahko tudi o tem kdaj kaj napisali. 

G. Predalič bo moral sam pretehtati 
svoje postopke brez vašega pokroviteljst
va. Demokratično izvoljen politik, ki ima 
kot predsednik najmočnejše stranke v 
občini takorekoč neomejeno glasovalno 
moč, si takih potez in spodrsljajev ne 
more privoščiti. To je stvar osebne morale 
ter zavzetega in poštenega odnosa do 
celotne problematike in okolja, v katerem 
delujemo izvoljeni politiki. 

Zanima me, kako bi se odzvali, če bi si 
župan s proračunskim denarjem asfalti
ral ulico (luže) pred svojo hišo, ne da bi 
kogarkoli vprašal, kot ste mi v svojem 
članku svetovali in me podučili. 

Pa brez zamere! 
Župan Janez Lesjak 

Drugo delavno srečanje županov 
ter predsednikov občinskih odborov 
N.Si. je bilo tokrat 7. aprila v Vačah v 
geometrijskem središču Slovenije. Že 
sam izbran kraj je udeležence srečan
ja spodbudil k delotvornemu razmiš
ljanju ter trezni presoji, kje se ta 
trenutek Slovenija nahaja na gospo
darskem, kulturnem, predvsem pa na 
političnem področju. Ker so bili pri
sotni tudi izvoljeni poslanci N.Si. z g. 
Bajukom na čelu, smo po njihovih 
nastopnih govorih iz prve roke lahko 
izvedeli, da je podoba Slovenije 
popolnoma drugačna, kakor jo nam 
prikazujejo naši mediji, saj ne poroča
jo objektivno, še manj pa po resnici. 

Na tem srečanju je bil sprejet 
obsežen program dela. Pred nami so 
lokalne volitve in samo z dobro pripra
vo in sodelovanjem v KOALICIJI 
SLOVENIJA ter sorodno mislečimi 
strankami bomo z gotovostjo uspeli 
prepričati volivke in volivce, da se 
bodo z lahkoto in pravilno odločili za 
ŽUPANA ter občinske svetnike, ki 
bodo izpolnili njihovo zaupanje. 

Na tem srečanju je bil ustanovljen 
tudi klub županov N.Si., kar je prva 
dobra popotnica za dobro in pošteno 
delo v lokalnih skupnostih. 

Ta dan pa smo bili prvič priča v 
samostojni Sloveniji, da smo v farni 
cerkvi v Vačah prisostvovali blago
slovitvi državne zastave, saj je ta dan 
sovpadal z deseto obletnico razvitja 
slovenske zastave. Po blagoslovu 
smo v spremstvu voda slovenske 
vojske, veteranov za Slovenijo, 
slovenskih skavtov, godbe policije ter 
članov društva heraldikov Slovenije 
zastavo svečano izobesili na GEOSU 
SLOVENIJE. Blagoslov z mašo je vodil 
ljubljanski nadškof dr. Franc Rode. 

Za trenutek pa se ustavimo tudi pri 
političnih dogodkih, s katerimi nas 
obremenjuje vladna koalicija. Kljub 
argumentom stroke, etike, varovanja 
otrok, argumentiranemu nasproto
vanju opozicije, je v parlamentu spre
jela zakon o zdravljenju neplodnosti 
in postopkih umetne oploditve z bio
medicinsko pomočjo tudi zdrave 
samske ženske. V Novi Sloveniji -
krščanski ljudski stranki menimo, da 
je sprejetje sporne zakonske določbe 
odvračanje slovenske javnosti od 
resničnih problemov, ki so pred nami. 
Resnični problemi so zagotovitev pre
glednosti javnih in zasebnih financ, 
dosleden nadzor glede porabe pro
računskih sredstev in nadzor nad pri
vatizacijo državnega premoženja ter 
približevanju standardom Evropske 
Unije. Nekateri iz vladajoče koalicije 
so raje spolitizirali zakon o zdravljen
ju neplodnosti, s čimer so zameglili 
resnične probleme v slovenski družbi. 

Konec marca je 10 od 18 prisotnih 
članov in članic občinskega sveta 
zavrnilo županov predlog, da se o 
umiku sklepa o začasnem financiran
ju javne porabe z dnevnega reda seje 
glasuje poimensko. Župan je poimen
sko glasovanje predlagal zaradi 
nevarnosti, da svet občinskega pro
računa, ki je sicer bil tudi na 
dnevnem redu, ne bi sprejel, zaradi 
česar bi bila ustavljena vsa izplačila 
občine. Svetniki in svetnica SDS in 
SLS+SKD pa so zahtevali umik točke 
z dnevnega reda zato, da bi občinski 
proračun v resnici bil sprejet. In res, 
že po polnoči je bil proračun sprejet. 
Toda v zapisniku so poimensko nave
deni vsi, ki so glasovali proti 
županovemu predlogu. Na ostre 
očitke zaradi tega je župan odgovar
jal, da je bilo glasovanje res ne-
poimensko, toda imena protiglaso-
valcev so navedena na njegovo 

Prepričani smo, da bodo volilni upra
vičenci na referendumu tudi zaradi 
tega rekli odločen NE odločitvi velike 
vladajoče koalicije glede umetne 
oploditve zdravih samskih žensk. V 
N.Si smo se odločili postaviti pravico 
otroka do normalnega otroštva pred 
pravico samske zdrave ženske do 
materinstva brez partnerstva. Svoje 
argumente so poslanci koalicije 
Slovenije za takšno stališče temeljito 
predstavili med zakonodajnim po
stopkom, vendar je kljub temu zma
gal argument moči vladajoče koalici
je. Čutimo se odgovorne tudi za še 
nerojene državljane in za zagotovitev 
kolikor mogoče ugodnih psiholoških, 
socialnih in materialnih pogojev za 
njihovo rast in razvoj. Zaradi tega smo 
pripravljeni svoje stališče postaviti 
pred najširši in edini verodostojni 
forum - volilne upravičence, ki se 
bodo lahko neposredno izjasnili, ali 
dajejo prednost pravici otroka do 
starševstva ali pa pravici samske 
zdrave ženske do materinstva. 
Odločitve volivcev ne bo mogla pre
glasovati niti vladajoča koalicija. 

Za nami pa je tudi praznik upora 
proti okupatorju. Zopet se moram 
ustaviti pri medijih, posebno televi
zijski hiši, saj so nas tiste dni 
dobesedno posiljevali zopet samo z 
eno resnico in rdečimi prapori. Hvala 
Bogu, da smo lahko dejansko resnico 
prvikrat slišali v oddaji Polnočni klub, 
ki ga je vodila Rosvita Pesek. Pogovor 
je vodila z dr. Bučarjem ter slikarjem 
in grafikom Marjanom Tršarjem. Ta 
mnenja, predvsem pa sugestije, pa 
so še kako pomembna za današnji 
čas, saj stranke kontinuitete 
poizkušajo zamegliti politični prostor 
in s svojo aroganco poizkušajo na vse 
mogoče načine vsiliti v slovenski 
prostor svoje metode in način dela. 

Zato smo v N.Si - krščanski ljudski 
stranki prepričani, da se kaj takega 
ne more in ne sme ponoviti. Zato je 
še kako pomembno, da se vsi, ki si 
želimo zares demokratično Slovenijo 
zase, predvsem pa za naše zanamce, 
vsak po svojih močeh in zmožnostih v 
vsakem trenutku pripravljeni braniti 
svoja načela in razmišljanja, pred
vsem pa se postaviti v bran 
demokraciji, za katero se bomo 
morali v Sloveniji še kako prizadevati 
in ne podlegati dogmam, katere nam 
vsiljujejo. 

Nova Slovenija - Občinski 
odbor Grosuplje, MIha Kadunc 

zahtevo, ki da je v skladu s po
slovnikom in dejstvi. 

Vendar je zapisnik kljub županove
mu prepričanju dvakrat nekorekten: 

1. Iz njega ni razvidno, kdo je 
zahteval, da so imena glasovalcev 
navedena poimensko. 

2. Na seji ni nihče javno zahteval, 
da se imena protiglasovalcev v zapis
niku navedejo poimensko, nejavne 
zahteve oz. poznejši ukazi pa v zapis
nik ne spadajo. 

Glede na tako poslovanje ni čudno, 
da je župan podpisal občinski odlok 
famoznega davka na nezazidana 
gradbena zemljišča, objavljen v Urad
nem listu RS 12/01, ki v 2. členu 
pravi, da se nadomestilo za nezazi
dano stavbno zemljišče plačuje v viši
ni 60 % oz. 200 % "vrednosti zazi
danega stavbnega zemljišča." 

J. Muller 

Kalne lužice 

Nekorektno in nefer /GL0SA 



PROSTORSKE SPREMEMBE 1999 BREZ SPREMEMB, A PRIPRAVLJAJO SE NOVE 
Po spremembah in dopolnitvah prostorskega plana ima Občina Grosuplje 

odslej: 
2730 hektarov trajno varovanih kmetijskih zemljišč 1. kategorije, 
7250 hektarov gozdov in gozdov s posebnim pomenom, 
32,1 hektar varovanih gozdov, 
503,3 hektara varstvenih območij vodnih virov, 
952 hektarov stavbnih zemljišč (od tega 354,4 hektara za ureditveno območje 
naselij Grosuplje in Šmarje-Sap), 
650 hektarov območja 100-letnih poplavnih voda... 

Sredi marca je grosupeljski občinski 
svet potrdil dva odloka, s katerima naj bi 
se spremenil in dopolnil obstoječi pros
torski plan občine. Marsikdo je pričako
val očitnejše spremembe, vendar 
kakšnih izrazitih razlik med "starim" in 
"novim" planom pravzaprav ni. Veljavni 
prostorski plan - s polnim imenom Odlok 
o spremembah in dopolnitvah pros
torskih sestavin dolgoročnega in sred
njeročnega plana Občine Grosuplje za 
obdobje 1996-2000, sprememba 1999 
(UL RS 21/2001) - kot že samo ime 
pove, opredeljuje prepisane vsebine 
prostorskega plana na osnovi izhodišč 
dolgoročnega in srednjeročnega plana 
občine Grosuplje (UL RS št. 3/93,17/94, 
78/94 ter 3/97, 57/98, 70/98). S 
postopkom priprave Sprememb in dopol
nitev prostorskega plana, sprememba 
1999, se je začelo že junija 1998, v fazi 
priprave osnutka pa je bilo potrebno vse
bino plana uskladiti še z Odlokom o spre
membah in dopolnitvah prostorskih ses
tavin dolgoročnega in srednjeročnega 
družbenega plana Republike Slovenije 
(UL RS. št. 11/99). s katerim je postalo 
celotno področje poselitve obvezno 
republiško izhodišče. Zato sta izdelava 
novih strokovnih podlag in vnos potreb
nih vsebin v osnutek plana čas izdelave 
prostorskega plana občine dodatno 

Sodobni človek je vsak dan izpostavl
jen mnogim "pridobitvam" sodobne ci
vilizacije, ki nas ogrožajo. Zaradi stalnih 
izpostavljenosti karcenogenom skokovi
to narašča število rakavih obolenj. 
Posebno zaskrbljujoče pa je, da je med 
obolelimi vedno več mladih. 

Ljudje so izpostavljeni azbestu, če 
vdihavajo azbestni prah ali vlakna, ki 
lebdijo v zraku. Kancerogena azbestna 
vlakna pa lahko, kakor dokazujejo 
nekatere raziskave, pridejo v človeško 
telo tudi preko dotrajanih azbestno-
cementnih vodovodnih cevi. 
Koncentracije azbesta v pitni vodi so 
različne, običajno se gibljejo od enega 
do deset miljonov vlaken na liter vode. 
Tam pa, kjer so zaradi dotrajanosti AC 
že pričele razpadati (po 30-45 letih 
uporabe) lahko koncentracija naraste 
na sto miljonov vlaken v litru pitne vode. 

V Sloveniji je prepovedana izdelava in 
promet azbesta in azbestnih izdelkov. V 
veljavi je več zakonskih in podzakonskih 
aktov, ki urejajo to področje, veljajo pa 
tudi direktive EZ. "Na papirju" imamo 
prepoved uporabe azbestnih izdelkov in 
določene mejne koncentracije, celo za 
odpadne vode. 

Kaj pa praksa? V slovenskem 
vodovodnem omrežju je po ocenah še 
vedno vgrajeno 800.000 km azbestno-
cementnih cevi. Natančnega števila niti 
ni mogoče ugotoviti. 

Zaradi potencialne nevarnosti za 
zdravje uporabnikov vodovodnih siste
mov je leta 1999 skupina poslancev s 
prvopodpisanim Brankom Kelemino v 
Državni zbor vložila predlog "Zakona o 
postopni zamenjavi azbestno-cement-
nih cevi v vodovodni infrastrukturi za 
oskrbo s pitno vodo". Zakon predvideva 

podaljšala. 
Ker Sprememba 1999 zajema le 

vloge, oddane pred junijem 1998, naj bi 
veljavni prostorski plan doživel še en 
paket sprememb in dopolnitev. Ta naj bi 
upošteval tudi predloge občanov, ki so na 
vložišče prispeli med junijem 1998 in 
aprilom 2001. Predvideva se, da bo do 
konca letošnjega leta usklajen in sprejet 
tudi nov republiški dolgoročni prostorski 
plan, na osnovi katerega naj bi se čim 
prej pripravil tudi dolgoročni prostorski 
plan občine Grosuplje. Sedaj veljavni 
namreč zajema 14-letno obdobje med 
letoma 1986 in 2000 in je že preživet. 

Pa poglejmo, kaj so pravzaprav pri
nesle tako težko pričakovane prostorske 
Spremembe 1999, čeprav gre za vsebin
sko isti plan, kot je veljal do letošnje pom
ladi? Po besedah Sandre Fatur se spre
membe prostorskega plana med drugim 
nanašajo na spremembe namenske 
rabe prostora, predvsem na širitev 
območij stavbnih zemljišč zaradi 
povečanja potreb po družbenih dejavnos
tih (osnovne šole) ter širitve ureditvenih 
območij naselij in združevanja razpršenih 
gradenj v enotna območja na osnovi indi
vidualnih vlog občanov. Poleg tega je 
spremenjenih nekaj območij počitniških 
hišic v stanovanjska območja, na osnovi 
predloženih gradbenih dovoljenj pa je 

zamenjavo nevarnih vodovodnih cevi do 
leta 2006 in naj bi se obravnaval po 
hitrem postopku. Žal do danes predlog 
zakona še ni bil v obravnavi. Vlada je v 
svojem dopisu napisala, da je proučila 
predlog zakona in da ga ne podpira, 
kajti dosedanje študije niso nedvoumno 
dokazale, da obstaja vzročna povezava 
s pojavom rakavih tvorb med prebival
stvom ne glede na medij preko katerega 
bi azbest lahko prišel v človekovo telo. 
Človek se potem vpraša, zakaj so spre
jeti vsi tisti zakoni, ki urejajo to področje, 
in ki prepovedujejo uporabo azbestnih 
izdelkov, tedaj, ko naj bi te izdelke pričeli 
zamenjevati pa kar naenkrat ni ned
voumnih dokazov o njihovi škodljivosti. 

Kaj pa stanje v občini Grosuplje? V 
vodovodnem omrežju je še vedno vgra
jenih preko 20 km azbestno-cementnih 
cevi. Tudi tukaj so mnenja o škodljivosti 
in nujnosti zamenjave cevi različna. 
Socialdemokrati se zavzemajo za 
pospešeno zamenjavo in vztrajajo, daje 
potrebno v vsakoletnem proračunu 
zagotavljati toliko sredstev, da bi bilo 
mogoče zamenjavo AC izvršiti vsaj do 
leta 2010. Nasprotno pa je župan 
mnenja, da azbestno-cementne cevi 
niso škodljive, kar naj bi mu v pogovoru 
zagotovili strokovnjaki. 

Verjetno bodo pravo stopnjo 
nevarnosti za zdravje pokazale bodoče 
raziskave in ugotovitve, osebno pa sem 
mnenja, da seje pametneje izogniti tudi 
najmanjši nevarnosti, ki ogroža naše 
zdravje, četudi ni nedvoumno 
dokazana. 

8ožb Predalič 

opravljeno tudi ažuriranje do sedaj v kar
tografskem gradivu izpuščenih stavbnih 
zemljišč. 

Načrtovana rast naselij je pogojena s 
topografskimi, kulturnimi in naravo
varstvenimi značilnostmi območja, z ugo
tovitvami demografskih študij, dnevnih 
migracij prebivalstva, z analizo obstoječe 
in potrebne komunalne in prometne 
infrastrukture... Tako naj bi Grosuplje 
počasi preraslo v centralni mestni tip 
naselja, kjer se gradnja poslovno 
storitvenih, proizvodnih, pa tudi 
stanovanjsko rekreativnih dejavnosti 
usmerja v Gospodarsko cono Grosuplje 
(med potokom Bičje in ob železniški 
progi), pretežno stanovanjska območja 
pa proti Jerovi vasi in avtocesti ter proti 
Spodnjim Brvacam in Cikavi. 

Tudi Šmarje-Sap naj bi se še naprej 
razvijalo kot lokalno kulturno-zgodovin-

OBVESTILO 
Obveščamo vas, da bosta v 

mesecu maju in juniju organizirani 
dve javni razgrnitvi, in sicer: 

- med 15. majem in 15. junijem 
bo potekala javna razgrnitev osnut
ka Odloka o spremembah in dopol
nitvah Ureditvenega načrta zadrže
valnik Veliki potok, 

- med 22. majem in 22. junijem 
pa javna razgrnitev osnutka Odloka 
o Ureditvenem načrtu Upravni trikot
nik. 

Osnutka bosta razgrnjena v pros
torih krajevnih skupnosti Polica in 
Grosuplje ter v prostorih občine 
Grosuplje na Taborski cesti 2. 

V času javne razgrnitve bo v 
prostorih krajevne skupnosti Polica 
organizirana javna razprava o spre
membi Ureditvenega načrta 
zadrževalnik Veliki potok. Prav tako 
bo v prostorih krajevne skupnosti 
Grosuplje organizirana javna razpra
va o ureditvenem načrtu Upravni 
trikotnik. Točna datuma javnih 
razprav bosta objavljena naknadno 
v posameznih krajevnih skupnostih. 

Vsi zainteresirani krajani lahko v 
času poteka javne razgrnitve podajo 
pripombe in predloge na razgrnjene 
osnutke načrtov, katere v pisni obliki 
posredujejo na Urad za prostor 
občine Grosuplje, oziroma jih podajo 
na zapisnik na sami javni razpravi. 

Vabljeni! 

sko središče s približno tri tisoč prebival
ci v zaledju, vendar pa v sedanjih mejah 
naselja. Manjše nove zazidljive površine 
med regionalno cesto in železnico pa naj 
bi bile namenjene zgolj obrtnim in servis
nim dejavnostim. V stanovanjska območ
ja se je preoblikovalo nekaj "vikendašk-
ih" naselj: Dole pri Polici, Male in Velike 
Lipljene, Škocjan in Vino, štiri manjše 
cone legaliziranih črnih gradenj pa so 
združene in skupaj z vmesnimi zemljišči 
opredeljene kot počitniška naselja. 

V prostorski plan seje vnesla nova ka
tegorizacija javnih cest, ažuriralo se je 
dejansko stanje dograjenega komunal
nega in energetskega omrežja, območja 
varstva vodnih virov pa so se uskladila s 
področnim veljavnim občinskim odlokom 
in hidrološko karto. V grosupeljski občini 
je tako še vedno 19 z odlokom 
zavarovanih virov pitne vode, vsakemu 
so določeni trije varstveni pasovi, vendar 
pa je po novem tretji pas nekoliko ožji kot 
doslej. Občina Grosuplje ima pripravljeno 
tudi študijo poplavne ogroženosti območ
ja, na osnovi katere so bila dodatno opre
deljena področja, ki jih ogrožajo poplave. 

Občina je morala v prostorski plan 
vnesti tudi tako imenovane Strokovne 
zasnove varstva naravne in kulturne 
dediščine, katere so na Ljubljanskem 
regionalnem zavodu za varstvo naravne 
in kulturne dediščine pripravili že pred 
dvema letoma. Vsebina strokovnih pod
lag je sestavni del prostorskega plana 
občine, zato jih je potrebno upoštevati pri 
pripravi lokacijske dokumentacije in pri 
pridobivanju upravnih dovoljenj. Površine 
in režim na teh območjih, poleg tega pa 
tudi na območju varovanih gozdov in goz
dov s posebnim pomenom, naj bi z 
odlokom opredelil grosupeljski občinski 
svet. Stroge omejitve pri posegih v pros
tor so predvsem na prvih območjih varst
va naravne in kulturne dediščine. Tako 
sta z obstoječim planom razglašena 
Radensko polje za krajinski park in Bičje 
za naravni rezervat, na arheoloških 
območjih, ki so zavarovani z občinskim 
odlokom, pa se ne bo smelo graditi. 

"Razmerje med gozdnimi, kmetijskimi, 

stavbnimi in nerodovitnimi površinami se 
glede na predvidene posege v prostor do 
leta 2000 ne bo bistveno spreminjalo", je 
zapisano v odloku, sprejetem 14. marca 
letos. Veliko kmetijsko območje 270 hek
tarov med vasema Sela in Ponova vas je 
predvideno za hidromelioracije, nekaj 
več kot tisoč hektarov za agromelioracije 
in 430 hektarov za komasacije, večji 
sklop na območju med Benatom, Hudo 
Polico in Bičjem, manjši pa južno od 
Žalne. Občinske strokovne službe so 
predvidele, da bo treba za planirani dol
goročni razvoj poselitve, tako v naseljih 
kot za ureditev komunalne ter prometne 
infrastrukture, urediti od 80 do 100 hek
tarov stavbnih zemljišč, del teh površin 
pa naj bi pridobili s prenovo in racionalno 
uporabo obstoječih površin v naseljih. 
Kot zaključuje vodja Urada za prostor, je 
občina v prostorskih spremembah opre
delila načine urejanja prostora s pros
torskimi izvedbenimi načrti in opravila 
ažuriranje veljavnih. V naseljih Grosuplje 
in Šmarje-Sap ni predvideno urejanje z 
novimi zazidalnimi ali ureditvenimi načrti, 
temveč zgolj sprejem in realizacija predv
idenih. 

Spremembe 1999 torej niso prinesle 
večjih prostorskih sprememb. Kako so se 
v tem času spremenile potrebe in 
zahteve investitorjev, verjetno ni treba 
posebej poudarjati. In tisti, ki na spre
membe prostorske dokumentacije čaka
jo že od junija 1998, so si verjetno že 
nekajkrat premislili. Tako imenovane 
Spremembe 2001, v katerih bodo zajete 
tudi njihove vloge, bodo verjetno luč 
sveta zagledale v prihodnjem letu ali še 
kasneje, torej štiri, pet let po ideji. Ali je to 
pri vse hitrejšem tempu življenja v tretjem 
tisočletju še sprejemljivo ali pa bo morala 
občina, pa tudi državna uprava, vendarle 
malce pospešiti procese spreminjanja in 
prilagajanja prostorskih načrtov potre
bam investitorjev? 

Petra Anžlovar 

Z ROKAMI NAD TEŽAVE S HRBTENICO 
F I T E X 

tel/fax 
01/568-40-91 
031/313-748 

(01/786-12-47) 

CENTER ALTERNATIVNE MEDICINE Z 
RUSKIMI TRADICIJAMI ZDRAVLJENJA 
ki že nekaj let uspešno dela 
v Ljubljani, je odprl svojo 
dislocirano enoto v sklopu 
Fitnes centra Dynamic Grosuplje. 

V CENTRU ZDRAVIJO: 
- bolezni hrbtenice in sklepov, 
- deformacije lokomotornega sistema (skolioze itd.), 
- glavobole, živčne napetosti, depresije, 
- športne poškodbe, 
- bolezni notranjih organov (gastritis, kolitis, itd.), 
- spremembe metabolizma, povečano telesno težo. 

Z ortopedskim pregledom ugotavljajo 
spremembe drže otrok in odraslih. 
Svetujejo način harmoničnega razvoja mišičevja. 
Z alternativnim testiranjem po posebnih akupresurnih točkah 
odkrivajo in zdravijo funkcionalne spremembe notranjih organov. 
Pri zdravljenju uporabljamo manualno terapijo (kiropraktika), 
različne vrste masaž, laser, magnetno terapijo, diete itd. 

Gasilska cesta 35 
Grosuplje 
tel. 01/ 786-12-47 

FITNES 

sTehnogvm napravami. 

AEROBIKA 

od ponedeljka do petka. 

MASAŽA 

sprostitev za splošno počutje. 

SOLARIJ 

zdrav zagorel športni videz. 

SAVNA 

finska, infra rdeča. 

DYNAMIC 
aerobika za začetnike 
srednjih let. 
SENIORJI IN SENIORKE 
vodena telovadba in fitnes 
v dopoldanskem času. 

Kratke h Sprememb 1999: 
Zeleni pas ob Grosupeljščici, Koščakov hrib, vrh cerkvenega hriba, gozdiček 

Smrekec (obnovljen) in pokopališče z vrtnarijo bodo povezana s kolesarskimi 
in pešpotmi z drevesnimi nasadi. Poleg Hipodroma sta novi rekreacijski coni 
predvideni na Zacurku in Zavrhu. 

Opusti se sedanja črpalka ob Ljubljanski cesti ter načrtuje novo v TOC pri 
Motelu in na območju zazidalnega načrta Eurotrans ob regionalki Grosuplje -
Šmarje-Sap. 

Kakovosten urbani ambient bo mogoče ustvariti le ob postopni izgradnji 
ustreznejših objektov na mestu obstoječih, ki so neprimerno locirani in dotra
jani. Gre za zazidalni ureditveni načrt Pri pošti. Davkarija, Družbeni dom, 
Upravni center. Vhod v Grosuplje in Adamičeva. 

Vas Brezje pri Grosupljem je zaradi bližine Grosupljega pridobila status 
pretežno stanovanjskega naselja. 

Pod Gajničami naj bi za ljubitelje gredic nastala "vrtičkarska" cona. 

AZBESTNO-CEMENTNE 
VODOVODNE CEVI IN ZDRAVJE? 



ŽIVIMO Z 
UMAZANIJO! 

Grosupeljski skavti 
v čistilni akciji 

Nek starejši gospod se odpravi na 
dopoldanski sprehod po Grosupljem. 
Prijetna sončna sobota je. Ljudje 
pospravljajo stanovanja, hitijo po 
nakupih, nekateri odidejo na izlet... -
običajna sobota. Gospod ne opazi 
nobenih posebnih dogodkov, pre
pušča se razmišljanju. Kar naenkrat 
pa zagleda dva človeka, ki se plazita 
v grmadi. Sredi Grosupljega! Stoji in 
ničesar ne razume. 

Bila sta dva skavta. Ne skrbite gos
pod, skavti smo čistili Grosuplje. Žal 
je precej smeti po grmovju, zraven 
košev za smeti, po tratah, da cest 
sploh ne omenim. Prav za prav ni pri
jetno hoditi po takem kraju. Mar se 
ljudje dobro počutijo z vso to 
umazanijo? 

Skavti se ne, zato smo se odločili, 
da nekaj naredimo. Za dan Zemlje 
smo načrtovali čistilno akcijo, pa nam 
jo je zagodlo vreme. Nismo se dali in 
se zbrali čez teden dni, 28. 4. 2001. 
Veliko ljudi je z začudenjem opazova
lo naše početje, saj nas je bilo videti 
po celem kraju, ne srečaš pa vsak 
dan koga, ki pobira smeti. Žal vidiš 
vsak dan koga, ki jih odvrže, in to ne 
v koš... Mimoidoči so odobravali naše 
početje, zato upamo, da smo s tem 
dali komu tudi zgled. Nismo namreč 
samo mi tisti, ki smo odgovorni za 
čisto okolje, vsi smo! 

Naša akcija je potekala pod ges
lom "Spreminjati svet s spreminjan
jem sebe" - da spremenim svet, 
moram začeti s spreminjanjem sebe. 
Bila je ena v vrsti ekoloških akcij, ki 
smo jih izvedli v Združenju slovenskih 
katoliških skavtinj in skavtov (ZSKSS) 
po celi Sloveniji. Ne more vsak sprem
injati Slovenije, lahko pa kaj naredi za 
naš kraj - in s tem je naredil za 
Slovenijo (misli globalno, delaj 
lokalno). Seveda pa je za take cilje 
potrebno ljudi motivirati, zato je vsa 
akcija potekala preko igre. 

Kaj smo ugotovili med čiščenjem 
Grosupljega? 

Premalo je košev za smeti in niso 
dovolj vidni. Zanje je potrebno tudi 
skrbeti! 

Največ smeti je okoli šol in vrtcev. S 
tem vsekakor ne prispevamo k vzgoji 
za čisto okolje. Te ustanove bi lahko 
(tako kot pred leti) organizirale 
kakšno čistilno akcijo v svojem 
okolišu. Tisti, ki kdaj pobira smeti, 
ponavadi premisli, če jih bo še kdaj 
odvrgel na napačno mesto. 

Komunalno podjetje skrbi tudi za 
čistočo kraja in za to akcijo so prispe
vali vreče. Veseli smo bili tega sode
lovanja, ampak vsega ne moremo 
narediti sami. Nabrali smo 20 vreč in 
čez nekaj dni ugotavljali, da je stanje 
že skoraj enako prejšnjemu. Morda bi 
lahko bilo Komunalno podjetje 
pobudnik takih akcij in bi zraven pov
abili društva, organizacije in različne 
skupine, ki delujejo v Grosupljem. Z 
eno akcijo ne moremo ničesar rešiti. 

Predvsem pa ne bomo ničesar 
naredili, če bomo še naprej 
odmetavali smeti na napačen kraj -
vsi vemo, kam sodijo. Bomo zaradi 
lenobe živeli v umazaniji? To je zelo 
"privlačno" za turiste. Še tistih nekaj, 
ki sem zaidejo, kmalu ne bo več. 
Upam, da smo lahko v čistem kraju 
tudi brez zaračunavanja kazni za 
odvržene smeti. 

Da skrbimo za okolje, ni potrebno, 
da nosimo skavtski kroj in rutko, kot 
jih imamo skavti (oranžna barva naše 
srajce pomeni kranjsko lilijo, ki je 
značilna za Slovenijo in je zaščitena), 
tudi ni treba, da je naša obleka zele
na. Vsak se lahko potrudi za čistočo v 
svoji okolici. 

In vrže smeti v koš za smeti ali na 
smetišče. 

Grosupeljski župan v (mestni) krajevni skupnosti 
Grosuplje, 22. aprila 2001 - V več kot dvournem terenskem obhodu aktualnih in problematičnih lokacij v krajevni skupnosti 
Grosuplje si jih je župan, g. Janez Lesjak, ogledal s predstavniki KS. Na sestanku, kamor so bili povabljeni prek lokalnega radia 
vsi "meščani" Grosupljega, pa se jih je vsega skupaj zbralo 15 - od tega jih je bilo več kot polovica "po uradni dolžnosti". 

Uvodoma je predsednik KS, dr. 
Peter Hostnik, nanizal trenutno najbolj 
aktualna dela v Grosupljem, z njimi pa 
tudi pereče probleme ter načrte in 
želje za tekoče delo. Večina besed je 
bila namenjena predvsem cestni in 
komunalni infrastrukturi. Posebej je 
poudaril, da so prav sredi Grosupljega 
nekatere naprave zelo dotrajane. 
Glede finančnih virov je povedal, da je 
polovica od predvidenih 18 mio 
vezanih na dokončanje nekaterih del. 
Ali še bolje (kot je pozneje dopolnil)-
denarja imajo na voljo približno toliko 
kot kolegi v gasilskem društvu, kar pa 
je za takšno krajevno skupnost, kot je 
Grosuplje, izredno malo, in se vprašu
je, če je sploh še smiselno delovanje 
krajevnih skupnosti v takšnih razmer
ah. 

Aktualna dela: 
- Obnovitvena dela na cestni in 

komunalni infrastrukturi v Brinju gredo 
proti koncu. 

-Javno razsvetljavo bo odslej 
vzdrževala ljubljanska Javna razsvetl
java. 

Problemi: 
- Pri gradnji novih vrstnih hiš za tenis 

igriščem v Dvorih se kaže pomanjkan
je prostora za parkiranje. 

- Cesta od Jerove vasi proti 
Duplicam je močno poškodovan zaradi 
gradnje TOC-ov. 

- Ob terenskem ogledu niso mogli 
mimo avtoodpada. 

- Prečna ulica je dotrajana in že v 
osnovi dokaj ozka. 

- Železniški nadvoz pri Motvozu še 
vedno ostaja kot problematična črna 
točka. 

- Ponovno je treba začeti z urejan
jem dokumentacije za tržnico. 

- Treba je izdelati "kataster" javne 
razsvetljave. 

- Krajani Pod gozdom se pogosto 
pritožujejo nad slabo kanalizacijo. 

- Prav tako so slabi priključki za 
vodovod na tem delu naselja. 

Načrti, želje in potrebe: 
- Na Gatini bodo začeli z gradnjo 

mrliške vežice in razširitvijo pokopal
išča. 

- Na Cerkvenem hribu naj bi se 
dokončno uredila prometna situacija. 

- Ob reševanju ceste od Jerove vasi 
do Duplic naj se načrtuje tudi izgradn
ja javne razsvetljave. 

- Računajo tudi, da bi se dalo zgradi
ti cesto od Pekarne, mimo Grila do 
glavne ceste, ki pelje proti Sp. Blatu. 

- Želijo postaviti tudi table za 
označbo ulic. 

- Ob Grosupeljščici naj bi se zgradila 
sprehajalna pot. 

PRIORITETE - dokončanje del na 
Cerkvenem hribu in v Brinju ter začeti 
z deli na gatinskem pokopališču. 

Župan Janez Lesjak je v sintezi ugo
tavljal, da je v Grosupljem še vedno 
preveč dela na posameznih točkah in 
da o strateških razvojnih korakih pri 
skupnih potrebah še ni možno razmišl
jati. Ker je Grosuplje (po njegovem) 
zraslo iz neurejene vasi, je to veliko 

Računajo, da bi se povezovalno cesto med Pekarno, mimo Grila, do ceste na Sp. Blato 
dalo zgraditi. 

Veliko praznih stolov in malo udeležencev sestanka v Grosupljem. 

breme pri načrtovanju. Omenil je tudi 
vodne zadrževalnike, o katerih se go
vori že skoraj dvajset let. Čakajo pa še 
projekti, ki so pomembni za širši občin
ski prostor kot so vrtec, zdravstveni 
dom in še nekateri drugi. Že na eni 
izmed naslednjih sej naj bi prišel v 
obravnavo zazidalni načrt v 
"upravnem trikotniku", kjer naj bi se 
gradil nov družbeni dom, poslovni 
prostori in garaže. Pristopilo naj bi se k 
urejanju dela Adamičeve ceste od 
upravne zgradbe Vele-Tabor pa do čis
tilnice pri Javorniku. Kompleks tržnice 
naj bi se urejal skupaj z ostalimi objek
ti v okolici. Križišče pri Kovinastroju pa 
bo počakalo do naslednjega leta. V 
zelo slabem stanju je tudi glavna 
dostopna cesta od Cikave do 
Grosupljega. 

V razpravo so se vključili: 
Jože Miklavčič (vodja urada za 

komunalno infrastrukturo), ki je 
povedal, da se bo začela rekonstrukci
ja mostu pri Motvozu po 1. maju, za 
most pri Grilu naj bi se izdelal projekt, 
prav tako pa naj bi se začela urejati 
sprehajalna pot v Dvorih lil in IV; 

Tomaž Rigler (Javno komunalno 
podjetje) je opisal projekt ceste s 
pločnikom in parkirišči pri grosu
peljskem pokopališču, ki ga bo treba 
začeti čim prej izvajati. Prav tako bodo 
začeli z odpiranjem novega grobnega 
polja. Kanalizacijo Pod gozdom je 
treba sprojektirati na novo, potrebna 

pa bo tudi hkratna ureditev cest. Hkrati 
je dal pobudo za ustanovitev koordi
nacije, ki naj bi jo sestavljali pred
stavniki iz občine, KS, JKP in 
posameznih krajanov; 

Alojz Potočnik (nekdanji predsednik 
KS) je menil, da je bilo v Grosupljem 
narejenih že ogromno načrtov, a da je 
bilo zelo malo realiziranih. Po svoje pa 
se nerazumevanje do problemov 
Grosupljega kaže tudi s strani občin
skih svetnikov, ki niso iz Grosupljega; 

Alojz Kastelic (član sveta KS) je pod 
pri delo KS in še posebej predsednika, 
in meni, da imajo izredno malo virov na 
razpolago. Zavzel se je tudi za revita
lizacijo iztrošenih infrastrukturnih 
odsekov, ki bi se morali obnavljati iz 
amortizacije. Še posebej pa je 
izpostavil nadzor nad porabo sredstev; 

Mag. Peter Verlič (SDS - občinski 
svetnik) je odgovoril na pripombo o 
občinskih svetnikih, ki naj ne bi spremi 
jali razvoja kraja Grosuplje, saj ne pre
jemajo vabil. Hkrati pa je povabil kot 
predsednik občinskega odbora za infra
strukturo, da naj se sej udeležujejo tudi 
predstavniki KS. 

Na končuje tudi župan ugotovil, da v 
Grosupljem (ne)zanimanje za javno 
dobro kažejo tudi slabo obiskani takšni 
sestanki, kjer bi se lahko z vsakim 
posameznikom pogovorili o konkretnih 
pobudah in problemih - "a že jutri, 
vem, da bom imel cel kup telefonov..." 

Jože Mlklič 

KDAJ EVR0 BANKOVCI IN KOVANCI? 

Alenka Oblak 

Prvega januarja 1999 se je rodila 
nova evropska valuta evro. Do danes 
se je evro, kot knjižni denar, že dodobra 
uveljavil v mednarodnih tokovih blaga 
in kapitala. Dve leti pozneje, prvega 
januarja 2002, bodo v državah 
Evropske unije dali v obtok evro 
bankovce in kovance. Obdobje tako 
imenovanega "dvojega obtoka", ko 
bodo v teh državah zakonito plačilno 
sredstvo tako dosedanji kot evro 
bankovci in kovanci, bo trajalo do 28. 
januarja oziroma februarja 2002, 
odvisno od odločitve posamezne 
države. Dokončne informacije o tem, 
kako bo zamenjava potekala v naši 
državi, še niso znane. 

Leto in štirje meseci so že minili od 
uvedbe nove evropske valute evro. 
Kljub temu da je njegova vrednost v 
primerjavi z ameriškim dolarjem, v 
nasprotju s pričakovanji v Evropski 
uniji, močno padla, si evro nezadržno 
utira pot v svetovne gospodarske 
tokove. Prav tako od 1. januarja 1999 
veljajo nespremenjeni menjalni tečaji 
evra nasproti valutam vseh držav, 
vključenih v Evropsko unijo. Izenačene 
so tudi obrestne mere. To bo veljalo 

vse do dokončne nadomestitve 
nacionalnih valut z evrom. 

Evro bankovci in kovanci z novim 
letom. Prvega januarja 2002 bodo v 
državah Evropske unije dali v obtok 
evro bankovce in kovance, ki bodo tako 
postopno nadomeščali bankovce in 
kovance nacionalnih valut dvanajstih 
držav članic Evropske unije (Avstrije, 
Belgije, Finske, Francije, Grčije, Irske, 
Italije, Luksemburga, Nemčije, Nizo
zemske, Portugalske in Španije). S tem 
se bo začelo obdobje t.i. "dvojnega 
obtoka", ko bodo v omenjenih državah 
zakonito plačilno sredstvo tako domači 
kot evro bankovci in kovanci. To obdob
je bo trajalo najkasneje do 28. januar
ja oziroma februarja 2002, odvisno od 
odločitve posamezne države evro 
območja. 

Po 1. januarju 2002 bo tako mogoče 
plačevati z evro gotovino, možni bodo 
dvigi oziroma pologi na bankomatih. 
Januarja, v nekaterih evropskih 
državah tudi februarja leta 2002, bodo 
lahko posamezniki pri svojih bankah 
menjali v naprej določeno količino 
domačih za evro bankovce in kovance 
brez dodatnih stroškov. Tako je vsaj pri

poročila Evropska komisija. Če bo zne
sek presegal zgornjo mejo, ki jo bo 
določila posamezna poslovna banka, 
bo moral posameznik banko predhod
no obvestiti o želeni menjavi. V neka
terih državah bo mogoča zamenjava pri 
poslovnih bankah tudi po preteku tega 
obdobja, to je, ko stari bankovci in 
kovanci ne bodo več plačilno sredstvo. 
Na primer v Franciji, na Irskem, v 
Luksemburgu, na Portugalskem in v 
Španiji do 30. junija 2002, na 
Nizozemskem in v Belgiji pa do konca 
leta 2002. Kasneje bo mogoča zamen
java le pri centralnih bankah držav evro 
območja in sicer najmanj deset let. 

Evro bankovce v nominacijah 5, 10, 
20, 50 ,100, 200, 500 EUR bo izdajala 
Evropska centralna banka in 12 
nacionalnih centralnih bank evro 
območja. Pred 1. januarjem 2002 bo 
natisnjenih 14,5 milijarde bankovcev v 
nominalni vrednosti približno 649 mili
jard EUR. Do istega datuma bo v 
državah evro območja skovanih 50,26 
milijard evro kovancev v nominalnih 
vrednosti 15,64 milijard EUR. 
Denominacije kovancev bodo nasled
nje: 1, 2, 5 .10, 20 in 50 centov ter 1 in 

2 EUR. 
V Evropski centralni banki so se 

odločili, da se lahko predhodna dis
tribucija evro bankovcev in kovancev 
bankam, prodajalnam,... prične že 1. 
septembra 2001, vendar v javnost evro 
bankovci ne smejo priti pred 1. januar 
jem 2002, kovanci pa ne pred drugo 
polovico decembra 2001. 

Uveljavitev evro bankovcev in ko
vancev bo seveda zadevala tudi 
posameznike, podjetja in banke v 
Republiki Sloveniji. V zvezi s tem so 
aktualna naslednja vprašanja: zago
tavljanje evro gotovine po 1. januarju 
2002 posameznikom, zadnji roki men
jave pri poslovnih bankah, morebitni 
stroški menjave (npr. menjava DEM 
gotovine v EUR gotovino, polog 
gotovine DEM na devizni račun pred 1. 
januarjem 2002 in dvig gotovine EUR 
po 1. januarju 2002). Ker končne 
odločitve Banke Slovenije in slovenskih 
poslovnih bank še niso znane, bomo 
morali na odgovore, s pomočjo katerih 
se bomo izognili nepotrebnim zaple 
tom, še nekoliko počakati. Odmev 
bodo dobili tudi v našem časopisu. 

Tatjana Skublc 
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ELTEHNIKA - Ponudbo širijo z montažo 
prostoročnih naprav za telefoniranje 

Na Kolodvorski v Grosupljem že deset let deluje tehnična trgovina Eltehnika. Lastnik, gospod Jože Ahlin ne samo, 

da kupce prijazno sprejme, ampak jim nudi tudi številne informacije o delovanju aparatov, ki jih prodaja. Na to 

se dobro spozna, saj mu je to hobi in s tem živi. 

PASA 

Gotovo je bil Jože Ahlin med prvimi v 
našem kraju, ki so v začetku devetde
setih let izkoristili nove priložnosti za 
razvoj podjetništva oziroma trgovine. 
Kot samostojni podjetnik tako, skupaj s 
svojo družino, že deset let vodi tehnično 
trgovino Eltehnika na Kolodvorski v 
Grosupljem. 

Med artikli, ki jih nudi kupcem, 
izpostavlja predvsem avdio-video in 
belo tehniko, gospodinjske in GSM 
aparate ter računalniško opremo. V 
nasprotju s preteklostjo ima v trgovini 
dokaj majhne zaloge, saj je njihovo 
financiranje veliko finančno breme. 
Vendar to ni ovira, da ne bi mogel kupcu 
ponuditi vse izdelke tistih proizvajalcev, 
ki jih zastopa in ki so na razpolago v 
Sloveniji. Stranka si lahko blago izbere 
tudi v katalogu. Gospod Ahlin pa poskr
bi, da izdelek še isti ali najkasneje 
naslednji dan dostavi, po potrebi brez
plačno tudi na dom. 

Začetno sodelovanje z Avtotehno je z 
leti nadomestil s franšizo Tehnouniona. 
Želel si je sodelovanja s podjetjem, ki 
zastopa kakovostne proizvajalce kot so 
Bosch, Candy, Sony, Sharp in Pioneer. 

"Kajti le, če so kupci zadovoljni s 
proizvodom, ki ga kupijo pri meni, se 
vrnejo. V Grosupljem, ki je manjši kraj, 
je to še posebej pomembno." je mnen
ja direktor. Franšizna prodaja med 
drugim pomeni, da ima Eltehnika 
povsem enake cene in enako cenovno 
politiko kot Tehnounion. Enako velja za 
vse akcijske prodaje. 

V Eltehniki spremljajo in sledijo tudi 
najnovejšim trendom razvoja in razma
ha mobilne telefonije. Ponujajo GSM 
aparate številnih znamk. Obenem lahko 
pri njih sklenete naročniška razmerja z 
Debitelom ali Mobitelom. Nadalje v 
trgovini dobite informacije o vseh akci
jah in ugodnostih, ki jih omenjeni pod
jetji občasno nudita. Seveda vse te 
popuste lahko izkoristite tudi ob 
nakupu pri Ahlinovih. 

Poleg trgovine je podjetje registrirano 
tudi za opravljanje storitev. Na področju 
elektroopreme pogodbeno sodeluje z 
drugimi podjetji iz kraja, poskrbi tudi za 
elektro vzdrževanje grosupeljskih šol. 
Svojim strankam kupljene aparate po 
želji priklopijo (na primer belo tehniko, 
avto radio). Želijo jih tudi kar najbolje 

informirati o proizvodih iz svojega pro
grama, tako o dobrih lastnostih kot tudi 
o pomanjkljivostih. "Za to je potrebno 
aparate dobro poznati. Po poklicu sem 
RTV mehanik, kar mi tudi pri sedanjem 
poslu zelo koristi, še posebej na 
področju akustike. Na slednjo se zato in 
zaradi tega, ker mi je to hobi in s tem 
živim, dobro spoznam", razlaga Ahlin. 

Ponudbo storitev ravno sedaj namer
avajo razširiti z montažo prostoročnih 
naprav za telefoniranje. "Do sedaj tega 
v Grosupljem ne ponuja še nihče", svojo 
novo ponudbo reklamira direktor. 

Konkurence se ne boji, saj se trudi, 
da bi bile stranke zadovoljne. In se tudi 
vračajo. Kljub temu pravi, da je v 
Grosupljem trgovin z belo tehniko pre
več. Tudi zato, ker veliko Grosu-
peljčanov take stvari raje kupuje v 
Ljubljani. Po besedah gospoda Ahlina ni 
nobenega racionalnega razloga za to. 
Dejstvo pa je, da so se zaslužki trgovcev 
precej zmanjšali glede na prvo polovico 
devetdesetih let. 

Tatjana Skubic 

ŽIVLJENJE MED KONJI IN KONJENIKI 

Vsi ljubitelji živali imajo mnogo skup
nega. Predvsem je to veselje do živali, ki 
sklene medsebojno prijateljstvo, kar je 
trajno in neločljivo. Vsekakor pa to ne 
gre brez volje, ki zahteva mnogo 
odrekanj, potrpežljivosti in trdo delo, pa 
tudi izdatek. Ena med vzornimi, delav
nimi in pohvale vrednimi je "Trubarjeva 
konjenica", ki ima sedež v Velikih 
Lipljenih. Vestno in predano jo od vsega 
začetka vodim Anton Kraljic. Konji so mi 
nepogrešljiv del življenja. 

Naša obvestila o shodih niso propagi
rana v javnih medijih, ker nam tega ne 
omogočajo finančna sredstva; menim 
pa, da se lahko mnogo več pripravi in 
organizira tudi na skromen način, pred
vsem z domačini, ki so s srcem in dušo 
predani konjenici. 

Prvi organiziran shod konjenikov je 
bil leta 1997 na dan Sv. Štefana. Ob 
svečanem blagoslovu konj so mi kot 
organizatorju in pobudniku podelili 
spominsko priznanje. Vidno ganjen sem 
obljubil, da bom v Škocjanskih hribih 
ustanovil konjenico. Še istega leta smo 
imeli ustanovni zbor in na moj predlog 
je konjenica dobila ime po piscu prve 
slovenske besede Primožu Trubarju, ki 
je bil krščen v naši farni cerkvi v Škoc-
janu pri Turjaku. Konjenica je iz majhne 
družinice prerasla v številčno in danes 
šteje 27 članov, med njimi je veliko 
mladih. Še posebej sem ponosen, da je 
v društvu veliko članov ženskega spola. 
Seveda tudi pri nas kot v vsaki družini 
zaropotajo žlice, sicer pa delujemo 
složno drug z drugim, si med seboj 
pomagamo in prav zato so vidni tudi 

naši uspehi. 
V vseh teh letih delovanja smo imeli 

veliko pohodov. Vsako leto orga
niziramo tudi blagoslov konj v Škocjanu 
pri Turjaku, ki je postalo že tradicional
no. Udeležijo se ga vsi sosednji klubi in 
posamezni lastniki, ljubitelji in rejci 
konj. Vsako leto se udeležimo tudi 
povorke ob Dnevu narodnih noš v 
Kamniku, v mestu pod Kamniškimi 
planinami. Prav tam smo navezali tesne 
stike v konjerejskem klubu Črna, oziro
ma njihovo konjenico "Kamniška 
Veronika". Skupaj načrtujemo pohod 
na Veliko planino. 

Še posebno srečen dan je bil za 
Trubarjevo konjenico 28. 4. 2001, saj 
smo gostili prav člane in članice 
Kamniške Veronike. Imeli smo konjeniš
ki pohod. Pot nas je vodila od sedeža, ki 
je pri meni, Antonu Kraljicu v Velikih 
Lipljenih, skozi Spodnjo Slivnico, mimo 
gradu Boštanj, kjer smo imeli deset 
minutni postanek za pregled opreme. 
Pot smo nadaljevali proti Lučam ob 
pogledu na vas v dolini z lepo obnov
ljeno cerkvijo. Jezdili smo skozi vas Vrhe 
in po Jurčičevi poti po dolini Kravjeka 
nad Muljavo, mimo muzeja in Krjavljeve 
koče, kjer je pisatelj nabiral moči in 
ideje za svoje neprecenljive romane. 
Kosilo in dve uri postanka za krmljenje 
konj smo imeli v znani gostilni pri 
Obrščaku. V prečudovitem ambientu s 
freskami, obdanimi v spomin Jurčiču, 
ob zvokih harmonike našega konjenika 
Jožka Zajca in zelo gostoljubnega oštir-
ja Srečka, so urice postanka prehitro 
minile. Pot smo nadaljevali ob izviru s 

prečudovitim pogledom na panoramo 
Krke skozi vas Ravni dol, Ilove Gore, 
mimo gostišča Lovor v Mali vasi, seveda 
tudi s postankom v Št. Juriju, kjer smo v 
bifeju pri Pepci napojili in nakrmili 
konje. V trdi temi smo skozi gozd s 
pesmijo in vriskajoči prispeli na cilj v 
Lipljene. V konjeniškem taboru smo 
poskrbeli za konje, nato pa ob zvokih 
glasbe našega harmonikarja s pesmijo 
in plesom zaključili naše skupno zado
voljstvo in se krepko pripravili za nasled
nji dan. 

Nov dan smo konjeniki začeli že ob 6. 
uri zjutraj. Kot vedno je bila prva skrb za 
naše ljubljence, za razgibavanje utru
jenih kosti konjenikov je poskrbel naš 
vaščan, moj stric Franc Kanduč, ki je 
vodič v Županovi jami. S strokovno 
razlago nas je vodil skozi nepozabne 
lepote naše bližnje jamske lepotice. 
Prijetno razpoloženi, naužiti narave in 
lepih uric z našimi konji, smo pojezdili 
mimo cerkve v Škocjanu, naprej proti 
gradu Turjak, kjer nas je turistični vodič 
Anton Janežič v krajšem odmoru popel
jal v zgodovino grofov Auersperg in 
pokazal zanimivo skrivno bivališče 
Jurija Dalmatina. Pri znamenitem hras
tu (iz Prešernove Turjaške Rozamunde) 
smo v Turjaškem dvoru posneli nekaj 
spominskih fotografij. Na Trubarjevi 
domačiji na Rašici smo v bistrem 
potoku odžejali konje in po ogledu 
spominskih objektov smo se oddahnili 
tudi konjeniki. 

Skozi vas Ponikve smo v kasu in 
galopu hitro prijezdili do teniškega 
igrišča in brunarice "Pri Blisku". 
Prijazno strežno osebje nam je poma
galo pri oskrbi konj in gostoljubno 
poskrbelo za naše prerešetane želod-
čke. Ob dobri hrani in pristni kapljici 
smo pozabili na utrujenost. Glas har
monike in ubrano petje se je v lepem 
sončnem vremenu odbijalo z bližnjih 
vršacev daleč na okrog. Vsega lepega je 
bilo kljub dvema dnevoma prehitro 
konec, saj so se morali naši gostje vrni
ti domov. Ob prijateljskem stisku rok so 
nas povabili na njihov pohod konjenice, 
kjer si bomo s konjskih hrbtov lahko 
ogledali lepote Gorenjske. 

Od spominov, ki ste jih prebrali, naj 
vam vsaj nekaj ostane v srcih do 
naslednjega pohoda. Vsi ljubitelji konj 
se nam pridružite in uživajte z nami. 

ANTON KRAUIČ 

Postavljanje pašniške ograje 

Bila je lepa sobota - pravzaprav v 
mesecu marcu edina - ko smo se ses
tali na delovni zabavi pri Roku 
Jaketiču v Žalni. Delovni, ker je bil 
razlog našega druženja demonstacijs-
ki prikaz posta-vitve pašnika, zabavni 
pa zaradi dobre volje in entuziazma 
udeležencev in seveda Barbare, ki je 
poskrbela za obilo hrane in pijače. 

"Čeprav je velik delež kmetijskih 
zemljišč pri nas zatravljen in živinorej
ci poznajo ugoden vpliv paše na 
zdravje in plodnost živine, je pašna 
raba travja pri nas malo uveljavljena. 
Zaradi objektivnih vzrokov (raz
drobljenost zemljišč) in zgodovinskih 
vzrokov (rodovitnost njiv je bila odvis
na od hlevskega gnoja), naš travnati 
svet povečini izkoriščamo s košnjo. 
Izkušnje od drugod kažejo na to, da 
postane paša glavni način reje 
prežvekovalcev šele takrat in tam, ko 
so odkupne cene mleka in mesa tako 
nizke, da ne prenesejo nespametne 
porabe dosežkov modernega kmeti
jstva in kadar ni več državnih podpor, 
vezanih na količino prirejenega mleka 
in mesa." Tako seje pred leti zapisalo 
prof.dr. Tonetu Vidrihu iz BF - Oddelek 
za agronomijo Ljubljana. Temu citatu 
bi lahko le še dodali " in takrat, ko 
umni gospodar ugotovi, da pozitivne 

plati paše daleč presegajo vse nega
tivne." Kot seje to v letošnjem letu ob 
pomoči kmetijske svetovalne službe, 
predvsem kolega Andolška, zgodilo v 
Žalni. 

Da za postavitev ograje pašnika 
človek rabi znanje pa tudi nekaj 
izkušenj, se je pokazalo tudi na tem 
prikazu. Za začetek so bili prisotni 
deležni strokovnih navodil - teo
retičnih, nato smo se polni delovnega 
elana in z vsem potrebnim materi
alom podali v hrib nad vasjo. Tista 
stara resnica, daje na vrhu hriba pon
avadi ravno, ne drži vedno, kar lahko 
iz lastne izkušnje potrdi tudi mladi 
naslednik na kmetiji Pajkovih iz Nove 
Gore. Onje bil namreč "glavni strojnik" 
- vseskozi je namreč bil na traktorju in 
s svedrom pripravljal jame za 
postavitev kolov, in prav njemu bi se 
skorajda zgodila nesreča. Ko je pre
peljal prikolico z naloženim materi
alom, bi se skorajda preobrnil. In nje
gov komentar:" Pa so rekli, da je 
Žalna na ravnini. Še na Ilovi gori se mi 
to ni nikoli zgodilo." Vse se je srečno 
končalo, kot danes lahko potrdi tudi 
zadovoljni lastnik telic, ki se že nekaj 
časa pasejo in lepo napredujejo tudi v 
kilaži. 

KSS Grosuplje 

HERBICIDI, KI SO REGISTRIRANI 
ZA LETO 2001-VARSTVO PRED PLEVELI 

Po setvi koruze, pred vznikom 
uporabimo herbicid PRIMEXTRA TZ 
GOLD 500 (4-51/ha), ki deluje tako 
na enoletne ozkolistne (navadna 
kostreba, muhviči, srakonje) kot 
širokolistne plevele (bela metlika, 
srhkodlakavi ščir, dresni, baržunasti 
oslez). 
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Po vzniku koruze 3-5 listov: 
Na semenske širokolistne plevele 

delujejo: (bela metlika, loboda, 
ščir..) :BASAGRAN FORTE (1.5-2 
l/ha), PARDNER (1-1.5 l/ha), BRO-
MOTRIL (1-1.5 l/ha), CAMBIO (2-3 
l/ha), RING 80 + močilo (25 g/ha). 

Na semenske in koreninske 
širokolistne plevele delujejo: 
(slak, osat, preslica): BANVEL 
480 

(0.5-0.7 l/ha), DEHARBAN 
A (1.5-2.5 l/ha), DIKOCID 
(1,5-2,51/ha), HERBOCID 
(1.5-2.5 ha), LONTREL 100 
(0.6-1.2 l/ha). 

Deluje na pirnico, divji 
sirek (prvo škropljenje 10-
20cm, drugo pa 10 dni po 
prvem), delno na ščir in dres
ni: TELL 75 WG + močilo 
(40g/ha, ko je pirnica velika 
10-15cm). Deluje na pirnico, 
divji sirek, enoletne trave: 
MOTIVELL + močilo (1-1.25 
l/ha). 

Na pirnico, divji sirek, eno
letne trave deluje: MOTIVELL 
+ močilo (1-1-25 l/ha). RING 
80 WG + 0.5 I DEHARBAN A 
ali DIKOCID, HERBOCID 
dobro zatira še slak, osat in 
ščavje. 

Za KSS enota Grosuplje 
Andrej Trontelj, praktikant 



120-LETNICA V OSRČJU RAČNE 
GASILSTVA V ŠMARJU SE Ž E 90 LET ZBIRAJO GASILCI 

Člani PGD Račna pred novim gasilskim domom leta 1925 

(nadaljevanje) 

Izgradnja novega gasilskega doma I. 
1981 ob 100-letnici društva je bila 
prelomnica v delu in mišljenju šmarskih 
gasilcev. Star gasilski dom je bil popolno
ma neprimeren, saj je bil praktično le 
malo večja neogrevana garaža, brez sa
nitarij, pisarn in drugih spremljajočih pros
torov. V novem domu je vse to, predvsem 
pa je v njem "življenje". To je tista prelom
nica, o kateri sem pisal na začetku tega 
prispevka. S preselitvijo v nove prostore 
se je društvu priključilo mnogo mladih. 
Dolgoletnega predsednika, Alojza Grud
na, je zamenjal mlajši, predvsem pa bolj 
dojemljiv za nove ideje in s posluhom za 
strokovno operativno delo, Izidor 
Jerovšek. 

S prihodom Alojza Zorana in Janeza 
Pezdirca za poveljnika in mentorja 
mladih, so se pokazali uspehi na tek
movanjih in vedno več mladih je vstopilo 
v gasilske vrste. Gasilski kombi ni več 
zadoščal za vaje in invervencije in tako je 
bil za 110-letnico društva predana v 
uporabo avto-cisterna. Z novim avtomo
bilom pa so nastale spet prostorske 
težave in za rešitev tega problema je bil 
potreben prizidek. Spet so gasilci, ob 
pomoči krajanov, Občinske gasilske 
zveze in sponzorjev nabrali prepotrebna 
sredstva in ob 115- letnici je bil prizidek 
dokončan in predan svojemu namenu. V 
prizidku so poleg garaže še v zgornjih 
prostorih pridobili lepe pisarniške pros
tore. Vedno več članov je začutilo pravo 
pripadnost društvu in so se redno vsako 
nedeljo dopoldne dobivali v novih pros
torih. Tako so se v pogovoru rojevale nove 
ideje. Največ časa je v zimskih mesecih. 
Ker pa ni bilo ogrevanja, je bilo treba reši
ti tudi ta problem. S centralnim ogrevan
jem je bil rešen tudi problem z vodo v 
avtocisterni. Zdaj so bili dani pogoji za res 
kvalitetno delo društva in to se v zadnjih 
letih že krepko pozna. Vsako leto je nekaj 
novega. 

Že so se začele priprave za praznovan
je 120letnice društva, sicer še bolj od
daljene, ampak želje in potrebe so kar 
vrele na dan. Vedno večji uspehi na tek
movanjih, vedno več ekip; pridružila so se 
še dekleta in žene, da ne bi bilo naši dol
goletni edini članici - veteranki - Mariji 
Muhičevi, dolgčas. Star kombi ni več zmo
gel vsega, zato so pred petimi leti naba
vili sicer rabljen mercedesov kombi, ki 
smo ga predelali tako za prevoz oseb 
kakor tudi opreme. Ker pa je pri vsakem 
reševanju, še posebej pri gašenju, 
potreben čimprejšen prihod na samo 
mesto požara, kot tudi hitro posredovan
je, je prišla nova pridobitev, hitro napadal
no vozilo Mitsubishi, še kako prav. Kako 
dobra odločitev je bila to, se je v zadnjih 
dveh letih že večkrat pokazalo pri raznih 
invervencijah. 

Vzporedno z operativno dejavnostjo se 
je odvijalo tudi bogato društveno življenje. 
Dom krasi slika sv. Florjana - zaščitnika 
gasilcev. To sliko in vse prostore je 
blagoslovil župnik g. Jože Mrvar. 

V društvu je organizirana tudi ženska 
ekipa, ki je zelo dejavna. Nabavljene so 
bile nove uniforme, tako paradne kot 
delovne. Organizirajo se tudi pikniki in 
družabna srečanja. Tudi planinski vzponi 
na Triglav so že kar tradicionalni. Ureja se 
arhiv in foto dokumentacija društva in še 
bi lahko naštevali. Še posebno razveselji
vo je sodelovanje z osnovno šolo. Zelo 
odmevna je bila vaja reševanja otrok v 
primeru požara na šoli. Vsako leto v 
mesecu požarne varnosti v oktobru 
potekajo aktivnosti na šoli, enkrat v 
pisanju spisov na gasilsko temo, drugič v 
likovnem smislu, spet tretjič v obliki pre
davanj. Na tak način se mladi učijo: spoz
navajo nevarnosti ognja, obenem pa tudi 
dobivajo veselje do gasilstva. 

120letnico društva naj bi dostojno 
proslavili v juniju z razvitjem novega 
društvenega prapora. Nov prapor naj bi 

gasilce združeval in ne razdvajal. 
Predvsem naj ga ponosno nosijo na vseh 
prireditvah in še naprej uspešno nadalju
jejo tradicijo gasilstva v Šmarju. 

Priprave na praznovanje so v polnem 
teku. V gasilskem domu je kot v 
mravljišču. Predsednik in poveljnik dobro 
usklajujeta delo, tako da vsak ve, kaj mu 
je storiti. Obnovili in usposobili so tako 
staro ročno brizgalno kot skoraj petdeset 
let staro brizgalno "Rakovico" in jo že 
preizkusili. Gasilke in gasilci so že prevzeli 
nove paradne obleke in se fotografirali za 
pravo gasilsko sliko. Dom bo dobil še nov 
notranji in zunanji preplesk. Še kar veliko 
dela nas čaka, junij pa je tako rekoč pred 
vrati. Da bo le lepo vreme, za drugo nas 
ne skrbi. 

To je v grobem prikaz delovanja društ
va skozi 120 let. Koliko je k temu visoke
mu jubileju prispeval vsak posameznik, ki 
ni imenovan, je pa žrtvoval veliko proste
ga časa in tudi lastnih sredstev, ve le tisti, 
kije kdaj poskusil tudi sam delovati v prid 
vsem, ki potrebujejo pomoč v pravem 
trenutku. Od tistih prvih, ki so postavili 
temelje, do kasnejših, ki so društvo 
dograjevali in nadgrajevali, do sedanje 
generacije gasilcev, ki bo prispevala lepo 
doto bodočim generacijam gasilcev v 
Šmarju. Vsem in vsakemu posebej iskre
na hvala za droben kamenček v mozaiku 
društva. 

"PRVI GASILSKI AVTO" 
PO PRIPOVEDOVANJU NAŠEGA GA

SILSKEGA VETERANA IVANA KADUNCA 
Bilo je ne vem katerega leta, ko smo 

nabavili prvi gasilski avtomobil. Bil je to 
dvajset- sedežni avtobus, že oldtajmer, 
nam pa je tiste čase zelo prav prišel. 
Preuredili smo ga, da smo vanj lahko 
namestili eno motorko in orodje, sedeži, 
ki pa so ostali, so bili za posadko. 
Montirali smo tudi vlečno kljuko, ker smo 
imeli že prikolico s še eno motorko s 
cevmi in delom orodja. Velik problem je 
predstavljalo vzdrževanje te starine. K 
sreči smo imeli zelo sposobnega šefa 
strojnega parka, Alojza Zavirška, kije bil 
mehanik in istočasno tudi šofer. Ostali 
člani smo mu pomagali, saj smo se ses
tajali vsako nedeljo dopoldne v gasilskem 
domu in "šraufali". 

Neko nedeljo smo menjali sklopko. 
Okrog enajstih smo se odločili, da gremo 
na preizkusno vožnjo. Kam drugam kot 
na Lipoglav! Pred gostilno smo parkirali 
vzratno. Gremo v gostilno, posedemo za 
mizo. 

"Kaj boste pili, fantje?" nas je ogovo
rila prikupna točajka Ančka. 

"Vsak eno pivo!" 
Pa ga še nismo spili, kar nekaj 

zaropota tam zunaj. 
Zaviršek skoči: "Mejduš, ročno sem 

pozabil zategniti!" 
Drug čez drugega smo se vsi zrinili ven. 
Je pa strešnik padel s strehe. 
Lipa se je še majala in po tem smo 

ugotovili, da je bil potres. 
Za PGD Šmarje Sap UUBO VILAR 

V letu 2001 bo v Račni velik 
praznik, saj Prostovoljno gasilsko 
društvo Račna obhaja visok jubilej, to 
je 90-letnico obstoja. Za seboj ima 
bogato zgodovino, saj je preživelo kar 
dve svetovni vojni, huda leta po njej, 
ne nazadnje še vojno za Slovenijo. 
Seveda zavzetost in vnema nista bili 
ves čas enaki, kljub temu pa danes 
lahko s ponosom rečemo, da se že 
90 let zbiramo v osrčju Račne v 
gasilskem domu, ki je sicer skromen, 
pa vendar je naš. Seveda je skrb za 
varstvo pred požari obstajala že 
davno pred našo rojstno letnico in ni 
znano natančno, s kakšnimi sredstvi 
so se naši ljudje branili pred rdečim 
petelinom v prejšnjih stoletjih, le 
vode je bilo v dolini največkrat dovolj. 
Že leta 1887 (ta podatek še ni stood
stotno preverjen, je pa napisan na eni 
od slik) je tedanja Požarna bramba 
sredi Velike Račne ob studencu 
Ušnivcu postavila vaški vodnjak s 
črpalko, ki stoji še danes. Leta 1911 
je 14 mož ustanovilo gasilsko društvo 
z imenom Prostovoljna gasilska četa. 
Ti možje so prihajali iz vasi Velika 
Račna, Mala Račna, Predole in 
Čušperk, in sicer so to bili: Matej 
Zaviršek (ta je tudi dal pobudo za 
nastanek gasilske čete, saj je bil sam 
gasilec že od leta 1898 v Šmarju, od 
koder se je ob poroki preselil v 
Račno), Anton Mehle (ta je postal prvi 
načelnik in to ostal celih 16 let), 
Jakob Mehle, Jože Novak, Franc 
Novak, Jože Palčar, Anton Bahovec, 
Anton Žitnik, Janez Mencin, Martin 
Okom, Tomaž Godec, Anton Škoda, 
Jožef Šteh in Jožef Stare. Kasneje se 
jim je pridružilo še več mož in fantov; 
tako jih je bilo do 2. svetovne vojne 
včlanjenih že 29. Od tedanje občine 
Račna so prejeli ročno brizgalno, 
manjšo količino tlačnih in eno sesal
no cev. Ker pa je treba opremo nekje 
hraniti in se morajo gasilci tudi nekje 

zbirati, potrebujejo tudi prostor za to. 
Radenski gasilci so si svoj dom 
postavili do leta 1925, pozneje pa ga 
večkrat obnovili. Da bi lahko čim 
koristneje služil ljudem in ker razen 
cerkve in šole v kraju ni bilo drugih 
javnih zgradb, so v gasilskem domu 
postavili manjši oder, ki ga je s 
pridom uporabljalo Kulturno društvo 
France Prešeren Račna, vse dokler ni 
dobilo ustreznejših prostorov v Dru
žbenem, sedaj Kulturnem domu. 

Pomembno leto za gasilce pred 2. 
svetovno vojno je bilo leto 1937, ko 
so z veliko mujo le prišli do nove 
motorne brizgalne. Svoj pravilnik pa 
imajo od leta 1934. Leta 1972 je 
društvo dobilo prvi gasilni avtomobil, 
čez dobrih 10 let pa smo ga uspeli 
zamenjati za boljše vozilo. Leta 1997 
smo nabavili sodobnejše kombinira
no vozilo. Po 2. svetovni vojni so se 
fantom in možem pridružile tudi žene 
in dekleta ter pionirji. Žal so povojna 
leta s svojimi včasih težko dojemljivi
mi posegi ostro zarezala tudi v 

Gasilsko društvo Račna. Tako se je 
leta 1957 kljub močnemu nasproto
vanju velikega dela članstva usta
novilo samostojno gasilsko društvo 
Čušperk in ostalo ločeno do danes. 
Težko je prešteti vse prostovoljne 
delovne ure, vse žulje, vse napore, 
vse nesreče, ki so se v Račni doga
jale, in ne nazadnje tudi vse lepe 
trenutke, ki so jih gasilci preživeli v 
gasilskem domu ali ob solidarnostnih 
intervencijah v zadnjih 90-ih letih. 
Vso pohvalo zaslužijo vsi naši pokojni 
in živeči požrtvovalni gasilci in 
gasilke, ki so se in se še danes trudi
jo za ohranjanje tega, kar so nam ust
varili naši pradedje. Še posebej naj 
pohvalimo sedanjo generacijo deklet 
in žena, ki nam je v ponos zaradi 
dosežkov pri tekmovanjih v gasilskih 
veščinah. Začelo se je novo tisočletje. 
Nove potrebe, sodobni načini grad
nje, pa tudi sama tehnika gašenja 
požarov in posredovanje ob drugih 
nesrečah terjajo nove prijeme. Tako 
tudi gasilci v Račni ne moremo stati 
križem rok, tudi če požari niso ravno 
pogosti. V preteklih letih smo močno 
posodobili opremo, z nakupom kom
biniranega vozila pa močno izboljšali 
požarno varnost v dolini. Za prihod
nost smo si zastavili podoben cilj kot 
naši predniki pred 90 leti: postaviti 
tak gasilski dom, ki bo ustrezal potre
bam današnjega časa in bo tudi 
varen pred visoko vodo. saj je sedan
ji velikokrat poplavljen. Vsi smo se z 
dobršno mero samozavesti in 
pričakovanja že pričeli pripravljati na 
gradnjo. Če so uspeli naši predniki, 
moramo tudi mi! Radi bi povabili prav 
vse ljudi dobre volje, da nam pri tem 
pomagate, vsak po svojih močeh. 
Prepričani smo, da se bomo ob 
praznovanju 100. obletnice PGD 
Račna dobili že ob novem gasilskem 
domu! 

PGD Račna 

mm. 4' 

"V ' f NI 

Ročna črpalka "požarne brambe" v Račni iz leta okrog 1887, ki še danes stoji na vodn
jaku UŠNIVEC. 

112 - NA POMOČ! 
Jlooabfjrni ste na prasnooanjc... 

Tiic oct o jabregi, kaj pobariti ob takini ali brugatni prifojnosti! 

C^Cram cvetja in daril 
* rrjono rortje 
* rort/irni aranžmaji 
* por orni iopfei 
* ornei 
* iiriin^iriirijr 
* borita 

Abamiicoa 2 
1290 fero&upf je 
ffrf.:T8'71-616, 
041/691 431 

24i Vas, oasc rmjbrajjr in vase prijatelje... 

Za vsako priložnost, osah praznin . . . 

Za i jraj pokornosti in ljubezni 



Aktivnosti Društva 
podeželskih žena Sončnica 

DPŽ Sončnica je ob odprtju novih občinskih prostorov napeklo polno dobrot. 

V februarju je imelo DPZ Sončnice 
občni zbor. Vodila ga je nova predsednica 
ga. Sonja Boh, ki je bila že od same 
ustanovitve DPŽ Sončnica namestnica 
predsednice ge. Stanke Ahlin. Vedno je 
bila aktivna in je pomagala pri delu, zato 
smo ji Sončnice z veseljem odobrile 
mesto predsednice. 

V sodelovanju s Šmarjem-Sapom smo 
imele Sončnice največ predstav, zato se 
zahvaljujem Šmarčanom, ki so sprejeli ob 
kulturnih dogodkih tudi nas "kmetice" 
Sončnice. 

Ob materinskem dnevu pa je s 
Svetovalno službo organizirala nova 
predsednica ekskurzijo na Dolenjsko. Po 
kopanju v Šmarjeških Toplicah smo 
obiskale Novakovo kmetijo v Šentpavlu in 
si ogledale pridelavo krompirja. Praznično 

kosilo pa smo imele na Otočcu. Tako smo 
se vsaj za en dan umaknile z doma in od 
vsakdanjih kmečkih opravil. 

Razstavo velikonočnih dobrot smo 
Sončnice letos organizirale samostojno v 
Kmetijski zadrugi Grosuplje. 

26. aprila smo z domačimi dobrotami 
postregle občane ob dnevu odprtih vrat 
Občine Grosuplje. 

Ob 120 letnici gasilstva iz Šmarja pa 
smo Sončnice vabljene k sodelovanju z 
gasilci. Ob izdaji moje druge pesniške 
zbirke poezij SPOMINI, ki je izšla ob 
materinskem dnevu, se vsem sponzor
jem lepo zahvaljujem. V zahvalo pa jim 
poklanjam pesem iz nove knjige Lipa na 
vasi. 

Stanka Ahlin 

GROSUPELJSKI KOLEDAR 
PRIREDITEV - JUNIJ 

Kulturno društvo "PESEM" 

Letni koncert 

Grosuplje, Šmarje • Sap 

02.06.2001 

Planinsko društvo Grosuplje 

lahka tura 

Snežnik (1796m) 

06. - 09.06.2001 

Društvo upokojencev Grosuplje 

26. športne igre 

Dolenjske regije in Bele krajine 

08. - 09.06.2001 
Atletski klub "ŠPELA" 
deseti 24 urni maraton 

"TEK SREČE" 

po ulicah Grosupljega 

14. -15.06.2001 
Teniški klub Grosuplje 

turnir z nagradnim skladom 

za rekreativce 

teniška igrišča - Grosuplje 

16. 06. 2001 
Planinsko društvo Grosuplje 

lahka tura 
Latschur (2236m), 

Spitzegel (2119m) Avstrija 

16.06.2001 

Gorniški klub "LIMBERK" 

pohod 

Reznik (1833m) in Konj (1803m) 

17. 06. 2001 

Športno društvo "ŠPICA" 

ŠPORTNI DAN 

2. kolesarski maraton (139km), 

2.pohod (19km) 

Grosuplje 

23.06.2001 

Planinsko društvo Grosuplje 

zahtevna tura, delno brezpotje 

Mišelj vrh (2350m) 

23.06.2001 
Gorniški klub "LIMBERK" 

gorniška tura 
Kamniške alpe - Repov kot -

Srebrno sedlo 

28.06.2001 
Društvo upokojencev Grosuplje 
srečanje upokojencev Slovenije 

Velenje 

30.06.2001 

Planinsko društvo Grosuplje 

lahka tura 

Zadnjiški Ozebnik (2084m), 

avtobus 

Upa na vasi 
Lipa je pravo slovensko drevo, 
o tebi, lipa, Slovenci pesem pojo. 
Kadar o tebi pesem pojo, 
rosno je vsako slovensko oko. 

Moji sošolci so v mesto odšli, 
lipa ostala je sredi vasi. 
Ob vikendih redko se vračajo v vas, 
lipa slovenska pa čaka na vas. 

Slovenske vasi si, lipa, krasila, 
veliko rodov za sabo pustila. 
Ponosno dišeča si cvetela, 
v neurju tudi kakšno strelo ujela. 

Danes pa sama nesrečna samevaš, 
ob neljubih dogodkih kar zardevaš. 
Se sprašuješ, le kam so šli časi, 
ko fantje so peli pod lipo na vasi. 

Lipa je pravo slovensko drevo, 
o tebi Slovenci pesem pojo. 
Ostarelo tudi je lipe drevo, 
tudi star kmet bo umrl z njo. 

Stan/ca Ahlin 

Moč knjige 
Čudežna moč je tistega, ki piše. 
Čarobna moč pa tega, 

ki se ga dotakne. 
Je blagodejni dež za razum. 
Sonce za potomce. 

To so sanje, ki se dvigajo nad glave. 
Znanje je: zame, zate in zanje. 

Je svetloba v temi. 
Žarek v ječi. 
Ključ do svobode 
posameznika in naroda. 

Moč je za ritem življenja. 
Pesem za dušo. 
Lepe misli zanj in zanjo. 
Polna ladja, ki ima kompas, 
da je prišla v naš čas. 

Karolina Zakrajšek 

0BCNI ZBOR DRUŠTVA 
UPOKOJENCEV GROSUPLJE 

Društvo upokojencev Grosuplje, ki 
ima 1409 članov, je imelo 24. aprila 
redni občni zbor. Udeležilo se ga je 
okoli 120 članov in vabljenih gostov. 
Osrednja vsebinska točka dnevnega 
reda je bilo poročilo o delu, razvoju in 
dosežkih društva, ki ga je od leta 
1996 uspešno vodila predsednica 
Marta Hrovatin. 

V letu 1997 je društvo sprejelo 
srednjeročni plan. V poročilu 
predsednice je bilo ugotovljeno, daje 
društvo v štiriletnem mandatnem 
obdobju uresničilo večino naj
pomembnejših programskih ciljev in 
usmeritev. Začelo se je odpirati 
navzven in sodelovati z vsemi, ki 
delajo za starejše, in si postavilo cilj, 
da bi namesto za starejše delali s 
starejšimi na našem območju. Zlasti 
so to Center za socialno delo in Dom 
starejših občanov, OŠ, ZD Grosuplje, 
ZZZS, ustrezne občinske službe, 
območna organizacija RK, Karitas 
itd.. S spremembo notranje organi
zacije društva je bilo v aktivno delo
vanje pritegnjeno veliko več upoko
jencev. Postopno so zaživele komisije 
za interesne dejavnosti, za izo
braževanje, zdravstvo in socialno 
delo, zdraviliški turizem, za kulturo, 
za šport, za rekreacijo, hojo in ples, 
za izlete in srečanja, gospodarska 
komisija in še druga področja. Nastal 
je tudi številčno močan aktiv pover
jenikov kot pomemben vezni člen 
med članstvom in vodstvom društva. 
Uveljavljen je bil sodoben pristop k 
delu, z ustvarjalnimi sestanki, kjer se 
obravnavajo konkretni problemi in 
iščejo rešitve za posameznike ali 
skupine oziroma članstvo v celoti. 

Društvo si je posebej zadalo nalo
go preseči zaprtost delovanja in 
odločanja v ozkem krogu vodstva. 
Vse rešitve naj bi se sprejemale v 
komisijah, kjer so vsaj trije člani. 
Komisije se dopolnjujejo in pomlaju
jejo ter v delo vnašajo sodobnejši 
načini dela. Posebej se je vodstvo 
društva trudilo, da bi se čim več pri
dobljenih sredstev vračalo članstvu 
nazaj. 

Vsi člani dobijo letni program dela 
v obliki koledarčka in so s tem pov

abljeni k sodelovanju v raznih 
aktivnostih. S požrtvovalnim prosto
voljnim delom skupine članov je 
društvo uspelo usposobiti prostore 
za delovanje manjših skupin, kjer se 
redno meri tudi krvni pritisk in ob 
tem izvaja še individualno zdrav
stveno svetovanje. Televizor, video-
rekorder in radio ter lastni pikado so 
pridobitve za boljše počutje in spros-
titvene aktivnosti članov v klubskem 
prostoru. Komisija za izlete in srečan
ja organizira vsako leto 8 do 10 izle
tov ter 3 do 4 srečanja. V to obliko 
druženja je bilo lani vključenih že čez 
1000 članov. Že kar tradicionalno je 
postalo enotedensko letovanje naših 
članov v ZDUS-ovem hotelu Delfin v 
Izoli. Merjenje krvnega tlaka bi želeli 
približati ljudem z organiziranjem te 
dejavnosti v posameznih KS. Po
nudba je bila dana vsem KS, za zdaj 
se je odzvala le KS Žalna. Komisija 
za šport vključuje 73 članov in član
ic, ki redno trenirajo in nastopajo na 
regijskih in državnih tekmovanjih. 
Komisija za interesne dejavnosti je 
organizirala razne tečaje. Bile so 
organizirane 4 razstave, odmevne v 
kraju in okolici. Tudi program izo
braževanja je bil zlasti v prvih treh 
letih mandata dokaj intenziven. 
Prijetno se je uveljavil ženski pevski 
zbor Lastovke pod vodstvom glas
bene pedagoginje Mojce Intihar. 
Šteje 18 pevk in redno nastopa na 
prireditvah društva in tudi izven. 

Ob zaključku mandata se je 
predsednica Marta Hrovatin zah
valila za dobro sodelovanje županu 
občine in ravnatelju OŠ, vsem 
sodelavcem v okviru društva in vsem 
drugim, ki so pomagali, daje društvo 
postalo takšno, kot je. 

Na njeno izrecno željo jo je občni 
zbor razrešil funkcije predsednice 
društva. V priložnostnem, zahvalnem 
nagovoru je bilo poudarjeno njeno 
prizadevno delo in zasluge za razvoj 
in napredek društva. Za novo pred
sednico je bila izvoljena Malči Žitnik. 

Iz DU Grosuplje 

Slika na naslovnici: Za vsestransko pomoč se je društvo zahvalilo ravnatelju OŠ L. Adamič, 
g. Daretu Gabrijelu - foto Marjan Trobec 

V KS Grosuplje več kot 60 društev 
Kot smo že p o r o č a l i , je KS 
Grosuplje na pobudo svojega 
č l a n a Mira Vrega organizirala 
sestanek predstavnikov do
m a č i h d r u š t e v , klubov, 
d r u ž i n , z d r u ž e n j ali zvez, da 
bi se sestavi l skupni letni 
koledar prireditev. P o r o č i l o 
dopolnjujemo s seznamom 
vseh 65 d r u š t e v , ki delujejo v 
n a š i KS: 

Športna društva oz. zveze (20): 

Atletski klub Špela, 
Balinarski klub, 
Karate klub, 
Kegljaški klub, 
Kick boxing klub Kobra, 
Konjeniški klub, 
Košarkarski klub, 
Košarkarski klub Kaja, 
Nogometni klub ABC Tabor, 
Odbojkarski klub, 
Rokometni klub, 
Shotokan karate klub, 
Strelski klub Trap, 
Strelsko društvo, 
Šahovski klub, 
Športno društvo, 
Športno društvo 92, 
Športno društvo Flip-Flop, 
Športno društvo Špica, 
Zveza športnih organizacij. 

Interesna društva oz. zveze (17): 

Avto moto klub, 
Čebelarsko društvo, 
Društvo alternativnih letalcev Albatros, 
Društvo čebelarjev Carnica 
Društvo gojiteljev malih pasemskih 
živali, 
Društvo mladinsko informacijsko sve
tovalno središče (MISS), 
Društvo za varstvo in vzgojo ptic, 
Govedarsko društvo, 
Jadralni klub, 
Kinološko društvo, 
Lovska družina, 
Paint bali klub Kanja, 
Radioklub Franc Rode, 
Ribiška družina, 
Turistično društvo Županova jama, 
Turistična zveza, 
Združenje za medsebojno pomoč -
strojni krožek Kmetovalec, 

Društva za rekreacijo (9): 
Društvo Explorik, 
Društvo tabornikov rod Louis Adamič, 
Fitnes klub Klepec, 
Golf klub, 
Gorniški klub Limberk, 
Kolesarsko društvo, 
Planinsko društvo, 
Skavtski steg Topol, 
Teniški klub. 

Stanovska društva (9): 
Društvo invalidov, 
Društvo podeželskih žena Sončnica, 
Društvo računovodij in finančnikov, 
Društvo upokojencev, 
Območno društvo vojnih invalidov, 
Območno združenje borcev in 
udeležencev NOB, 
Območno združenje veteranov vojne 
za Slovenijo, 
Študentski klub Groš, 
Združenje šoferjev in avtomehanikov. 
Kulturna društva oz. zveze (6): 
Društvo za kulturo in hec KIHEC, 
Kulturno društvo Pesem, 
Kulturno društvo Teater, 
Kulturno društvo Vokal, 
Sklad za ljubiteljske kulturne 
dejavnosti, 
Zveza kulturnih društev. 

Humanitarna društva oz. zveze (4): 

Gasilska zveza, 
Prostovoljno gasilsko društvo, 
Rdeči križ Slovenije, OO Grosuplje, 
Sožitje, društvo za pomoč duševno 
prizadetim. 

Morda ste član kakega našega društ
va, ki tu ni navedeno? Sporočite nam! 

J. Mu. 



Čar prostovoljstva 

Ob mednarodnem dnevu prostovoljst
va, kije bil 21.4. 2001, smo na naši šoli 
pripravili več dobrodelnih akcij. 

Najprej smo vsi učenci in učitelji zbirali 
star papir. Zbiralnik za papir smo imeli ob 
šoli dva dni. Zbrali smo 580 kilogramov 
starega papirja. 

Druga, prav tako uspešna akcija, ki 
smo jo izpeljali, je bil obisk v Domu sta
rejših občanov v Grosupljem. 

Letošnje šolsko leto zelo veliko in 
upam, da dobro, sodelujemo z Domom 
starejših občanov. Hodnike doma 
polepšamo s slikami naših učencev. 
Starejših ljudi pa se spomnimo tudi ob 
vseh praznikih. Tako jim s kratkimi kul
turnimi programi polepšamo popold
neve. Prelepe pesmice jim zapoje naš 
otroški pevski zbor, ki ga vodi Helena 

Zakrajšek. Učenci včasih preberejo lepo 
misel ali pa odrecitirajo pesem. 

Veseli in zadovoljni so tako starejši 
ljudje kot tudi naši učenci, ki radi 
nastopajo in se ob praznikih veselijo 
obiskov v domu. 

Tudi naš zadnji obisk, tako kot tudi vse 
prejšnje, je organizirala socialna delavka 
Andreja Burja-Suban ob pomoči in sode
lovanju delovne terapevtke Jožice Kralj. 

Tokrat smo k sodelovanju povabili 
učence 3.b. razreda z njihovo razred
ničarko Marleno Javornik. Predlagali 
smo dopoldansko druženje z družabnimi 
igricami, pogovori in likovno delavnico. 
Učenci in učiteljica so bili takoj priprav
ljeni sodelovati. 

Učenci so se v Domu starejših 
občanov razdelili v več skupin po intere-

OBISK V DOMU STAREJŠIH OBČANOV 
V četrtek smo obiskali dom starejših občanov v Grosupljem. S sošolcema 

Mihom in Gašperjem smo se pogovarjali s starejšim gospodom. 
Povedal nam je, da so mu pred petindvajsetimi leti odpovedale noge, zato je 

od takrat na invalidskem vozičku. Pred tem je bil učitelj. Sedaj v domu izdeluje 
lesene kozolce. Za izdelavo enega kozolca porabi en mesec. Pri tem uporablja 
različno orodje, žago, kladivo, žeblje in lepilo. Dela vsak dan, tudi ob nedeljah in 
praznikih. Njemu so vsi dnevi enaki, sedi za mizo in naredi del kozolca. Na razs
tavi je dobil za svoj kozolec prvo nagrado, vrtalni stroj. Vsi trije smo z zaniman
jem spraševali in poslušali, kaj nam je odgovarjal. Čas je hitro minil. 

V domu je vsak dobil liziko in sok, potem pa smo se poslovili. Bili so zelo veseli 
našega obiska, mi pa smo izvedeli marsikaj zanimivega. 

Andraž Glavač, OŠ Brinje Grosuplje 

su. Dekleta so prepevale pesmice, ki so 
se jih naučila pri pouku in pevskem 
zboru. Nekaj fantov je peljalo starejše 
varovance na invalidskih vozičkih na 
sprehod v park pred domom. Trije fantje 
so se pogovarjali z gospodom, ki izdeluje 
lesene kozolce. Ostali del razreda je bil 
razdeljen po sobah varovancev, kjer so 
se pogovarjali, brali časopise in igrali 
družabne igrice. 

Z učiteljico Marleno Javornik študen
tko na praksi ter nekaj dekleti smo izde
lale 21 vaz. Vaze smo naredile iz valovite 
lepenke. Vanje smo dale suhe veje, ki 
smo jih okrasile s cvetovi iz barvastega 
papirja. Vaze smo odnesle v jedilnico in 
jih dale na vsako mizo po eno. 

Tako smo tisto dopoldne, ki je prehitro 
minilo, polepšali in popestrili dan sta
rejšim ljudem, ki so včasih zelo osamljeni 
in si želijo družbe. 

Še nekaj misli učencev: 

- To je bil moj najboljši dan v tednu. 
(Katja) 

- Upam, da smo jim popestrili dan. 
(Simona) 

- Bili so zelo veseli našega obiska, mi 
pa smo izvedeli marsikaj zanimivega. 
(Andraž) 

- Še popoldne mije bilo toplo pri srcu 
ob spominu na njegovo veselje. (Gašper) 

Predno smo se zares poslovili, nam je 
Kristjan, ki v domu starejših občanov 
civilno služi vojaški rok, razdelil sok in 
lizike. Naj fanta tudi pohvalimo, ker je 
naredil odlične fotografije. 

Povejmo še to, da nekaj naših sed-
mošolcev redno obiskuje starejše ljudi v 
domu ter z njimi preživlja svoj prosti čas. 

In še nekaj, na šoli smo imeli kar nekaj 
pozabljenih predmetov, od oblek pa do 
čevljev in copat. V času govorilnih ur in 
roditeljskih sestankov smo to razstavili, 
da bi starši vzeli stvari, ki so njihove oz. 
njihovih otrok. Nihče ni ničesar vzel. Zato 
smo se odločili, da vse skupaj lepo ope
remo in spravimo v škatle ter poklonimo 
Rdečemu križu Grosuplje, ki se je rad 
odzval našemu klicu. 

Upam, da smo s temi dejanji tudi mi 
prispevali delček v mozaik prostovoljst
va, ki se čedalje bolj širi in postaja 
priljubljen in iskan v naši družbi. 

Andreja Burja - Suban 

JI 
DOMIŠLJIJA NIMA MEJA 

Grosuplje, 10. aprila - Otroci, ki obiskujejo vrtec Pika v Šmarju Sapu, s pomo

čjo poslušanja pravljic ter vnosom lastne domišljije in kreativnosti ustvarjajo v 

različnih likovnih tehnikah. Tokrat so v grosupeljski knjižnici svoje kolografije 

postavili na ogled širši javnosti. Otvoritveni program sta z glasbenimi točkami 

popestrila flavtistka Kristina Martine in violinist Žiga Lampret. 

Domišljija nima meja - otvoritev razstave 

Na izredno dobro obiskani otvoritvi 
so se predstavili mladi likovni umetniki 
in prejeli simbolična knjižna darila. 
Razstava zajema štirinajst del, ki so jih 
pod vodstvom mentorice Stanke 
Krivec, ustvarili otroci od 4. do 7. leta 
starosti. Ti otroci v vrtcu obiskujejo 
krožek Galerija. Tako ime je dobil, ker 
so na začetku otroci iz vrtca pri njem 
ustvarjali z namenom posodabljanja 
stalne likovne razstave na svojem hod
niku. "Nivea je razpisala tekmovanje v 
ustvarjanju. Nagrade so zelo mikavne. 
Med njimi nam je posebno všeč 
napihljivo gledališče. Kot ulito bi pris
tajalo v naš vrtec. Ko smo se odločili 
za sodelovanje na natečaju, sem 
izbrala tehniko kolografije. Trenutno je 
ta način likovnega ustvarjanja zelo 
popularen, hkrati pa je, posebej za 
malčke, tudi zelo zahteven. Pri tej 
tehniki se gobice, blago, čipke, rože, 
listje, folije, furnir in drugi materiali le
pijo na papir, na koncu pa se naredi 
grafika. Podobno kot linorez. Poglejte, 
kakšne izvirne stvaritve," je na svoje 
male umetnike ponosna pomočnica 
vzgojiteljice Stanka Krivec. 

Priprava omenjene razstave pa je le 
eden odmevnejših dogodkov zadnjega 
časa v vrtcu Pika. Ob materinskem 
dnevu so se v vseh treh skupinah zah
valili svojim staršem. Posebej prisrčni 
so bili najmlajši - Miške. Pod vodstvom 

vzgojiteljice Maje in njene pomočnice 
Stanke so se svojih staršev spomnili z 
mini predstavo Grad Gradiček ter 
pesmico Dolina zelena. Starše je 
nagovorila še vzgojiteljica Maja, tudi 
sama mati šestim otrokom, ter pose
bej poudarila pomen prisotnosti obeh 
staršev pri vzgoji otrok. "Danes ni več 
mati tista, ki edina vzgaja otroke, jih 
vodi v vrtec, vozi k zdravniku, kuha in 
pospravlja. V sodobni in urejeni družini 
obstaja drugačna delitev dela. Do 
mnogih modernih očetov bi bilo 
pošteno, da bi se materinski dan 
preimenoval v dan staršev," je zaključi
la svoj nagovor. 

Tik pred prvomajskimi prazniki pa je 
skupina otrok iz vrtca, ki nosi ime 
Pohodniki, noč prespala v vrtcu. 
Seveda niso bili sami. Družbo sta jim 
delali njihovi mentorici Vera in Stanka. 
Na bližnji hrib pa jih je po večerji 
pospremila tudi mag. Breda Škrjanc. 
Kljub precej oblačnemu vremenu je 
otrokom pokazala nekaj zvezd, pred
vsem pa jih je navdušila s svojimi 
pripovedmi o zvezdah. 

V vrtcu Pika je torej zelo pestro. V 
njem se kalijo mladi likovni umetniki, 
odraščajo bodoče skrbne mamice in 
bodoči odgovorni očetje, v nebo pa 
prve poglede usmerjajo astronomi 
enaindvajsetega stoletja. 

Janez Plntar 



Lepo pozdravljeni! 
Danes se vam bomo člani štu

dentskega kluba GROŠ, tj . kluba štu
dentov občin Grosuplje, Ivančna Gorica 
in Dobrepolje obširneje predstavili. 
Upam, da vam bo predstavitev všeč in 
da boste izvedeli kaj, česar o nas še 
niste vedeli. 

Minili sta dve leti. odkar je peščica 
študentov in študentk v našem kraju 
ustanovila študentski klub z namenom 
prebuditi mrtvo grosupeljsko družabno 
mladinsko sceno. Ti dve leti, ki sta za 
nami, sta bili za nas izjemno delavni, saj 
smo povečali število članstva, pridobili in 
posodobili prostore za delovanje kluba, 
predvsem pa pognali v tek notranjo 
dinamiko funkcioniranja kluba kot 
živega, energičnega centra aktivnosti za 
mlade Grosupeljčane. Doslej smo spel
jali približno 150 večjih ali manjših pro
jektov in pri mladih v našem kraju 
naleteli na zelo pozitiven odziv. 

NAČIN DELA: 
Naš klub šteje 350 članov, zato mora 

biti delo v njem dobro organizirano. 
Upravni odbor kluba ima sestanek 
običajno vsak ponedeljek zvečer. Na teh 
sestankih (udeleži se jih okoli 25 do 30 
oseb) predebatiramo izpeljane projekte 
(običajno 2-3 na teden) in naredimo 
načrte za nove. Pomemben dogodek je 
bil zagotovo IZREDNI OBČNI ZBOR kluba 
februarja letos, ki se ga je udeležilo 
veliko članov in članic in na katerem 
smo kritično pregledali dosedanje delo, 

sprejeli načrte za pomlad in poletje ter 
izvolili novo vodstvo. 

Študentski klub GROŠ sedaj vodimo: 

Upravni odbor 

Predsednik Jože Štrus, podpredsed
nik Jože Šircelj, tajnik Andrej Štrus, bla
gajnik Gašper Krejan, člani UO Damjana 
Kastelic, Marko Štrubelj, Matjaž 
Kastelic, Gregor Kadunc, Luka Žagar. 

Nadzorni odbor Urška Gliha, Uroš 
Skubic, Primož Primec. 

Aktivni sodelavci pa so: Matej 
Urbanija, Miha Javornik, Sabina Drobnič, 
Dejan Tomšič, Alenka Lenarčič, Gregor 
Steklačič, Marija Grame, Rebeka Skalja, 
Urban Perme, Jure Perme, Janez 
Adamič, Irena Valentič, Miha Krejan, 
Marjeta Rudolf, Matjaž Živkovič, Pia 
Korošec, Jošt Kadunc, Miha Frbežar, 
Urša Bohte, Boris Glušac, Primož Jaklič, 
Matija Brodnik, Gregor Lužar, Matej 
Rački, Boštjan Štepic, Gregor Zver, Lojze 
Marinčič, Jaka Cunk in drugi. 

Kot lahko vidite, biti ali ne biti član 
organov GROŠ ne pomeni kakšnega pre
tiranega ekskluzivizma do ostalih čla
nov, nasprotno, prav vsi so dobrodošli, 
da se sestankov udeležijo, povejo svoje 
mnenje in aktivno sodelujejo pri izvedbi 
projektov. Vsi člani kluba dobivajo dva
krat mesečno redno pošto, ki jih obvesti 
o vseh aktivnostih, ki so se ali pa se 
bodo zgodile v klubu. 

GLASBENI VEČERI 
Tako kot vsako moderno mesto tudi Grosuplje potrebuje klubski prostor, kjer lahko 

mladi glasbeni ustvarjalci nastopijo in se predstavijo širšemu občinstvu. S pomočjo 
GROŠ-a je naš kraj (končno) pridobil prostore, v katerih lahko mladi nemoteno muzi-
cirajo. Člani kluba smo pridobili oder in profesionalno ozvočenje in začeli z glasbeni
mi večeri, ki so treh vrst: jazz večeri, ročk koncerti in DJ Party-ji. 

ČETRTKI so rezervirani za JAZZOVSKE JAM SESSION-e. Za uvodni koncert v nizu 
jazzovskih srečanj je v začetku tega leta poskrbel Mladinski Big Band Grosuplje pod 
vodstvom Braca Doblekarja, od tedaj naprej pa vsaka dva tedna v klubu nastopi kakš
na jazzovska zasedba. Tudi naš kraj premore nekaj glasbenikov, ki se ukvarjajo s to 
zvrstjo glasbe. V klubu tako pogosto nastopi combo zasedba Big Banda Grosuplje, ki 
vedno napolni klub. Saksofonist Jaka, kitarist Matevž, kontrabasist Andrej in bobnar 
Janez dostikrat medse povabijo tudi goste iz Ljubljane; v klubu smo tako lahko pris
luhnili že mnogim profesionalnim glasbenikom, študentom akademije v Gradcu in 
profesorjem ljubljanske Srednje glasbene in baletne šole. 

PETKI so dnevi, rezervirani za ROČK KONCERTE in DJ PARTY-JE. V našem klubu je 
doslej nastopilo že precej rockovskih skupin (D.D.V., Ulikses, Off, The Mi, Simple 
Pleasure, ...), ki so prišle tako iz okolice kot tudi iz bolj oddaljenih koncev Slovenije. 
Večina naših glasbenih gostov je kandidirala za Ročk Otočec, nekateri bandi pa so bili 
na natečaju tudi sprejeti. 

DJ Party-ji so glasbeni večeri, ki jih oblikujete DJ Bana in Gašper Krejan. Večeri so 
tematsko obarvani (npr. glasba iz 70ih, 80-ih, 90ih let, dance, disco, ročk, takšni in 
drugačni narodnjaki, ipd), kvaliteta zvoka visoka, obisk pa vedno številčen. 

IZOBRAŽEVANJE ČLANOV 
Ena izmed nalog študentskih klubov je izobraževanje članov. Študentski klub 

GROŠ prireja raznolike seminarje, ki so dostopni tako članom kluba kot ostalim 
zainteresiranim osebam. V zadnjem mesecu smo tako izpeljali tečaj za voditelje 
čolnov in tečaj morske kuhinje, ki sta bila polno zasedena, v bližnji prihodnosti 
pa načrtujemo fotografsko delavnico, tečaj iranske kuhinje in jezikovni tečaj. 
Cene vseh tečajev so študentsko ugodne, vse informacije pa dobite v klubskih 
prostorih na Taborski 15a. 

IMPROLIGA 
Klubski prostor ima tudi ustrezno opremo za izvedbo manjših gledaliških pred

stav. V naši sredi je že dvakrat nastopila IMPRO LIGA, ki jo predvsem študentska 
populacija pozna po odličnih skečih, izvirnih domislicah in odličnem vzdušju, ki 
ga pričara pri občinstvu. Klub je bil obakrat nabito poln, publika pa seje smejala 
še cel večer, saj so bili nastopajoči zares zelo domiselni, z drznim smislom za 
humor in s posluhom za želje publike. Videli smo različne uprizoritve, kot so: 
abeceda, uporaben predmet, enolončnica, roka, ... 

SLOVENSKA 
LJUDSKA PESEM 

NA MODEREN 
NAČIN - PROJEKT 

KATALENA 
Član Študentskega kluba GROŠ 

Boštjan Narat že dolgo časa gradi na tem 
projektu. Združiti izročilo slovenske 
ljudske pesmi in različne (tudi moderne) 
glasbene pristope pa je možno zgolj 
preko skupnega povezovalnega elemen
ta: ustvarjalnosti mladega glasbenika. 
Zato pri projektu sodelujejo glasbeniki, ki 
si upajo poseči tudi na področja, kjer 
niso povsem domači, ravno zaradi razno
likosti in svežega pogleda. Skupina glas
benikov se bo pod okriljem Štu
dentskega kluba GROŠ za dober teden 
dni zaprla v hišo na podeželju in tako 
daleč stran od mestnih luči v miru muzi
cirala. Na koncu bo sledilo snemanje in 
sicer tako avdio kot video. Jeseni se bo 
vsa zasedba predstavila na slovenski 
premieri v Študentskem klubu GROŠ, 
kjer bo predstavljen tudi kratek film o 
poteku projekta. Močno si želimo, da bi 
kdaj izšel tudi zvočni zapis nekaterih pre
delanih pesmi, vsaj v manjši nakladi. 
Seveda takšen projekt zahteva določena 
finančna sredstva, zato ob tej priliki 
apeliramo na vse gospodarstvenike (pri 
nekaterih se bomo tudi osebno oglasili), 
da namenijo kak tolar ali dobrino (pred
vsem hrano za teden dni) mladim glas
benikom, da bodo lahko brezskrbno 
dokončali svoje poslanstvo. 

POTOPISNA 
PREDAVANJA, 

FILMSKI VEČERI 
Nedelje in torki so v našem klubu 

namenjeni izobraževalnim dejavnostim. 
Upravni odbor GROŠ je pridobil kvalitet
no opremo za predavanja - profesional
no ozvočenje, LCD projektor in platno. 
Pod vodstvom Luke Žagarja že dlje časa 
potekajo potopisna predavanja, ki jih 
pripravijo popotniki od blizu in daleč. 
Ogledali smo si že diapozitive iz Kitajske, 
Čila, Nove Zelandije, Papue - Nove 
Gvineje, Himalaje,... obetajo pa se pred
stavitve potepanj po Iranu, po severni 
Evropi itd. 

Dobro obiskani so tudi filmski večeri, 
ki jih pripravlja Gašper Krejan. Spričo 
zelo zmogljive tehnike je gledanje filma 
pravi užitek, sta sta tako zvok in slika, kot 
se šika (ničesar ne reklamiramo). 

Zelo napeto je tudi spremljanje šport
nih tekem. Ker je klubsko vzdušje ob 
spremljanju športnih tekem resnično 
podobno tistemu na stadionu (navijanja, 
huronskega vzklikanja, stiskanja pesti in 
psovanja nasprotnikovih igralcev ter sod
nikov je obilo, prisotno je le malo več 
pijače in cigaretnega dima), si lepo 
vabljen/a, da se ogledu tekem pridružiš. 

Internet je danes neizogiben del mla-
dostnikovega življenja, zato smo se 
GROŠ-evci odločili, da naš klub oskrbimo 
tudi s povezavo s svetovnim spletom. 
Pridobili smo tri računalnike, ki grosu
peljski osnovnošolski, srednješolski in 
študentski populaciji omogočajo vsakod
nevno zastonjsko in časovno neomejeno 
uporabo interneta. 

...so postali stalnica v programu Študentskega kluba GROŠ. In to predvsem po zaslugi mladega pesnika in urednika 
Jurija Hudolina, ki že od decembra lanskega leta v prostore našega kluba vabi znane pesnike in pisatelje. Dosedaj so na 
našem odru nastopili Aleš Čar, Dušan Čater, Maja Novak, letošnji nagrajenec Prešernovega sklada Peter Semolič in legen
da slovenske poezije Dane Zaje. Zlasti nastop Daneta Zajca nam bo ostal v trajnem spominu, saj je po uri in pol hip
notičnega recitiranja svoje poezije (na pamet!), celo na začudenje voditelja večera Jurija Hudolina, izvedel slovensko pre
miera njegovega zadnjega dela Križev pot. 

Dogajale pa so se tudi mnogo manj resne stvari, zaradi katerih je GROŠ znan daleč naokoli. Ko smo na večeru Dušana 
Čatra mislili, da smo doživeli že prav vse, nam je prebral še eno pikantno zgodbico o tem, kako je izgubil nedolžnost, ki naj 
bi imela za podlago njegovo resnično izkušnjo. Navdušenje obiskovalcev je bilo neizmerno... 

Vendar se motite, če mislite, da komunikacija na Večerih literature poteka le v eno smer. Ravno sproščen pogovor, pro
vokativna vprašanja in iskreni odgovori so temeljne kvalitete naših večerov. Želimo vnesti literaturo v življenje in razgovor 
naših članov. Stalno jedro obiskovalcev pa je dokaz, da literarni večeri niso stvar preteklosti in so - zastavljeni na pravilen 
način - še kako aktualni. 

Povabili pa bi Vas na naslednji Večer literature z gostom Nikom Grafenauerjem, ki bo nastopil v četrtek 24. maja ob 
21:00 uri, seveda v prostorih kluba GROŠ na Taborski 15a. 

Klubskih prostorov pa člani kluba ne uporabljamo samo zase, ampak jih od
dajamo v uporabo tudi zunanjim organizacijam. Nekaj članov našega Upravnega 
odbora je bilo ali pa je še aktivnih pri prostovoljnem delu z otroci na Centru za 
socialno delo Grosuplje, zato smo se dogovorili, da lahko novoletna in pustna 
rajanja priredijo kar pri nas. Odziv tako otrok kot odraslih je bil odličen. 

VEČERI LITERATURE 

^̂^̂^̂  ^̂̂̂^̂1 



KAKO POSTATI 
ČLAN/ČLANICA GROŠ-a? 

Kljub temu da naš klub šteje že okoli 350 članov In članic, se vedno lahko 
včlaniš. Pogoj je, da si študent/ka ali dljak/lnja, da živiš v občini Grosuplje, 
Ivančna Gorica ali Dobrepolje in da sprejemaš pravila delovanja kluba, ki so 
dostopna v klubu. Oglasi se v klubskih prostorih, tam boš prejel prijavnico, ki Jo 
boš Izpolnil In skupaj s potrdilom o vpisu na fakulteto za tekočI letnik (slednje 
velja le za študente) oddal v nabiralnik pri vratih. Več Informacij lahko dobiš tudi 
na klubskem telefonu 031/388031 ali na spletni strani www.klub-gros.com. 

STUDENTSKA TRŽNICA 

VELIKONOČNA GLEDALIŠKA PREDSTAVA 

Eden izmed največjih študentskih projektov zveze ŠKIS, t.j. Zveze študentskih 
klubov iz Slovenije, katere član je tudi Študentski klub GROŠ, je prav gotovo Štu
dentska tržnica, ki je letos potekala v torek, 8. maja, na stadionu Ilirija v ljubljani. 
Namen tržnice je prikazati raznolikost 52 študentskih klubov iz različnih delov 
Slovenije in vzpostavitev stikov in sodelovanja z drugimi študentskimi klubi. Naš 
klub se je tržnice udeležil drugič, tokrat pod projektantskim vodstvom Marije 
Grame in Gregorja Steklačiča. V Ljubljani smo se predstavili z veliko stojnico-
čajnico, kjer so naši člani /za razliko do ostalih klubov/ stregli čaj in ne alkoho
la. Stojnica je bila kljub pesimističnim napovedim nekaterih posameznikov, da to 
preprosto ni po okusu študentov, zelo dobro obiskana (gotovo je k temu pripo
moglo tudi muhasto vreme), pa tudi poanta Žur ni samo pitje alkohola se je 
dobro "prijela". 

NAMESTO ZAKLJUČKA 

Prepričani smo, da ste izvedeli veliko novega in zanimivega in upamo, da vam 
je bila naša predstavitev všeč. Veseli bomo, če se boste kdaj oglasili pri nas (klub 
je odprt vsak dan od 10. do 24. ure), se vključili v naše vrste in skupaj z nami 
realizirali svoje ideje. Bližajo se junijski izpitni roki in konec šole za dijake. Želimo 
vam čim boljše opravljanje izpitov in drugih obveznosti, do prihodnjič pa - štu
dentski pozdravi 
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• atraktivne zazidljive parcele 
• večji prostor ali hišo v centru Grosupljega primerno 
za klasično slaščičarno 

- garsonjere in manjša stanovanja 

gradbene parcele 
- stanovanjske hiše 

- kmetijska zemljišča 

NAJAMEMO - stanovanja vseh velikosti In 

POSREDUJEMO V NAJEM - samske sobe 

DRUGE STORITVE - sestava predlogov za vpis v zemljiško knjigo 
- pomoč pri sestavi vseh vrst pogodb v zvezi z 

nepremičninami 

SVETUJEMO VAM IN POMAGAMO 
PRI URESNIČITVI VAŠIH NAČRTOV 

Tako kot vsako leto smo člani 
društva MISS tudi letos že sedmič 
zapored organizirali velikonočno 
prireditev, ki je potekala na cvetno 
nedeljo, 8. aprila. Tokrat pa to ni bila 
velikonočna razstava jedi, ki se je 
skupaj s kulturnim programom običa
jno odvijala v avli OŠ Louis Adamiča, 
ampak velikonočna gledališka pred
stava v Kulturnem domu Grosuplje. 

Prirediti gledališko predstavo v 
našem kraju je za vsakega organiza
torja velik preizkus njegove 
potrpežljivosti, vztrajnosti in verjetja v 
smisel njegovega početja, saj so 
predstave običajno skromno 
obiskane, z občinskimi prireditvami 
pa tudi ni dosti bolje. Člani našega 
društva smo bili tako razumljivo zelo 
veseli ob pogledu na številno občinst
vo, ki se je zbralo v dvorani, saj je bila 
le-ta polna skoraj do zadnjega kotič
ka. 

Prireditev, ki jo je povezovala 
Tatjana Skubic, smo pričeli s pesmijo. 
Na odru je nastopil najmlajši po času 
delovanja, četrti zbor Župnije Gro
suplje, MLADINSKI CERKVENI PEVS
KI ZBOR pod vodstvom Petre Mohar. 
25 deklet in 8 fantov prepeva skupaj 
od začetka letošnjega akademskega 
leta, vaje imajo dvakrat tedensko, 
predstavili pa se so z dvema odlično 
izvedenima sodobnima skladbama, 
ki ju je občinstvo nagradilo z velikim 
aplavzom. 

Po glasbenem delu se je v našem 
kraju prvič predstavilo KATOLIŠKO 
GLEDALIŠČE iz Ljubljane, ki deluje od 
leta 1996, uprizorilo pa je več gleda
liških in radijskih iger. Na odru seje z 
monoigro o Tereziji Deteta Jezusa, 
katere režiserje Gregor Čušin (zadnje 
čase najbolj znan iz slovenskega 
filma Oda Prešernu) predstavila 
mlada igralka Anamarija Štukelj. 

Sveta Terezija Deteta Jezusa je bila 
preprosta deklica iz Normandije, ki si 
je vse svoje življenje želela, da bi 
lahko tako zelo ljubila Jezusa, kakor 
ga ni še nihče. Čeprav je gojila vročo 
željo, da bi mu lahko darovala vidne 
dokaze ljubezni kot misijonarka ali 
mučenka, se je s petnajstimi leti 
odločila, da bo vstopila v samostan. 

Kot karmeličanka je svojo ljubezen 
dokazovala z neštetimi malimi žrtva
mi in odpovedmi. Ves čas se je trudi
la, da bi živela po Jezusovih besedah: 
"Nebeško kraljestvo je za male in za 
tiste, ki so jim podobni." S svojo 
otroško zaupljivostjo in preprostostjo 
je tudi najneznatnejšo delo opravila z 
ljubeznijo in tako po svoji mali poti 
dosegla tisto popolnost, ki si je niso 
mogle predstavljati niti redovnice, ki 
so živele z njo. Nekaj dni pred smrtjo 
so bile njene besede: 

"Po svoji smrti bom trosila na 

zemljo dež nebeških rož! Čutim, da se 
bo moje poslanstvo kmalu začelo. 
Moje poslanstvo bo v tem, da bom 
skrbela, da bodo duše ljubile Boga. 
kot ga ljubim sama: da jim bom 
pokazala svojo malo pot..." 

Tudi pričujoča predstavica je bila 
ena od rož, ki nam jih je poslala: bila 
je milost, da smo preko odlične igre 
mlade igralke spoznali njeno čudovi
to osebnost; bila je tudi, kot je v 
nagovoru dejal grosupeljski župnik 
dr. Franc Šuštar, povabilo, da se ji 
pridružimo na njeni mali poti. 
Predstava je vse gledalce globoko 
prevzela in ob koncu je aplavz kar tra
jal in trajal, mlada igralka pa se je 
večkrat vrnila na oder. 

Ob koncu se je vodja prireditve 
Andrej zahvalil vsem, ki so na takšen 
ali drugačen način pripomogli k uspe
hu prireditve, obiskovalci pa so odšli 
z lepim spominom na izreden, 
duhovno zelo bogat in pester kulturni 
dogodek v našem kraju. 

Člani društva se zahvaljujemo 
vsem, ki so pripomogli k uspehu 
prireditve. 

Člani društva MISS 

PONIKVA - KALOBJE 
Po stopinjah škofa A. M. Slomška od 

Bizeljskega do Nove Cerkve. 
Prišlo je vabilo, kakor prihaja nešte

to drugih. Vendar ni bilo običajno vabi
lo. Bil je prijazen klic na popotno 
romanje, opremljen z verzom A. M. 
Slomška iz krajev, kjer se je le-ta rodil 
in zorel v začetkih svoje duhovniške 
službe. Presenetljivo lahka in hitra je 
bila odločitev za na pot. 

Na romanje "Po poti škofa Slomška" 
smo odšli 28. .aprila. Bili smo 
udeleženci tretje etape vezne pešpoti 
PONIKVA - SLOM - ZAVRŠE - RIFNIK -
KALOBJE. Prva in druga etapa, ki 
potekata od Bizeljskega, Svetih gor. 
Olimja pa mimo Žičke kartuzije, 
Frankolovega do Nove Cerkve sta bili 
prehojeni že v preteklih letih. 

Ob osmi uri so nas pričakali domači
ni pri cerkvi sv. Martina v Ponikvi, kjer 
je domači župnik nagovoril in 
blagoslovil navzoče romarje. Na pot 
nas je pospremil s Slomškovimi 
besedami: "Gore, doline pokrivajo 
svet, prijatelji med njimi se snidemo 
spet." 

Iz prelepe baročne cerkve, kjer je bil 
blaženi Slomšek leta 1800 krščen, 
smo krenili proti njegovi rojstni hiši na 
Slomu. Začetna strnjena vrsta popot
nikov se je kmalu razvila v nešteto 
večjih in manjših skupinic, ki so hitele 
med travniki in njivami po lepo 
označeni poti. Prijazen in sončen pom
ladanski dan je kar praznoval z nami. 

Prvi počitek in prvi žig za kontrolni 

karton (kdor je želel) je bil na Slomu. 
Po ogledu rojstne hiše. ki je sedaj 
preurejena za sprejem obiskovalcev in 
muzej, nas je pot peljala na Završe in 
skozi Šentjurij v strmo pobočje arhe
ološko izredno bogatega Rifnika. 
Skupinice so se še bolj razpršile. 
Posegali smo po svojih popotnih tor
bah in nahrbtnikih in se odžejali, kajti 
sonce in strmina sta opravila svoje. Na 
vrhu smo si vzeli čas za počitek in ma
lico. Medtem smo izvedeli za pestro 
zgodovino hriba Rifnik, ki je bil posel
jen neprekinjeno od antike do novega 
veka. Temelji vseh zgradb so arhe
ološko raziskani in zaščiteni. Prvo 
krščansko svetišče je bilo na temeljih 
prejšnih poganskih zgrajeno že v 4. 
stoletju. Luč krščanstva so prinesli 
Rimljani, ki so takrat gospodarili v 
deželi. Utrdba je bila že naravno dobro 
varovana, vendar izkopavanja dokazu
jejo, da je bila večkrat napadena. Tudi 
divji Huni so pustili svoje zastrupljene 
strelice pod obzidji. V burni zgodovini 
se je menjalo veliko gospodarjev in 
osvajalcev. V zlati dobi Celjskih grofov 
in knezov je spadal pod njihovo oblast, 
nazadnje pa je pripadal grofovski 
družini Auspergov. 

Z Rifnika smo se spuščali po 
položnejši poti navzdol, in se kasneje 
spet vzpeli proti starodavni romarski 
cerkvi na Kalobju. Vmes so nam kot 
romarjem in popotnikom prijazno 
postregli domačini, ki so nas kar s 
ceste vabili na svoje domove. Ponudili 

so nam vse domače dobrote, ki jih pre
morejo. Poizkusili smo vino, žganje, 
sok, domači kruh in razna peciva. 
Plačilo so vljudno zavrnili, rekoč, da jim 
je vse to naklonil ljubi Bog. 

Tik pred končnim ciljem smo lahko v 
gostilni Erjavec prejeli še zadnji žig te 
etape. Na Kalobju so nam ponudili čaj 
in kruh. Prazniku na čast so priredili 
razstavo več vrst domačih peciv, kot so 
npr. prijazni "kalobski pujski za srečo". 

Ob 15. uri je bila slavnostna maša 
za vse romarje, ki jo je daroval celjski 
opat g. Marjan Jezernik ob somaše 
vanju šestih duhovnikov. Duhovniki so 
se nam pridruževali spotoma, ko smo 
šli skozi njihove fare. 

Po maši je na prižnici prebral vedno 
aktualno Slomškovo "Pridigo staršem" 
igralec SNG in pesnik Tone Kuntner. 
Na travniku poleg cerkve je bila manj
ša kulturna prireditev. Mladi so zaigrali 
Slomškovo otroško igrico "Domači pes 
in mačka" in nekaj skladbic na har
moniko. Tone Kuntner pa je recitiral 
eno svojih domovinskih pesmi iz svoje 
nove knjige Mati Slovenija. Malokatero 
oko je ostalo suho, ko je povedal, kako 
iz srca mu je ob odhodu iz Argentine 
naročila desetletna deklica: 
"Pozdravite mi nebesa pod Triglavom". 

Obrisali smo solzo veselja, da nam 
je dano živeti "v nebesih pod 
Triglavom", in še poslednjič stisnili 
roko tamkajšnim prijateljem v zahvalo 
za globoko doživeti dan. 

Marjan Perme 

http://www.klub-gros.com
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ŽIVLJENJE NA RAZPRODAJI? Zahvala zavetniku gasilcev 
Med časopisnimi stolpci zadnje čase 

beremo različne poglede na evtanazijo. 
Pojem evtanazija je starogrškega 
porekla. Njen pomen je v Slovarju tujk 
razložen takole: v medicini 1. lepa, lahka 
smrt, 2. olajšanje ali skrajšanje trpljenja 
in smrtnega boja umirajočim ali neoz
dravljivo bolnim; nacizem je to hudodel
stvo zlorabljal. 

Odzivi na odločitev nizozemske vlade, 
ki je evtanazijo uzakonila, so različni. 
Sam se uvrščam med tiste, ki so proti 
takšnim posegom. Šestnajsto leto se 
kot duhovnik srečujem z različnimi ljud
mi - takšnimi, ki so polni življenjske ust
varjalnosti, in tudi onimi, ki so 
"preizkušeni čez mero". Doslej se še 
nisem srečal s človekom, ki bi si zaradi 
trpljenja in bolečin zaželel prekinitev 
svojega življenja. Spominjam pa se ljudi, 
ki so kljub visokemu številu let in hude
mu trpljenju spraševali: "Kaj mislite, ali 
je še kakšna možnost, da ozdravim?" 
Takšno vprašanje bolnik ne postavlja 
samo zdravniku, ampak vsakemu, ki se 
je pripravljen z njim pogovarjati. V 
človeku je globoko ukoreninjena želja po 
življenju. Misel na smrt ni nikomur pri
jetna, čeprav se s površnim govorjenjem 
izražamo tako, kakor da si jo želimo. 

Razmišljanje mladega človeka se raz
likuje od razmišljanja starejšega. Ljud
sko izročilo pozna zgodbo o starem 
kmetu, ki si je zaradi prevelikih naporov 
zaželel smrti. Ta seje pred njim pojavila 
in ga vprašala, kaj želi. V trenutku se je 
premislil in se hitro izgovoril, naj mu 
pomaga dvigniti težko butaro. Ob 
napornih dnevih se rade porodijo 
napačne želje, katerih niti sami resno ne 
jemljemo. Podobno je z mislijo na našo 
lastno starost in trpljenje. 

Kaj je torej razmišljanje o upravi
čenosti evtanazije? Beg pred samim 
seboj? Govorjenje ljudi, ki jih je strah ob 
misli na trpljenje, ki jih bo nekoč zadelo? 
Ne trpijo samo stari, ampak tudi mladi 
ljudje. Trpljenje niso samo telesne, 
ampak tudi duševne in duhovne 

bolečine. Ali ni za marsikaterega šolarja 
veliko trpljenje, ko mora vsak dan hoditi 
v šolo? Ali pa za učitelja, ki se z njim 
trudi in ne vidi pravega uspeha? S takš
nim načinom razmišljanja se bo lahko 
vsak začel smiliti samemu sebi ter iz 
lastne revščine iskati izhod "brez 
bolečin". K življenju spadata veselje in 
žalost, strah in pogum, trpljenje in sreča. 
Kdor hoče živeti, mora to dejstvo spre
jeti. Beg v užitke te napravi še bolj nes
rečnega, ker postajaš notranje prazen. 

Nizozemska spada med zelo razvite in 
napredne države. Da je tam marsikaj 
drugače, smo večkrat slišali in brali. 
Poglejmo nekaj dejstev: 

- Šolanje otrok se začne mnogo preje 
kot pri nas - morda tudi tako zgodnja 
odtujitev od doma pomeni pretrgano vez 
s starejšimi? 

- Neka študija je ugotovila, da se 
možje upirajo očetovstvu. Rajši se 
predajajo vrhunskemu športu, ker tam 
lahko merijo hitrost in uspeh. 
Očetovstvo pa se ne da meriti kot uspeh 
pri maratonu. 

- Z vero in duhovnostjo mnogi ne vedo 
več kaj početi. Zato so nekatere cerkve 
prevelike. Ta problem so doslej reševali 
tudi tako, da so preveliko cerkev podrli. 
Namesto nje so postavili manjšo, 
zvonove in druge odvečne dragocenosti 
pa so prodali drugam. Če jim takšno 
početje dopušča nevera, jim kultura 
tega ne bi smela dovoliti. Zato me 
Nizozemska v svoji "naprednosti" ne 
prepriča. 

Vrednotenje življenja zgolj pod 
vidikom materialnih dobrin je zaskrblju
joče. Vprašajmo se, kako je pri nas, saj 
radi sledimo evropskemu modelu. 
Premislimo, kakšen odnos imamo do 
starejših ljudi oz. do življenja v starosti. 
Kako je torej s tem vprašanjem v naši 
družbi, koje do petintridesetega leta še 
nekako možno dobiti službo, potem pa 
že veljaš za starega? V današnji družbi 
živi kar veliko število ljudi, ki se čutijo 
odveč že tedaj, ko so še zelo sposobni. 

Zlata poroka v Šmarju-Sapu 
Šmarje-Sap, 21. aprila - Ko 

posamezniki srečajo Abrahama, obi
čajno povabijo prijatelje in sorodnike, 
da skupaj proslavijo petdesetletnico 
svojega Življenja. Ta slavja so zelo 
pogosta. Redkeje pa se zgodi, da kak 
par proslavlja petdesetletnico svoje 
poroke. Poleg trdnega zdravja obeh 
partnerjev je za to potrebno še mar
sikaj. Na kratko - vse tisto, kar omenja 
najbolj ganljivi del obreda cerkvene 
poroke: "... in obljubim, da ti bom 
ostal-a zvest-a v sreči in nesreči, v 
bolezni in zdravju, da te bom ljubil-a in 
spoštoval-a vse dni svojega Življenja." 
Vse te pogoje sta izpolnila Kolenčeva 
mama in ata iz Šmarja - Sapa. 
Petdesetletnico skupnega Življenja sta 
zaznamovala v šmarski cerkvi, ko sta 
pred Bogom, Cerkvijo, gosti in Žup
nikom JoŽetom Mrvarjem ponovila 
svoji obljubi. Obredu je svoj čar dodal 
tudi cerkveni pevski zbor. S slavjem je 
več kot petdeset gostov nadaljevalo v 
gostilni pri Japu. 

Anton Kolenc in Pavla roj. Pucihar 
sta se spoznala ob koncu 2. svetovne 
vojne. Anton se je rodil 8. julija 1927 v 
kmečki in obrtniški družini v Dolenji 
Nemški vasi pri Trebnjem, kjer je do 
kapitulacije Italije tudi odraščal. Nato 
je bil mobiliziran v Gubčevo brigado, ki 
je delovala po Dolenjski in Beli krajini. 
Leta 1944 so ga ujeli domobranci. 
Zaprt je bil v Ljubljani, Logu pri 
Brezovici in v Borovnici. Od tu je 
četverici ob pomoči sestre sojetnika 
Janeza, Rozike Perovšek s Sapa, uspe
lo pobegniti. Ker pod orožje ni več 
hotel, se je nekaj časa skrival pri 
Kramarjevih (Finžgarjevih) na Sapu, 
nato pa pri Štrubljevih (Žontovih) v 
Paradišču. Na Sapu je spoznal tudi 

svojo bodočo ženo Pavlo. 
Pavla se je rodila 29. novembra 

1927 v kmečki družini, zato je bila 
vajena napornega dela. Po končani 
vojni, ko se je Anton vrnil od vojakov in 
se zaposlil pri železnici, sta se 12. apri
la 1951 poročila. Civilna poroka je bila 
na Magistratu, cerkvena pa na 
Rakovniku. 

Na zemljišču, ki ga je Pavli podaril 
oče, sta si zgradila novo hišo. Rodili so 
se jima trije otroci: Toni, Marjetka in 
Mihelca. Ata Anton je bil zaposlen kot 
strojevodja, mama Pavla pa je dvajset 
let delala v tovarni Šumi v Ljubljani. 
Sedaj sta oba upokojena. Ata Kolenc 
ljubiteljsko čebelari, mama Pavla pa 
rada kakšno stvar sešije, gospodinji in 
dela na vrtu. Vnuki, ki jih imata šest, 
varstva ne potrebujejo več. Včasih se 
poigrata s pravnukoma. Zlatoporočen-
ca si želita predvsem zdravja in 
nadaljnjega življenja v slogi in medse
bojni ljubezni. 

Janez Pintar 

Zato razmišljanje o evtanaziji ne more 
biti razpravljanje le o tem ali je lahko 
dovoljena ali ne, ampak predvsem, kako 
napraviti življenje dostojanstveno v mla
dosti in starosti. Pred nekaj leti nam je 
Mohorjeva družba postregla z že razpro
dano knjigo "Videl sem tvoje solze". 
Njen avtor je Bernhard Haring, nemški 
teolog, ki je skoraj polovico svojega živl
jenja živel z rakom. Rak se mu je pojavl
jal na prebavilih in glasilkah. Doživel je 
tudi srčni infarkt in možganske krče. 
Zaradi uničenih glasilk se je moral 
ponovno učiti govorjenja z izpahovanjem 
zraka iz želodca. Naučil seje tako dobro, 
da je zmogel dnevno ob dobrem mikro
fonu opraviti tri do štiri predavanja. 
Sposobnost za sožitje z boleznijo in 
trpljenjem je črpal iz vere v Boga. Prav 
tako si je prizadeval za hladnokrvnost 
napram bolezni in se trudil za spreje
manje trenutnega stanja. S temi bolez
nimi je živel skoraj štirideset let. Nekaj 
let pred smrtjo je kot priznani strokovn
jak prišel predavat tudi v Ljubljano. 

Res je, da tolikšnega optimizma ne 
zmore pokazati vsak človek. Dobro pa 
seje ob njem zamisliti in ga posnemati. 
Takšen življenjski primer je vse kaj 
drugega kot strinjanje z evtanazijo. 
Včasih kdo pravi: "Še sreča, da ne vemo, 
kaj nas čaka v prihodnosti!" To je res 
velika sreča! Velika nesreča pa je, če 
črnogledo razmišljamo, koliko hudega 
nas lahko še doleti. Dober recept za živ
ljenjski optimizem nam je dal sam Jezus 
Kristus: "Ne skrbite za jutri, kajti jutrišnji 
dan bo imel svojo skrb. Zadosti je dnevu 
njegova lastna teža" (Mt 6, 34). 

Andrej Šink 

NASLA SEM 
Našla sem lučko, 
ki sveti v temi, 
našla zaklad, 
ki v jutru Žari, 
našla sem pesem, 
ki v pticah Žvi, 
našla svetlobo, 
ki v rosi blešči, 
našla sem sanje 
za praznične dni, 
našla sem upanje, 
jutrišnjih dni, 
našla sem, 
našla 

ljubezni sledi... 

Mojca Kastelic 

Gasilci v boštanjski cerkvi 

Sv. Florjan zavetnik naš si. 
Daj nam pomoč, kadar gori! 

Tako so naročili velikomlačevski gasil
ci, da je zapisal podobar pod sliko sv. 
Florjana na pročelju gasilskega doma 
na Velikem Mlačevem, ki jo je v prisot
nosti gasilcev iz Luč, Malega Mlačevega, 
Velike Loke, Zagradca in Žalne ter ostal
ih ljudi v soboto, 5. maja blagoslovil 
Župnik Andrej Šink. Na sliki je poleg 
osrednjega lika sv. Florjana, 
upodobljenega kot rimskega vojščaka, 
naslikan še del vasi Veliko Mlačevo, 
boštanjski grad kakršen je bil pred nje
govo nesrečo in podružnična cerkev sv. 
Martina. 

V žalski župniji se že nekaj let obuja 
lepa stara navada, da se uniformirani 
gasilci zberejo pri sv. maši na 
podružnicah ali v matični župnijski 
cerkvi (pod katero spada delujoče 

območje prostovoljnega gasilskega 
društva), ali pa kar na prostem pred 
gasilskim domom in se zahvalijo sv. 
Florjanu za pomoč ter ga prosijo, naj jih 
obvaruje svetnega in časnega ognja tudi 
v bodoče. Letos je organizacija tega 
srečanja pripadla Prostovoljnemu gasil
skemu društvu Veliko Mlačevo, ki seje z 
župnikom Andrejem Sinkom dogovorilo, 
da bodo s sv. mašo začeli ob 18. uri, po 
maši pa v sprevodu odšli pred gasilski 
dom, kjer so ob prepevanju Moškega 
zbora Samorastnik in priložnostnih 
molitvah blagoslovili sliko. 

Vsak, ki je kdajkoli doživel uničujoči 
ogenj na hiši, gospodarskem poslopju, 
delavnici ali na kakšnem drugem objek
tu, ve, kako boleče so takšne izkušnje, 
ko v ognjeni stihiji izginejo plodovi trdega 
dela in žuljev. Podobno izkušnjo je 
doživel tudi tri leta star Ivan Cankar, ko 
je zgorela njihova hiša in kruh siro
mašnega vrhniškega klanca je postal še 
bolj trd. Sem ter tja pa med gasilci 
vzplamti tudi ogenj strasti, za katerega 
so se prav tako priporočili sv. Florjanu, 
naj jih ga obvaruje. 

Med mnogimi slovenskimi ljudmi je 
bilo že od nekdaj veliko solidarnosti in 
humanosti. Zato so se že pred več kot 
130 leti začeli organizirati požarne 
brambe. V žalski župniji jih je kar šest -
vsa društva so stara več kot petdeset 
let, nekatera med njimi pa se približujejo 
že stoti obletnici. Če bi nekdo sestavil 
vse te kronike, bi ugotovil, kako velika 
knjiga lepih in plemenitih dejanj se je 
napisala med ljudmi v vseh teh 
desetletjih. 

Po maši in blagoslovu slike so gasilci 
sedli za mize v prenovljeni dvorani 
mlačevskega gasilskega doma in ob 
dobrotah gospodinj in žlahtni kapljici še 
nekoliko pokramljali. 

Jože Mlkllč 

Grosuplje - srednjeevropsko mesto 
Založba Nordic Book iz Revkjavika, 

Islandija, je v seriji Srednja Evropa leta 
1998 v nemščini in angleščini izdala 
knjigo z naslovom Slovenija. Knjiga, 
namenjena turistom in gospodar
stvenikom, na 264 straneh leksikalnega 
formata opisuje 18 naših krajev, 11 kul
turnih ustanov in 82 gospodarskih 
organizacij, v uvodnem delu pa na 
kratko predstavi slovenski državno-poli-
tični sistem ter zgodovino in geografijo 
Slovenije. 

V predgovoru piše predsednik države 
o mali, prehodni državi s staro kulturno, 
jezikovno in duhovno tradicijo ter 
poudari solidno pluralistično demokraci
jo, kot našo posebno nalogo pa 
evropeizacijo Balkana. 

Med kraji je poleg nekaterih največjih: 
Ljubljane, Maribora, Kranja, Celja, Nove 
Gorice, Pirana - predstavljeno tudi 5 
dolenjskih: Novo mesto, Kočevje, Krško, 
Ribnica in - Grosuplje, ki je dosledno 
imenovano mesto! Leta 1136 je bilo 
prvič zapisano, ime je pomensko nejas
no, kraj pa ima v novejši zgodovini tri 
stopnje razvoja: prvo je omogočila 
železnica (1893), drugo industrializacija 
(po 1945), ko se je Grosuplje v dveh 

desetletjih petkratno povečalo, tretjo pa 
državna preureditev (1991): nekdanjo 
tekstilno industrijo oz. gradbeništvo je 
nasledila množica manjših družinskih 
podjetij, bližina avtoceste pa privablja 
nove stanovalce in gospodarske investi
torje: na južnem in zahodnem robu 
mesta da se širi industrija, severni del 
pa da je namenjen predvsem stanovan
jem. 

Omenjeno je tudi Šmarje, nekdanje 
zgodovinsko in cerkveno središče, ki da 
seje razvilo okoli leta 1000 iz nekdanje 
utrjene naselbine iz rimskih časov. 
Konec XV. stoletja naj bi dobilo mestno 
obzidje (!) in obrambne stolpe. Imeno
vana sta Turenček, šola leta 1504 ter 
bližnja Magdalenska gora, ki je doživela 
razvojni višek v 6. do 4. stoletju pred Kr. 

Celotno Grosupeljsko polje obvladuje 
cerkev sv. Nikolaja z v Sloveniji najbolje 
ohranjenim in zdaj skoraj v celoti 
obnovljenim protiturškim taborom ter 
bližnjo Županovo jamo. Na koncu je 
omenjeno še Radensko polje, sicer naj
manjše kraško polje v Sloveniji, vendar z 
vsemi značilnimi kraškimi pojavi. 

Med gospodarskimi organizacijami, ki 
se v knjigi predstavljajo, je tudi grosu

peljski ABC Tabor, ki je leta 1997 imel 
31 poslovalnic z 9800 m2 in 5200 m2 
centralnega skladišča, 300 zaposlenih 
in 34 milijoni $ letnega prometa. 

Ob koncu še dve, tri pripombe. 
Pluralistična demokracija je razumljiva 
samo ljudem, katerim tudi monolistična 
demokracija ne pomeni nestvora. 
Podatki o pozidavi mesta Grosuplje so 
deloma zastareli oziroma netočni, 
podatki o obzidju Šmarja in dominiranju 
taborske cerkve pa so napačni. Knjiga 
ima 17 celostranskih barvnih fotografij, 
od katerih je avtor treh zdaj že pokojni 
novinar Janez Zrnec, sin Grosupeljčana, 
poleg tega pa vsebuje še 550 drugih 
fotografij. Mesto Grosuplje je predstavl
jeno z dvema, vendar zakotnima. Dobra 
pa je risba tabora na Cerovem. 

Vendar smo lahko veseli, da smo 
zastopani v knjigi, ki je izšla v 10 000 
izvodih. Prav pa bi bilo, da bi se lahko 
dobila povsod tam, kjer se oglašajo tur
isti. Seveda bi za to morala poskrbeti 
naša turistična društva in krajevne skup
nosti. 

J. Muller 



SREČANJE V DOLINI UPANJA 
Don Pierino namerava spet obiskati Slovenijo 

Dolina upanja tudi pravijo kraju Mullino Silla, kjer je pred skoraj dvaindvajse
timi leti začel z delom Don Pierino z nekaj fanti, ki so želeli zapustiti pekel mamil. 
Kraj leži le slabih 50 km severno nad Rimom. Tam se za velikonočne in božične 
praznike srečujejo skupaj mladi s svojimi starši iz različnih središč. V teh 
središčih pa je kar nekaj fantov in deklet iz Slovenije, s katerimi smo se tudi 
srečali. 

Biti Rom - Ovi Rom 

Mladi se za velikonočne in božične praznike zberejo v Dolini upanja 

Povabilo, da naj bi se udeležil tega 
srečanja, je bil svojevrsten izziv, ki sem 
ga začutil kot nekaj posebnega, a še 
posebej potrebnega. Na pot me je pov
abil glavni tajnik Slovenske karitas, g. 
Imre Jerebic. Odšli smo na velikonočno 
nedeljo nekaj pred polnočjo. Pridružili 
pa so se še župnik Franc Prelc iz 
Portoroža kot predstavnik skupnosti 
Srečanje v Sloveniji, župnik Dominik 
Brus iz Tolmina, ki skrbi za delovanje 
skupnosti v hribovski vasici Čadrg, in 
župnik Jože Razinger iz Škocjana pri 
Turjaku, kjer naj bi se ustanovila prva 
skupnost v Sloveniji za zdravljenje odvis-
nic od mamil. 

Don Pierino nas je prijazno sprejel in 
povabil v svoje delovne prostore. 
Povedal nam je, da bo nadaljeval pred
vsem z ustanavljanjem novih manjših 
središč (do šest fantov ali deklet). Pravi, 
da se je delo v takšnih skupinah izkaza
lo kot najboljše, saj se med ljudmi us
tvarjajo globlja medčloveška razmerja, 
pa tudi sam namenja veliko pozornosti 
neposrednim stikom z varovanci. 

Slovenci so mu predstavili dosedanje 
delo in nadaljnja prizadevanja pri širjen
ju programa na slovenskih tleh. Na pov
abilo, naj spet obišče Slovenijo, seje pri
jazno odzval. Kljub zasedenosti se bo to 

zgodilo verjetno že prav kmalu. 
Pred skupno mašo in še po njej smo 

si podrobneje pogledali vso to vas, ki je 
nastajala iz starega zapuščenega neko
liko večjega mlina. Skrbno obnovljene in 
na novo postavljene nove stavbe za 
različne njihove potrebe, do podrobnosti 
urejeni parki, umetniški izdelki, obde
lane njive, oljčni nasadi ... skratka, vso 
to skladnost in v prostoru izraženo lepo
to so ustvarjali mladi, ki zopet iščejo 
samega sebe. 

Pogled na množico več kot 1500 ljudi, 
ki so se še pred letom ali dvema 
spopadali s trpljenjem, žalostjo, solzami 
in obupom, pa danes ponovno spet vidi
jo in že hodijo svojo pot v novo življenje, 
me je neverjetno prevzel. In ko jim Don 
Pierino med pridigo ali pa v sproščenem 
srečanju kot že mnogokrat doslej polaga 
novega upanja na srce, vsak zase najde 
veselo sporočilo o življenju kot eni od 
največjih človeških vrednot. 

Jože Miklič 

Članek je bil objavljen 6. maja 2001 v 
Družini - slovenskem katoliškem ted
niku, št. 19, na strani 5, v rubriki Cerkev 
po svetu. 

mmm »••»jim i 
Zgradbe in okolica - skladnost v okolju se zliva z novim načinom življenja. 

GLASBENA ŠOLA GROSUPUE 
PARTIZANSKA 5,1290 GROSUPUE 

Obveščamo vse mlajše občane, starejše od 17 
let, da bomo v šolskem letu 2001/2002 pouče
vali na naši šoli solo petje. Zainteresirani naj 
pošljejo pisne prošnje s svojim naslovom in tele
fonsko številko do 31. maja 2001 na gornji 
naslov naslov. - Franc Korbar, Ravnatelj 

Preteklo leto je pri novomeški 
Dolenjski založbi izšla v slovenščini 
napisana knjiga dolenjskega Roma 
Rajka Šajnoviča. Naslov Biti Rom, rom
ski otrok = Ovi Rom, romano čhavoro je 
dovolj poveden, saj nazorno izpostavlja 
dve bistveni sestavini knjige: 1) kaj 
pomeni za otroka biti Rom v njemu 
tujem, pogosto neprijaznem svetu in 
2) njena delna dvojezičnost. Izpostav
ljeno je zlasti njegovo zgodnje otroštvo 
in šolske izkušnje. Seznani nas s svojo 
družino, tudi z njeno bližnjo zgodovino, 
kolikor se je ohranila v spominih skozi 
pripovedovanje. Pred nas slikovito 
postavi njihove medsebojne odnose v 
družini in taboru, spontanost in toplino 
pa tudi trdost in brezobzirnost. Popelje 
nas v gozd, svet svojih otroških iger, 
brezskrbnosti in veselja, ki ga doživlja 
kot prijaznega zaščitnika in pomočnika 
v stiski, kateri mu vedno nudi zatočišče 
in ga, velikokrat lačnega, radodarno 
nasiti. Naslednja postaja je v popol
nem nasprotju s prejšnjo: kamnolom, 
svet trdega dela in skromnega plačila 
za njegovo družino. Opiše nam postav
ljanje šotora, opravilo, ki ga morajo 
Romi zaradi pogostih selitev nujno 
dobro obvladati, nazorno nam pred
stavi življenje v šotoru in taboru, nekaj 
zvemo o njihovi kulinariki, približa nam 
njihovo ljudsko zdravilstvo (zvemo npr., 
kako se znebiti glist). Skratka, knjiga bi 
lahko bila odlično pomagalo pri 
etnoloških raziskavah. 

V stikih s "civili" so Romi predstav
ljeni v različnih vlogah: kot berači, 
iskalci dela, izvajalci težaških del, 

prekrškarji, šolarji. Naravnost usodno 
izzvenijo Šajnovičeve besede: "Mama 
je rodila dve bitji - mene in revščino. To 
'bitje' bo živelo z mano in umrlo takrat 
kot jaz." To bridko spoznanje izhaja iz 
njegovih lastnih poskusov, da bi se izvil 
iz objema njenega prekletstva. Po 
zbližanju s šolo in po prebujeni 
ukaželjnosti bi rad postal učitelj, 
zdravnik, poet, a žal so njegova temelj
na izhodišča (zlasti slabo znanje 
slovenščine, pomanjkljivo predznanje 
ter drugačen pojmovni in duhovni svet) 
in romski način življenja (pogoste 
selitve, slabi stanovanjski in učni pogo
ji, neizobraženost bližnjih) pokosili nje
gove upe o drugačnem življenju. 

Med prevladujočimi preprostimi 
opisi se svetlikajo drobni biserčki, ki 
izdajajo njegovo literarno žilico. Daljši 
opis krompirjeve luči na str. 79 zaključi: 
"Ta svetloba je bila smrdeča in je 
puščala na mizi mastne madeže, to je 
bila svetloba revščine. Bolelo je od nje 
v pljučih in peklo v očeh, da so se 
solzile." Vse rože se za Šajnoviča, ki je 
pred to knjigo izdal že pesniško zbirko, 
le niso osule. 

Za nas pa je ta knjiga opomin in 
tema za razmislek. Ali je na Do
lenjskem res tako težko biti kultiviran 
Rom? O Romih vemo komaj kaj več kot 
to, da beračijo, da se delovno in učno 
neradi vključujejo med nas, da so se iz 
preprodajalcev konjev spremenili v pre
prodajalce starih avtomobilov, da 
neprestano kaj prosijo ali zahtevajo, le 
malo so pa sami pripravljeni dati, in da 
kljub večni revščini kar nekako 

preživijo. Kako, je pa drugo vprašanje. 
Pomagati bi jim bilo treba v večji meri 
od znotraj kakor od zunaj. Poskrbeti bi 
morali za bistrejše Šajnoviče in 
Hudorovce, prebuditi v njih radoved
nost in ukaželjnost in jih izobraziti. Pa 
ne zato, da bi se iztrgali iz svojega okol
ja, da bi postali nekdo drug, ampak da 
bi z zavestjo o svoji identiteti delali med 
svojimi in za svoje. Več storiš za druge, 
če jih naučiš delati, namesto da delaš 
namesto njih. In - nenasilno spremin
janje sveta da gotovo boljše rezultate 
kot nasilno. Sicer pa - koliko ga je 
sploh treba spremeniti? Ali je mar naš 
grobi zmaterializirani svet idealen? 
Daleč od tega! Morda bi lahko storili 
vsaj nekaj za to, da bi znali mladi Romi 
na vprašanje o tem, kaj pričakujejo od 
življenja, odgovoriti kaj drugega kot: 
"Nič!" 

Knjiga je tudi jezikovno zelo zanimi
va; v veliki meri je namreč dvojezična. 
Slovenski tok pripovedi je nevsiljivo 
prekinjan z romskimi ustreznicami v 
oklepajih, kdaj pa so medjezikovna pre
hajanja še bolj neposredna, saj se v 
slovenščini začeta poved nadaljuje v 
romščini, pri tem pa so v oklepaju 
redno dodani slovenski prevedki. Rekla 
bi, da je to izziv tako za učitelje kot za 
jezikoslovce. Za učitelje, da bi po
skušali morda bolj združevati ta dva 
jezikovno in kulturno različna svetova, 
in za jezikoslovce, da bi se lotili dela za 
obsežni romsko-slovenski in slovensko-
romski slovar. 

Jož/ca Narat 

HODI PO GOZDU, PA NE VIDI DREVES 
Kolodvorska cesta je najbolj "živah

na" ulica našega kraja. Vsakdo izmed 
nas se je prav gotovo že velikokrat spre
hodil po njej. Bodisi zaradi različnih 
opravkov, bodisi zaradi nakupov, bodisi 
kar tako, zaradi sprehoda. Na tej cesti 
ali pa v bližini nje se nahajajo ustanove, 
ki jih vsak občan kdaj pa kdaj mora 
obiskati: Agencija za plačilni promet. 
Zavod za zdravstveno zavarovanje 
(Vzajemna), sedež Krajevne skupnosti 
Grosuplje, trgovinice, ki prodajajo vse 
mogoče, upravna enota in do nedavne
ga tudi občina, vse to in še več se naha
ja na tej kratki uličici. Tisto, česar na tej 
ulici oz. cesti ni, pa se nahaja v 
neposredni bližini. Med drugim tudi 
"glavni krivec" za nastanek tega male
ga centra, avtobusna in železniška 
postaja, torej kolodvor. 

Ponavadi se nam pri urejanju najra
zličnejših opravkov vedno mudi, zato 
kar naprej nekam hitimo. Kadar pa 
človek hiti, se lahko zgodi, da kakšno 
stvar spregleda ali pa jo tolikokrat 
sreča, da preprosto pozabi nanjo. Tista 
stvar se enostavno "stopi" z okoljem in 
mi je ne opazimo več. Tako je tudi z 
našim drevoredom. Tistim, ki se nahaja 
na Kolodvorski cesti. Marsikdo v njegovi 
senci sleherni delovni dan parkira svo
jega jeklenega konjiča. Pa vendar 
drevoreda sploh še ni opazil. 

Ali ste vedeli, da ga sestavlja 42 lip 

Tako je videl Kolodvorsko cesto Košak 

častitljive starosti? Kar 90 let je že od 
tedaj, ko se je takratni župan Koščak 
odločil, da bo sicer takrat še precej 
zeleno Grosuplje "ozaljšal" še z drevore
dom. Tako so leta 1911 zasadili 56 
dreves. V letu 1973 jih je bilo še 31, do 
danes pa se je njihovo število zopet 
nekoliko povečalo. In kako je Koščak 
sploh prišel na to idejo? 

Ker je bil zelo vpliven mož (celo 
poslanec v Kranjskem deželnem zboru), 
je veliko sodeloval tudi pri izdelavi načr-

Tako vidimo Kolodvorsko cesto danes (v obratni smeri) 

tov za železniško progo Ljubljana -
Novo mesto. Po načrtih je bila prvotna 
lokacija za postajo Grosuplje pri 
današnjem podjetju Mizarstvo (Cesta 
na Krko), vendar to Koščaku ni preveč 
dišalo. Pa mu je uspelo pregovoriti 
odgovorne, da so postajo postavili na 
mesto, kjer stoji še danes. Med domači
ni kroži, daje Koščak govoril takole: "Ko 
stopim na prag svoje hiše, moram vide
ti, kdo vse je stopil z vlaka." 

Če bi Koščak danes zopet stopil na 
prag svoje hiše, bi se gotovo močno 
začudil, ko bi videl, kako se je 
Kolodvorska cesta spremenila. Zrasel 
je cel kup novih stavb, uredili so 
pločnike, in po njej se neprestano vije 
jeklena kača vozil (od začetka devetde
setih let le v eno smer, pred tem je 
promet tekel v obe smeri). Vendar pa bi 
jo zahvaljujoč drevoredu vseeno prepoz
nal. Vedel bi, da vodi k postaji in od tam 
naprej v svet. Želimo si lahko le, da bi 
še veliko generacij naših zanamcev, 
medtem ko bodo v vročih dneh hiteli po 
svojih opravkih, občutilo, kako prijetna 
je lahko hladna senca mogočnih lip. 

Tanja Zavašnlk 



DOMOZNANSKI VEČER V KNJIŽNICI GROSUPLJE Prešeren in njegovi na Kopanju (4) 
Kopanjska in okoliška družbena smetana 

Del gostov domoznanskega večera v grosupeljski knjižnici 

Naloga domoznanske dejavnosti 
javne knjižnice je, da posreduje prebival
cem območja, ki mu služi, v skladu z nji
hovimi potrebami tekoče informacije o 
aktualnih dogodkih na njihovem območ
ju ter jih seznanja s podobo razvoja v 
preteklosti. 

Zato smo v četrtek, 19. aprila 2001, v 
knjižnici pripravili domoznanski večer, 
na katerem smo želeli predstaviti 
domoznansko dejavnost knjižnice kot 
lokalnega informacijskega središča. Za 
ta namen zbiramo, strokovno obdeluje
mo in hranimo gradivo, ki je vezano na 
območje nekdanje grosupeljske občine. 
Gradiva je veliko in ga je težko zajeti v 
celoti, saj pogosto nismo seznanjeni, da 
je izšlo. Kriteriji, ki opredeljujejo domoz
nansko zbirko, se nanašajo na gradiva, 
ki prinašajo podatke o naših krajih in lju
deh, dela avtorjev z našega območja ter 
gradiva, izdana na našem območju. 
Bibliotekarka Marija Samec je obisko
valcem večera ob razstavi domoznan
ske zbirke, ki smo jo za to priložnost pri
pravili, predstavila tipe gradiv, ki jih zbi
ramo: knjige, brošure, serijske publikaci
je, rokopise, notno, kartografsko in 
avdiovizualno gradivo, fotografije in raz
glednice ter vse polpublicirano gradivo 
(katalogi, turistične informacije, urbani
stični projekti, raziskovalne naloge..), ki 
se nanašajo na prej naštete kriterije. 

Ko govorimo o domoznanstvu, ne 
moremo mimo temeljne domoznanske 
publikacije Zbornika občin Grosuplje, 
Ivančna Gorica, Dobrepolje. Odgovorni 
urednik in glavni ustanovitelj gospod 
Ivan Ahlin je predstavil osnovni koncept 
zbornika, ki izhaja že od leta 1969. 

Igra prikazuje lahkotno življenje 
današnje odraščajoče mladine, ki je 
zašla v slepo ulico, saj so njihovi 
domovi zaradi starševskega hlastanja 
po materialnih dobrinah postali preveč 
hladni. Ponočevanje in popivanje petih 
mladih fantov (fante igrajo s svojimi 
pravimi imeni - Jernej Čampelj, Uroš 
Okom, Gregor Novljan, Martin Zavržen, 
Tadej Šram-Šumi) že naslednji dan 
pripelje do precejšnje zmede v srednji 
šoli. Še več: mlada in v svoj uživaški 
glasbeni svet zamaknjena profesorica 
(Maja Marolt) s frajtonerico zgubi stik z 
njimi, nad katerimi celo bolj resna rav
nateljica stereotipnega značaja (Maja 
Čampelj) popolnoma obupa. Iz skici
ranih medsebojnih odnosov lahko 
zaslutimo, da je do razdvojenosti prišlo 
že veliko prej, kar ugotovimo tudi v sko
raj tragični situaciji, ko eden od teh fan
tov obupa nad svojim življenjem in že 

Vsako drugo leto prinaša strokovne pri
spevke o naši gospodarski, kulturni in 
zgodovinski kroniki dogodkov in podob 
iz življenja in dela naših občanov, o nji
hovem materialnem in duhovnem ust
varjanju. 

Zgodbe, ki jih je poslušal v mladosti 
ter njegovo poklicno delo na terenu so 
bili pri gospodu Jožetu Mikliču vzpodbu
da, da seje začel zanimati za našo skup
no preteklost. Zbiratelj in zapisovalec 
kulturne dediščine Grosupeljske kotline 
in njene okolice je za objavo pripravil 
knjigo Po Grosupljem in okolici - nek
danje podobe krajev. Kot avtor je sode
loval tudi v turističnem in zgodovinskem 
vodniku Lepote in zanimivosti 
Grosupljega in okolice. Vsa omenjena 
gradiva so dragocen vir podatkov za 
mlade pri spoznavanju svojega okolja. 

začne pisati poslovilno pismo. Bolj 
naključno kot ne pa se zadeva pred nje
govima staršema (Tanja Zupančič in 
Uroš Okorn) vendarle ugodno razplete. 

Posebej je treba izpostaviti urejeno 
igro dialogov, izrazito dinamiko in na 
trenutke izvrstno improvizacijo, spro
ščenost v komičnih situacijah in dobro 
izbrano scensko glasbo. Najbolj zanimi
vo pa je to, da so se v dobi "disco kul
ture" zbrali mladi sami, brez posebnih 
mentorjev, ter da je razigrani Jernej, ki 
je hkrati tekstopisec, režiser in igralec, 
vzel snov iz današnjega okolja in da se 
je na predstavah poleg odraslih zbralo 
precej mladih. Jernej, ki je pozdravil 
gledalce in se zahvalil za prostor luškim 
in zagraškim gasilcem ter nekaterim 
domačim sponzorjem za sodelovanje, 
pa po tem prvencu napoveduje že v 
jeseni novo igro. 

Jože Mlklič 

Drugi del večera je bil literarno obarvan. 
S proznim delom sta sodelovali Polona 
Glavan iz Stične ter Sabina Hočevar-
Koželj iz Malega Globokega pri 
Zagradcu. 

Slovenci smo znani kot narod pesni
kov. Vedno znova nastajajo pesniške 
zbirke nam že znanih pesnikov, vedno 
znova pa se pojavljajo nova pesniška 
imena. Tako smo prisluhnili pesmim 
Alenke Zabukovec iz Dobrepolja, Marije 
Pilko iz Višnje Gore, Karoline Zakrajšek 
ter Stanke Ahlin iz Grosupljega. 

Prvič smo na našem večeru slišali 
pesmi Mojce Kastelic iz Žalne, ki so obli
kovno dovršene, pojejo o svobodi duha, 
iz njih veje milina in življenjski optimi
zem. 

Roža Kek 

Bregarjev rod 
(nadaljevanje) 

Moj ded Matevž je imel 10 otrok, in 
sicer: 

Tone (rojen 1849 - umrl 1923) je hodil 
v šolo v Višnjo Goro, kajti na Polici se je 
pouk začel v novi šoli šele leta 1872. 
Vojake je služil v Tirolah. Od doma je 
odšel v službo - najprej kot dacar v 
Medvodah, na Jezici in v Moravčah. Nato 
je postal trgovec s špecerijo pri Sv. 
Jakobu v Ljubljani, posebno je trgoval z 
moko. Nakar je bil poštar (v Ljubljani) 
oziroma poštar, nazadnje raznašalec 
denarja, plač in pokojnin. Poročil se je s 
Špiževo Pepco oz. Jožefo, ki so jo v 
Ljubljani imenovali na kratko "Zefo". 
Doma je bila s Pristave nad Višnjo Goro. 
Le malo časa je bil na železnici. Na 
Dunaju menda le eno zimo. Otroke je 
imel tri: Tonija, poznejšega učitelja v 
raznih krajih Avstrije, v Trstu in v Ljubljani; 
Miro, poznejšo uradnico; in Lojza, (za ime 
le-tega stric Jakob ni mogel povsem 
garantirati), ki je kmalu umrl. 

Jože (rojen 1850 - umrl 1930) je hodil 
v šolo v Višnjo Goro, potem eno leto v 
Ljubljano, kjer je bil sošolec poznejšega 
škofa Jegliča. Zaradi bolnega mehurja, pa 
tudi pomanjkanja, se je vrnil domov. Še 
ne odrasel je hodil s sestro Micko z ma
nufakturnim blagom po sejmih - za 
očeta. Potem je začel sam kupčevati z 
raznim blagom (jezicami, čreslom, itd.) in 
si pošteno opomogel. Takrat je kupil oče 
Matevž cel gozd od Matjaža na Blečjem 
Vrhu in s pomočjo sinov vsa drva iz cele
ga gozda spravil v Ljubljano, kjer jih je dal 
po 6 goldinarjev za klaftro. Kakor oče, je 
tudi Jože delal oglje...Bil je precej dru
gačen od svojih sedmerih bratov in dvoje 
sestra, po stričevem žargonu - bolj 
čudaški... Nato je šel k dacarjem, pobiral 
je davke za podjetne gostilničarje, pri
vatne podjetnike, ki so imeli zemljo v 
zakupu od drugih kmetov. Kolikor se je 
stric Jakob spominjal, je Jože služboval v 
Semiču, Ilirski Bistrici in na Vrhniki. Ko je 
bil med tem stric Jakob (njegov brat) v 
Ljubljani pri vojakih (eno leto), sta se dobi
la in mu je dal Jože cel goldinar kot 
ostanek od izkupička... Precej petičen je 
od Fedrana kupil posestvo v Višnji Gori. 

Družbeno najvišjo plast v kopanjski 
cerkveni enoti, ki jo je vodil gospod Jožef, 
stari stric pesnika Prešerna, so sestavl
jali pl. Lazariniji, ki so na Čušperk prišli 
od (Ilirske) Bistrice, tja pa z Beneškega. 
Poznejši začetnik rodu Lazarinijev na 
Slovenskem je leta 1639 v Padovi dok
toriral iz prava, leta 1648 pa je z baroni
co Delfini priženil dve gospoščini pri 
Ilirski Bistrici. Njegov sin je po dobrih 40 
letih - 1687 - postal kranjski deželan. 
Franc Karel, eden od vnukov le-tega, je 
1792 kupil Smlednik, drugi - Ludvik 
Dizma - pa 1798 graščino Čušperk. Z 
ženo Terezijo, roj. pl. Marenzi, je Ludvik 
imel devet otrok: Alojzija (1795), 
Eleonoro (1797), Ignacija (1798), v času, 
koje bil na Kopanju lokalni kaplan Jožef 
Prešeren, pa še Marijo Terezijo Frančiško 
(1801), Jožefa (1802), Ano (1804), Jurija 
Ludvika (1805), Riharda Kozmosa 
Antona (1809), Kajetana (1815) in 
morda tudi Gabrielo, o kateri piše Zajec 
1970, da je postala usmiljenka in umrla 
leta 1897. Na Čušperku je v Jožefovem 
času živela tudi baroničina sestra Ana pl. 
Marenzi, roj. 1753 , ki je po sestrini smrti 
poleg očeta skrbela za otroke. 

Na Čušperk so prihajali tudi bližnji 
Ursiniji pl. Blagaji z Boštanja in pl. 
Lichtenbergi iz Praproč pri Blatu, oboji so 
bili namreč botri oz. botrice otrokom 
Lazarinijevih. Tako je bil leta 1802 roje
nemu Jožefu boter Jožef grof Ursini 
Blagaj, leta 1809 rojenemu Rihardu 
Kozmosu Antonu pa je bil Rihard Ursini 
grof Blagaj boter, Alojzija grofica 
Lichtenberg pa botra. 

Na gradu Čušperk so v obdobju Jožefa 
Prešerna živeli tudi grajski kaplani (soce-

Obdelovat so ga hodili vsi Bregarjevi, ki so 
še ostali doma... Toda čez nekaj let je 
posestvo prodal (nekemu Jakliču) in z 
denarjem, dobljenim zanj, z nekom s 
Perovega odšel v Ameriko... Pa je zbolel 
za vročinsko (tifusom) in se vrnil - domov 
na Polico. Osem let starejši od brata 
Janeza (mojega poznejšega očeta) je 
hotel imeti posestvo, čemur so se vsi uprli 
- oče, bratje in sestri... Vročinska mu je 
pustila posledice (čudaštvo). Vrnivši se iz 
Amerike je nesel kovček kar na kozolec, 
kjer si je uredil celo posteljo. No, pozneje 
se je v mrazu preselil v hišo. S svakinjo 
(mojo poznejšo mamo) Jerčko je bil prva 
leta zelo na trdem, ni je mogel trpeti... Ko 
pa je pozneje spoznal njene dobre last
nosti, je bil ves drugačen, saj mu je 
večkrat dala celo kakšen priboljšek, da je 
vladal mir. 

Jože pa ni bil le čudaški, ampak tudi 
odrezav, bister, duhovit, čeprav navidez 
odmaknjen vsem, domačim in vašča-
nom... Ko je moj stric, učitelj Dremelj, 
slišal, da namerava Jože proč (takrat je 
spal na kozolcu), ga je vprašal; "Jože, boš 
šel res stran?" - Jože: "Ja, kaj pa - ločka 
je zmanjkalo!" In ko ga je nekdo vpašal, 
če se ne boji, da bi mu kdo iz odklen
jenega kovčka kaj ukradel, je dejal: "Kaj 
se bom bal: iz odklenjenega kovčka mi bo 
vzel samo to, kar potrebuje, zaklenjenega 

lani). Priletni Anton Kalčič (Calcioti), roj. 
1725 pri Sv. Martinu v Kastvu (pri Reki 
na Hrvaškem), je bil čušperški socelan 
od leta 1788 do 2. dec. 1812, koje, star 
87 let, tu umrl in bil na Kopanju 
pokopan. Morda je bil med 1812 in 
1816 grajski kaplan Josip VVillin, ned
vomno pa v letih 1816-1817 Jožef Usner, 
roj. 1750 v župniji sv. Petra v Ljubljani, 
kjer je 1829 tudi umrl. 

Okoliški duhovniki, ki so Jožefa Pre
šerna kdaj, morda kadar je bil odsoten ali 
bolan, nadomeščali, so bili: Jožef Ješek, 
krajevni kaplan v Št. Juriju, Franc Lilek, 
krajevni kaplan v Žalni, Valentin Steicher, 
kaplan v Šmarju, in Anton Smuk, župnik v 
Škocjanu. Kot je razvidno iz matičnih 
knjig, so Jožefa nadomeščali tudi 
čušperški socelani. 

Da Jožef ni spadal v najvišjo, najugled
nejšo skupino podeželskih duhovnih 
gospodov, kažejo zlasti podatki o pogre
bih. Leta 1815 je na Čušperku umrl 18-
letni Alojzij Berij pl. Marenzi, leta 1816 je 
umrla 78-letna Alojzija grofica Marenzi in 
7. februarja 1820 (Mikuž 1978 navaja 
napačno letnico 1815) je za tuberkulozo 
umrla sama grajska gospa baronica 
Terezija Lazarini roj. pl. Marenzi, stara 46 
let - vse je pokopal in v mrliško knjigo 
vpisal šmarski dekan Andrej Ahačič, kra
jevni kaplan Jožef je bil, morda še z drugi
mi okoliškimi duhovniki, verjetno samo 
dekanov spremljevalec in asistent. Tudi 
socelana Kalčiča je pokopal Frančišek 
Fanger, župnik iz Dobrepolja. Pač pa je 
gospod Jožef sam leta 1817 pokopal 2 
leti starega Kajetana grofa Lazarinija in 
krstil Marijo Terezijo Frančiško (1801), 
Jožefa (1802), Ano (1804) in Jurija 
Ludvika pl. Lazarinija (1805). Krstil pa je 
tudi otroke Jožefa Kastelica, oskrbnika 
pristave Zavrh, in njegove žene Uršule, 
roj. Jeršin: 1801 njuno hčer Uršulo, 
1803 sina Martina, 1812 pa hčer Agnes. 

J. Muller 

mi pa celega odnese." 
Čeprav močan, velik, dobro razvit, ni bil 

nikoli vojak; edini med sedmimi brati" Z 
Dobrutovoje imel nezakonsko hčer, ki se 
je preselila kmalu v Ameriko. Tam je tudi 
umrla. Mama le-te se je omožila k Možinu 
na Polici. Po besedah strica Jakoba, 
pripovedovalca (njegovega brata), je bil 
Jože poredno nagajiv, redkobeseden, 
jedrnat (schlagfertig); 

"Jože, kako je bilo v Ameriki?" -
"Luštno!" 

"So te imeli radi?" - "Rada se imata 
mož in žena!" 

Tuj popotnik ga vpraša: "Koliko je do 
Višnje Gore" - "Kolikor od tam do tod." 

Kakor je hotel biti neviden pred ljudmi, 
tako se je nepričakovano hitro umaknil. 
Okoli vseh svetih 1930. Poslednjič si je 
ogledal gospodarsko poslopje in vrt, se 
tiho vrnil, sedel k peči, se prijel za njen 
rob, počasi omahnil in zaspal. Starost 
(80)? Pljučnica? Rak? 

ZAPIS Janeza Šemeta 
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ODPRTO: vsak dan od 7. do 18. ure, sobota od 7. do 12. ure. 

Udar XXL v Lučah in Zagradcu 
Ni šlo za državni, niti za kak drug udar, šlo pa je pravzaprav za neko poseb

no presenečenje, ki je skoraj nepričakovano udarilo med nas. 

UDAR XXL v šoli 

UDAR XXL - tako se je namreč poimenovala skupina petih mladih fantov in 

treh deklet iz Luč, Zagradca in Žalne, ki so po zamisli Jerneja Čamplja, 

stiškega gimnazijca, doma iz Zagradca pri Grosupljem, uprizorili igro iz 

današnjega življenja mladih. Premierno so nastopili 7. aprila v gasilskem 

domu v Lučah, 28. aprila pa so igro ponovili v gasilskem domu v Zagradcu. 



KRŠČANSTVO V ANTIKI Devet krogov med nebesi in peklom -
sedmi krog: Načrtovanje in razvojna razpotja 

Arheološke najdbe na Umberku nad Čušperkom 

ARHEOLOGIJA: 
Začetki krščanstva na našem ozemlju 

so zaviti v temo. V bližini današnjega 
slovenskega ozemlja najzgodnejši antični 
viri, vezani na to temo, omenjajo nav
zočnost krščanskih vojakov v rimski vojs
ki v bitki proti Kvadom I. 174 na sedan
jem zahodnem Slovaškem. Velik pomen 
za naše ozemlje je imela krščanska skup
nost v Ogleju, ki je najkasneje okoli I. 250 
dosegla organizirano obliko s škofom na 
čelu. O začetkih krščanstva pri nas govori 
več legend o mučenikih, vendar pa so te 
nastale pozneje in imajo šibko zgodovin
sko podlago, tako da lahko razvoju 
krščanstva v Sloveniji sledimo šele od 4. 
st. dalje. Viri iz časa vladanja Dioklecijana 
(303 - 311) in njegovih naslednikov, ki se 
nanašajo na poročila o preganjanju krist
janov v tistih časih, dajejo trdno osnovo 
za poznavanje začetkov krščanstva v 
današnji Sloveniji. Za nekatera mesta 
obstajajo celo poimenski seznami žrtev 
teh preganjanj. Najpomembnejša oseb
nost tega časa pri nas je bil ptujski škof 
Viktorin, umrl I. 304. 

Z milanskim ediktom je bila I. 313 v 
rimskem imperiju razglašena verska svo
boda. Krščanstvo je tako postalo dovolje
na veroizpoved, to pa je zelo pospešilo 
razvoj že delujočih krščanskih skupnostih 
ter omogočilo nastajanje novih. Kasneje 
je postala privilegirana, I. 392 pa edina 
dovoljena vera v cesarstvu. Usoda 
poganstva pa je bila dve leti zatem 
odločilno in dokončno zapečatena v zna
meniti bitki, ki seje odvijala na naših tleh 
pri Ajdovščini, ko je katoliški cesar 
Teodozij porazil še zadnjega poganskega 
cesarja Evgenija. 

V 5. st. so se zaradi vpadov Zahodnih 
Gotov in kasneje Hunov, izpostavljenosti 
in s tem ranljivosti mest in naselbin v 
nižinah ob prometnih poteh začela uvel
javljati utrjena naselja na vzpetinah v 
malo bolj odmaknjenih in težje dostopnih 
krajih. V teh naselbinah je osrednje 
mesto med stavbami pogosto zavzemala 
cerkev, ponekod celo več. Verjetno so na 
pomembnejših naselbinah imeli sedež 
tudi škofje, ki so se sem preselili iz 
ogroženih mest. Na to kažejo bogate 
arhitekturne (npr. talno gretje nekaterih 

Grosupeljski spomin 
na drugo tisočletje: 
Bitka pri Sisku in 
izgon protestantov 

1593 je bila Bitka pri Sisku. Valvasor 
pravi: "Sisek je imel biti po načrtu 
Hasanovem tista vrv, s katero je hotel 
Kranjsko in Štajersko nase pritegniti in 
podvreči." 15.junija seje utaborila turška 
vojska 18.000 rednih vojakov in 20.000 
spahijev, najemnikov in Vlahov na 
desnem bregu Kolpe. 21. junija sta jih 
Andrej Turjaški in Adam Ravbar v bitki 
veliko lastnoročno razsedlala. V boj je 
posegel tudi Roden s svojimi strelci. Tako 
so se Turki začeli umikati proti mostu. Na 
drugi strani sta jih pričakala grof Štefan 
Blagaj in Jakob Prank - poveljnika arke-
buzirjev - s tretje strani je pomagal zapi
rati pot še kanonik Blaž Gjurak. V veliki 
zmedi je večina Turkov utonila. 

1595 je Štefan Ursini grof Blagaj v 
Kočevju precej stiskal svoje podložnike, 
kateri so se pritožili pri deželnemu knezu 
Karlu II.. Vmešaval se je tudi v župnijske 
zadeve in podpiral protestante. Stiski 
opat Lavrencij je bil dolžan 400 goldinar
jev davka deželnemu knezu, zato si je 
denar izposodil pri Ulriku Khobergerju. Ta 
je zahteval za vračilo šmarsko desetino. 
Ker je bila le-ta oddana nekemu Holzerju, 
je opat določil za eno leto pobiranje dese
tine na območju severno od Police 
Trebeljevo, Prežganje, Volavlje, Štanga in 
Gabrje pri Jančah. Po preteku enega leta 
je bilo dogovorjeno, da se pobira desetina 
v Šmarju. 

1596 je pater Gregorij iz Stične želel 
zaradi zdravstvenih težav priti v Šmarje, a 
ga je opat prepričeval, da bi mu takšna 
služba prej škodila kot koristila. 

1597 - 27. marca se je opat Lavrencij -
sicer tudi pesniška duša - obrnil 

objektov) in ostale najdbe (npr. tehtnice, 
nakit). V zadnjih desetletjih je bilo arhe
ološko raziskanih veliko tovrstnih nasel
bin. Približno okoli I. 600 s prihodom 
Slovanov krščanstvo zamre, njegovi 
ostanki pa se omenjajo v 7. in 8. st. in so 
vplivali na ponovno pokristjanjevanje 
današnjega slovenskega ozemlja ob 
koncu 8. in 9. st.. 

V prvih treh stoletjih po Kr. je ob urad
nem rimskem verovanju poleg krščanst
va počasi, a zanesljivo prodiral Mitrov kult 
in njemu podobna orientalska verovanja. 
Obredi privržencev tega zelo razširjenega 
kulta so potekali v votlinah ali v zemljo 
vkopanih temačnih svetiščih - mitrejih. 
Udeleženci obreda so bili posvečeni v 
nauk, imeli so svoje stopnje v srenji, ki so 
jih kot maske nosili na obrazu. Kot verni
ki so bili na ta način izenačeni ne glede 
na družbeni razred, iz katerega so izha
jali. Mitraizem je bil v začetku vera nižjih 
slojev, kasneje pa se je z njim združilo 
oboževanje vladarjev. V drugi polovici 3. 
st. je postal v nekem smislu državna 

neposredno na patriarha Janeza Krstnika 
Carsabursija, da mu podeli župnijo v 
Škocjanu, kjer je bil ta čas predikant 
Janez Znojilšek. V deželi je živelo še kar 
precej protestantov, zato so se z njimi 
poleg škofa Tomaža Hrena ukvarjali še 
deželni vicedom s predikanti in odvetniki, 
a so imeli precej težav z vnetimi zagov
orniki luteranov - Auerspergi. Stiski opat 
je pisal v pismu, da so ljudje "že skoraj 
popolnoma okuženi od herezije" in da bo 
tako nedvomno župnija popolnoma 
propadla. Poluteranilo se je že 20 do 30 
kmetov. 

1598 - Namera, da bi pridobil škocjan
sko faro, se opatu ni uresničila, pač pa je 
moral čez dobro leto spet pisati, kjer seje 
zavzel za duhovnika Andreja Piscatorja 
(Ribiča), ki je obljubil, da bo vernike vrnil 
nazaj v katoliško vero. Jože Mlinaric v knji
gi Stiska opatija pravi: "Ker se stanje na 
župniji ni izboljšalo, je deželni knez in nad
vojvoda Ferdinand II. imenoval komisijo, v 
kateri so bili ljubljanski škof Tomaž Hren, 
stiski opat Lavrencij Zupan in kranjski 
deželni vicedom Jožef pl. Rabatta. Ti so 
se 12. maja 1598 podali v Škocjan in 
naleteli na Vajkarda Auersperga, ki je v 
spremstvu naletel na več oboroženih 
oseb, in na luteranskega duhovnika, ki se 
je tedaj pripravljal na pridigo. Komisarji so 
Auerspergu naročili, naj takoj odslovi 
predikanta in naj na župnijo pride katoliš
ki duhovnik. Vendar Vajkard o tem ni 
hotel ničesar slišati. Nakar je škof Tomaž 
Hren odstranil iz cerkve predikanta, ki sta 
prepevala luteranske pesmi, in nato 
maševal, po maši je ljudstvu predstavil 
novega župnika, vendar jim Auersperg ni 
hotel izročiti ključev. Znesel se je nad 
podložniki, ki so bili naklonjeni komisar
jem. Podložnika, ki se je postavil pred 
cerkvijo pred prižnico za škofa, je dal pri
jeti in ga vreči v grajski stolp. Z zaplembo 
živine je kaznoval tiste, ki so komisarjem 
prodali nekaj mesa. Auerspergje sicer na 
zahtevo komisarjev vrnil podložnikom 
živino, toda prepovedal jim je, da bi dajali 

religija, za člane mitraične skupine pa so 
se proglašali vsi cesarji s konca 3. st.. V 
Slovenijo so mitraizem prinesli osvobo
jeni sužnji, nižji uradniki, odsluženi vojaki 
in trgovci večinoma orientalskega izvora. 
Danes je v Sloveniji poznanih skoraj dva
jset mitrejev. Boj za prevlado mitraizma 
ali krščanstva v obdobju po milanskem 
ediktu je moral biti pri nas živahen, po 
Teodozijevi odločitvi v korist slednjega kot 
edine državne vere pa so spori s 
poganstvom prenehali. Tako je krščanst
vo bilo v 5. in 6. st. edina duhovna sila na 
slovenskih tleh. 

V naši občini imamo iz tega obdobja 
pomembno najdišče Limberk, ki pa je 
bilo ustrezno raziskano šele v zadnjem 
času. Tu so bili najdeni arhitekturni 
ostanki naravno dobro zavarovane 
poznoantične postojanke. Ti in še 
nekatere drobne najdbe kažejo celo na 
to, da je poleg ostalih stavb nekoč tu 
stala tudi cerkev. 

Gregor štibernik 

dajatve župniku Andreju Piscatorju. Baje 
naj bi predikant, ki je živel v gradu, pri 
podložnikih na silo pobiral desetino in 
odgnal živino, last nadarbine, tako da 
novi župnik skorajda ne bi imel od česa 
živeti. Predikant je kljub prepovedi še 
naprej krščeval in podeljeval zakramente 
ter novega župnika oviral pri njegovem 
delu, pri čemer so ga podpirali Auersper
gi. Zato so komisarji predlagali, naj bi 
zaradi deželnoknezje avtoritete Auer
spergu priredili proces, kakor so ga proti 
koroškemu Khevenhullerju." 

"Jeseni 1598 je proti Janezu Znojilšku 
in Auerspergom nastopila svetna oblast z 
oboroženo silo, tako da je Andrej Piscator 
končno mogel prevzeti župnijo, Janeza 
Znojilška pa so pregnali. Zbežal je na 
Hrvaško k Juriju Zrinjskemu, leta 1601 pa 
je za vedno zapustil deželo in odšel v 
Tubingen. Tako je stiski opat sourejal 
zadeve na škocjanski župniji, ni pa mu 
uspelo, da bi jo pridobil v svoj samostan." 

Jože MMB 

Zastava kranjskega viteškega poziva v 
spomin na "Bitko pri Sisku" in čelada Šte
fana Blagaja, ki so ju do 2. svetovne vojne 
hranili na boštanjskem gradu. Desno spo
daj je Ludvik Lazarlni, boštanjskl baron. 

Prostorsko planiranje naj bi poleg 
individualnih pobud skrbelo tudi za 
usklajevanje le-teh, še bolj pa za ure
janje skupnih zadev. 

Z osamosvojitvijo Slovenije smo 
začeli s tržnim gospodarstvom. 
Veljavnost nekdanjih socialističnih pros
torskih planov pa so nato enostavno 
podaljšali z zakonom in kljub občasnim 
spremembam ni bilo nobenih pravih 
vsebinskih popravkov, kar smo počeli 
tudi v Grosupljem. Zelo malo ljudi pa 
kljub javnim razgrnitvam sploh ve, kaj je 
v teh planih narisano in zapisano, saj so 
tudi razgrnitve bolj same sebi namen 
(oziroma vpogled, če je "moja parcela 
zazidljiva") kot pa iskanje rešitev za 
izboljšanje pogojev življenja in dela čim 
večjega (če že ne vsega) števila 
občanov. Po drugi strani pa ti "papirnati 
tigri" zelo dobro služijo birokratom, ko 
odganjajo npr. ljudi, ki si želijo reševati 
svoje osnovne eksistenčne probleme. 

Na srečo (ali pa na žalost) sem imel 
priložnost vsakodnevno srečevati se 
prav v "prehodnem obdobju" z našimi 
načrtovalci mest - urbanisti, ki so do 
tedaj brez težav podrli cele komplekse 
vaških in mestnih jeder ter povozili za 
"politične in urbanistične spomenike" 
tisoče hektarjev najboljše rodovitne 
zemlje. Ko je nastopila nova družbena 
klima, so se vsi dotedanji (beri: politično 
angažirani) planerji, arhitekti, prometni
ki, komunalci, geografi, geodeti, sociolo
gi in še cela vrsta drugih strokovnjakov 
nato prelevili v sodobne prostorske načr
tovalce in naravovarstvenike. Priznati je 
treba: Nekaterim je to uspelo, veliki veči
ni pa ne. 

Optimalna izraba prostora je v 
današnjem (še posebej v urbanem 
prostoru) močno povezana z razvojem, 
ki je nedvomno dokaj kompleksna 
zadeva. Prav načrtovanje družbenih 
(predvsem kvartarnih in delno tudi ter
ciarnih) dejavnosti ter skladno izobliko
vanega javnega interesa v tej celoti pa 
je najbolj zapletena naloga, ki jo je 
treba spremljati nepretrgoma in na 
dolgi rok - tako za celoto, še posebej pa 
v posameznih sektorjih (kmetijstvo, 
vodni viri, naravna in kulturna dedišči
na...). Ob tem je treba upoštevati tudi 
strukturno rast in hierarhičnost med 
posameznimi naselji in mesti in jih 
primerjati s standardi, ki veljajo v 
razvitem in osveščenem svetu. Tu ne 
mislim na območja, ki so samo v službi 
dobičkarjev in jim servilno zagotavljajo 
infrastrukturno opremljena zemljišča za 
postavljanje vedno novih zgradb, 
ampak predvsem na kakovostno v 

prostor postavljene dejavnosti. 
Naslednje, dokaj pomembno, a 

danes premalo upoštevano, je področje 
časovne ujetosti v določenem prostoru. 
Ne nepomembno bodo na Slovenijo (na 
Grosuplje pa še toliko bolj) vplivala 
dogajanja v zvezi s širitvijo Evrope, ki 
ima sama s seboj velike težave - tako z 
vsemi zgodovinsko pogojenimi razlika
mi in problemi, kot tudi z nekontroliran
im nastajanjem novih in širitvijo starih 
razvojnih križišč od Barcelone do 
Moskve in od Baltika do Črnega morja. 
Ta "križišča" danes prosto (včasih kar 
anarhično) plapolajo v zraku in so lahko 
generatorji novih kriz, ki bodo po 
Sloveniji udarjali s svojim repom še 
toliko bolj zaradi naše neprepoznavnos-
ti. Kaj bo nastalo ob zamišljeni global-
iziciji sveta, ki dejansko zajema manj 
kot eno petino človeštva (s to petino pa 
"upravlja" spet le samo ena petina 
bogatih ljudi), v tem trenutku še ni 
mogoče jasno napovedati. Lahko pa 
računamo, da bo moralo priti še do zelo 
velikih preobratov, kjer se bodo 
dosedanje spremembe pokazale le kot 
rahel piš vetra. 

Načelni rešitvi pri gradnji mest v 
različnih družbenih okoljih in sistemih 
bosta tudi v prihodnje le dve: 

1. mesto, ki bo "raslo iz sebe" in bo 
nastajalo počasi. 

2. ali pa ga bo "nekdo zgradil" in 
mestu s svojim kapitalom vtisnil 
neizbrisen kolonialni pečat. 

Kompromisi se v takšnih situacijah 
največkrat pokažejo kot strokovno in 
družbeno skrpucalo. Če kdo misli, da te 
trditve za Grosuplje ne držijo, naj pogle
da samo v Turistično oskrbni center 
(TOC I, II, III in IV). V njem (razen 
bencinske črpalke) ni turizma, pa tudi v 
novih Dvorih se že kažejo novi problemi 
(parkiranje). Vprašajmo pa se: Čemu so 
bila potrebna tako draga prostorska 
planiranja? 

Po drugi strani pa velja: Če bi 
Grosupeljčani iskali rešitve samo s 
primerjavami, kako so skozi zgodovino 
nastajali Babilon, Dunaj ali pa Milano, 
takrat Grosuplje ne bo več Grosuplje, 
ampak predmestje Ljubljane, ali pa 
morda celo (to lahko vzamete tudi kot 
čisto provokacijo) Ivančne Gorice. 
Babilon je po svetopisemski zgodbi raz
padel zaradi "zavozlanih jezikov" ali 
prevedeno v današnji čas - zaradi 
pomanjkljive komunikacije. Pa tudi 
danes bomo kmalu ugotovili, da nam 
moderna tehnična sredstva ne bodo v 
veliko pomoč pri kulturnem sožitju. 

Jože MMB 

STOLARNA DOBREPOLJE d d 
Podgorica 21, 1312 Videm-Dobrepolje 

Poslovne priložnosti nam omogočajo širitev poslovanja, zato 

VABIMO K SODELOVANJU 

MIZARJE, TEHNIKE, INŽENIRJE 
področja dela in znanje: 
- neposredno delo v proizvodnji; 
- znanje konstrukcije, tehnologije, organizacije; 
- programiranje CNC strojev (AutoCad ipd.) 

KOMERCIALISTA 
področja dela in znanja: 
-samostojnost pri vodenju projektov; 
- znanje angleškega jezika. 

Prijave sprejemamo na zgornji naslov 



V spomin Jožeta Garbasu • Javornlku 

Bil človek je preprost, njegov duh miren bil je in voljan. 
On Slovenec je bil pošten in njegovih besed izraz je bil iskren. 

Veren mož je ljubil svet, svoj dom in rod. 
Ljubil polje, živino je in gozd, s srcem bil je kmet. 

Bil dober mož, oče je in ded, 
na obrazu vedno zadovoljstva igral mu je nasmeh. 

In sploh, človek bil je, ki spoštovanja zaslužil sije vseh. 

Ob nepričakovani in boleči izgubi našega 
a ta 

JOŽETA GARBASA 
iz Brvac 

se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste 
sočustvovali z nami in nam v težkih trenutkih 
stali ob strani. Hvala vsem, ki ste karkoli storili 
zanj in vsem, ki ste ga v tako velikem številu 
pospremili na njegovi zadnji poti v prerani grob. 

Hvala vsem, ki ste ga poznali in ga spoštu
jete. 

Vsi njegovi 

Na cvetno nedeljo je po dolgi bolezni 
za vedno zaprl trudne oči 
naš ljubi mož, oče in deda 

IVO CUNK. 
Vsem, ki ste nam ob tej težki uri stali ob strani, 
se iskreno zahvaljujemo. 

Žena Anica in sin Iztok z družno. 

Črna kronika - policija svetuje 
JAVNI RED IN MIR 
Policijska postaja Grosuplje je aprila 

2001 na območju občine Grosuplje 
obravnavala 21 kršitev zoper javni red 
in mir. Od tega je bilo 15 kršitev, stor
jenih v zasebnih prostorih, 6 pa na 
javnem kraju. Razlogi za omenjene 
kršitve so zelo različni: od družinskih 
prepirov, do sosedskih prepirov in 
pijančevanja ter preglasne glasbe tako 
v zasebnih kot gostinskih prostorih. 
Zoper vse kršitelje represivno ukre
pamo. Če drugače ni mogoče vzpo
staviti javnega reda in miru, odredimo 
zoper kršitelja tudi pridržanje. Prav 
tako zoper lastnike gostinskih lokalov, 
ki prekoračujejo obratovalni čas, repre
sivno ukrepamo, enako se zgodi tis
tim, ki strežejo alkoholne pijače že 
pijanim oziroma mladoletnim osebam. 

KAZNIVA DEJANJA 
Obravnavali smo 31 različnih 

kaznivih dejanj, ki so bila storjena na 
celotnem območju občine Grosuplje. 
Najpogostejša so kazniva dejanja 
tatvin, vlomov in poškodovanja tuje 
stvari. Vlomi so najpogosteje izvršeni 
v nočnem času, predvsem v zgodnjih 
jutranjih urah. Še vedno beležimo 
vlome v osebne avtomobile v samem 
naselju Grosuplje, prav tako so 
izvršeni vlomi tudi v hiše in v vikende 
na območju občine Grosuplje oziroma 
v neposredni bližini naselja Grosuplje. 
Beležimo tudi dejanja vandalizma 
predvsem v času vikenda (sobota, 
nedelja), ko določeni storilci prevrača
jo kontejnerje, obračajo prometne 
znake in pišejo grafite po objektih v 
naselju Grosuplje in v Šmarju-Sapu. Iz 
vikendov storilci odnesejo vse, kar je 
vrednega in se da prodati ali uporabl
jati. 

Če občani opazijo kakšno osebo, ki 
se sprehaja oziroma vozi z vozilom v 
neposredni bližini vikendov ali par
kirnih vozil ali se na kakšen drug način 
vede sumljivo, naj to nemudoma 
sporočijo policiji ter si zapomnijo čim
bolj podroben opis osebe ter morebit
no prevozno sredstvo, s katerim se je 
osumljeni odpeljal. 

Vsi občani, ki bi karkoli vedeli o 
kakšnem kaznivem dejanju ali promet
ni nesreči, ali če bi opazili storilce na 
delu oziroma begu, naj to sporočijo na 
policijsko postajo PP Grosuplje ali na 
telefon št. 113. Vsak informacija, ki bi 

kakorkoli pripomogla k izsleditvi storil
ca, je dobrodošla, prav tako pa bomo z 
boljšim sodelovanjem med policijo in 
lokalno skupnostjo občani dosegli, da 
se bodo varnostne razmere izboljšale, 
hkrati s tem pa tudi varnostno počut
je občanov. 

PROMETNA VARNOST 
Opravili smo tudi oglede 19 promet

nih nesreč z materialno škodo in 
telesnimi poškodbami. Največ promet
nih nesreč se še vedno pripeti zaradi 
neprilagojene hitrosti voznikov, ki ne 
upoštevajo omejitev hitrosti, prav tako 
so posledice pri teh prometnih nes
rečah najhujše. Drugi najpogostejši 
vzroki za prometne nesreče so še 
vedno napačna stran in smer vožnje, 
izsiljevanje prednosti in neustrezna 
varnostna razdalja. Največ prometnih 
nesreč se zgodi v času, ko občani hodi
jo v službe ali domov, ter ob slabih vre
menskih razmerah. Pogoste so tudi 
prometne nesreče na parkirnih pros
torih, kjer vozniki pri premiku z vozilom 
niso dovolj pozorni pri vzvratni vožnji. 
Največ prometnih nesreč se zgodi v 
samem naselju Grosuplje ter na 
regionalni cesti št. 646 Šmarje-Sap -
Višnja Gora in 647 Grosuplje -
Čušperk. Prav tako se veliko število 
prometnih nesreč zgodi na avtomobils
ki cesti A/2. 

Policijska postaja Grosuplje vsakod-
nevo izvaja poostreni nadzor nad cest
nim prometom na celotnem območju 
občine Grosuplje, posebno pozornost 
pa posvečamo kontroli hitrosti, seveda 
pa ostalih kršitev ne zanemarjamo. 

V mesecu maju bo policijska posta
ja Grosuplje izvajala kontrolo hitrosti z 
lastnim radarjem na celotnem ob
močju občine Grosuplje, predvsem pa 
na odsekih cest, kjer se dogajajo 
prometne nesreče oziroma tam, kjer 
so prekoračitve hitrosti največje in 
najbolj pogoste. Vozniki naj vozijo v 
skladu s cestno-prometnimi predpisi 
ter prilagodijo hitrost vožnje vremen
skim razmeram ter ostalim trenutnim 
dejavnikom, ki kakorkoli vplivajo na 
potek prometa. Tako bodo pripomogli 
k boljši prometni varnosti in pred
vsem k manjšemu številu prometnih 
nesreč. 

POLICIJSKA POSTAJA 
GROSUPUE 

ZAHVALA 

Ob nenadni izgubi našega dragega moža, očeta in dedka 

STANISLAVA NOVAKA 

iz Rožnika 

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, vaščanom, prijatel
jem, znancem in vsem drugim, ki ste nas v teh težkih trenutkih tolažili in 
nam stali ob strani. 
Iskreno se zahvaljujemo za izrečeno sožalje, za cvetje in sveče, maše, 
darove za cerkev ter vsem, ki ste ga pospremili na njegovi zadnji poti. 
Posebna zahvala pogrebcem, cerkvenemu pevskemu zboru in župniku 
Jožetu Razingerju ter Društvu upokojencev Grosuplje. 
Hvala vsem, ki se ga boste spominjali. 

Žalujoči: Žena Vera, sinova Andrej in Stane z. družino. 

Na velikonočno nedeljo je 
v 81. letu starosti nenadoma 

odšel k Mariji, med angele 

MIHAEL KOŠČAK, 
Jerganov očka s Plešivice 3. 

Iskrena zahvala vsem sorodnikom, sosedom in prijateljem, ki ste pokazali 
toliko ljubezni, sočutja in spoštovanja, ga v velikem številu prišli pokropit in 
pospremili na zadnji poti. 
Posebna zahvala gospodoma župnikoma Andreju Sinku in Jožetu Glasu za 
tople besede, somaševanje in pogrebni obred; gasilcem PGD Žalna, 
Zagradec, Luče in Mlačevo, ki so se z lepim sodelovanjem in govorom 
poslovili od našega očka; pevskemu zboru Samorastnik iz Žalne za zapete 
njegove najljubše pesmi in za zaigrano Tišino. 
Hvala vsem za mašne namene, darove pomoči potrebnim namesto cvetja, 
za sveče in cvetje. Hvala za tolažbo, vzpodbudo, za spontano petje pri krop
ljenju. 
Hvala vsem sosedom in prijateljem, ki so hodili na molitveno sedmino. 

Vsi njegovi: Žena Mirni, sin Darko in hči Lučka z družinama. 

OBISK STANOVANJSKE 
SKUPINE KOKOS 

Skupina prostovoljcev in dve strokovni delavki Centra za socialno delo Grosuplje 
smo dne 18. 4. 2001 obiskali fante in dekleta, ki bivajo v Stanovanjski skupini 
Kokos. Stanovanjska skupina je ena od štirih stanovanjskih skupin v okviru 
Mladinskega doma Jarše in se nahaja v Ljubljani. Skupina sprejme 9 otrok in mla
dostnikov. Sprejela sta nas vzgojiteljica Ruth in vzgojitelj Mitja, ki sta nam predstavi
la življenje in delo pri "kokoših", kot si sami pravijo. Stanovanjska skupina je namen
jena osnovnošolskim otrokom in mladostnikom v starosti od 12 do 18 let, ki zaradi 
vedenjskih, osebnih ali družinskih težav potrebujejo to obliko pomoči. Skupina se 
nahaja v Mostah in ima prostore v polovici prvega nadstropja samskega doma. V 
skupini sta zaposleni dve vzgojiteljici in dva vzgojitelja ter gospodinja. Otroci in mla
dostniki obiskujejo šolo ali delajo. Zaželeno je, da otrok ali mladostnik vzdržuje vez 
z domačim okoljem in se po obravnavi, če je to le mogoče, lahko vrne domov. Vsak 
otrok in mladostnik dobi ob vstopu v skupino svojega matičnega vzgojitelja. Ta je 
določen za urejanje formalnosti pri sklicevanju timov, za udeležbo na govorilnih urah 
v šoli, za delo s starši in komuniciranje s CSD. Običajno otroci ostanejo v skupini od 
nekaj mesecev do treh let, glede na otrokove potrebe in pogoje v skladu z individu
alnim načrtom. Mladostniki, ki so bolj zreli in so na poti osamosvajanja, saj se v 
matično družino ne morejo vrniti, imajo možnost bivati v tako imenovani post-
stanovanjski skupini, kjer imajo več odgovornosti sami, nudi pa se jim strokovna 
pomoč (svetovanje). Trenutno v taki obliki bivajo tri dekleta. 

Po uvodni predstavitvi so se nam pridružila še dekleta in fant, ki trenutno bivajo v 
Kokosu in so nam pripovedovali o življenju v skupini. Povedali so, da jim je v skupini 
všeč predvsem to, da so pravila vsem razumljiva in da se je o vsaki stvari možno 
pogovoriti. Zelo so jim tudi všeč razni izleti, še posebno so bili navdušeni nad 
obiskom Rodosa lani poleti. Fantje in dekleta so nas povabili na ogled skupine, mi 
pa smo pripravili nekaj igric za male sive celice. Razdelili smo se v dve skupini in tako 
so medvedki (prva skupina) tekmovali z zajčki (druga skupina). Sodelovali so tako 
stanovalci Kokosa, kot tudi oba vzgojitelja, prostovoljci in delavka CSD, razen pros
tovoljke Kristine (ki je bila avtorica kviza in ga je tudi vodila) in mene, ki sem skrbela 
za točkovanje. Tekmovalnost je bila na višku in medvedki so za tri točke premagali 
zajčke, na koncu pa smo se vsi posladkali z bonbončki. 

Obisk smo izvedli v okviru izobraževanja prostovoljcev, ki sodelujejo v projektu 
"Prostovoljno delo z otroki in mladostniki" pri Centru za socialno delo Grosuplje. 

Mate/a Anzeljc Bratina, CSD Grosuplje 

® - Društvo Sožitje Grosuplje vabi vse svoje člane 

in prijatelje v soboto 26. maja na piknik s srečelovom, 

družabnimi igrami, hrano in pijačo. Piknik se bo začel ob 

14.00 uri pri Lavričevi koči na Gradišču nad Stično. 

Zabavali nas bosta Urša in Petra. • Pridite! 

KONČANA DRŽAVNA 
DOPISNA LIGA V 

STRELJANJU 

S finalom, ki je potekalo na strelišču 
v Ljubljani, je končana tudi državna 
dopisna liga v streljanju z zračnim 
orožjem. Za lažje razumevanje tovrst
nega tekmovanja, naj povemo, da je 
bilo na sporedu 7. krogov lige (strelci 
tekmujejo na domačem strelišču - sodi 
domač sodnik, rezultati se pošiljajo 
organizatorju), nato se v polfinalu in 
finalu neposredno pomerijo najboljši 
med seboj. Med tiste, ki so letos imeli 
pravico nastopa v finalu, se je uspelo 
uvrstiti tudi 7 strelkam in strelcem 
Strelskega društva Grosuplje. 

Kot so nas v tej sezoni že kar raz-
vadili, so bili grosupeljski strelci tudi 
tokrat zelo uspešni. Dosegli so nasled
nje uvrstitve: 

- 1. mesto mlajši mladinci puška 
posamezno - Željko MOIČEVIČ, ki je s 
392 krogi postavil tudi nov državni 
rekord finalnih tekmovanj državne 
dopisne lige, 

- 2. mesto veterani 50-60 let - serij
ska zračna puška - Andrej CUUKAR, 

- 4. mesto mlajši mladinci - pištola 
posamezno - Ivan GRLIC, 

- 4. mesto mladinke - puška 
posamezno - Petra UUBANOVIČ, 

- 4. mesto v kategoriji mlajše 
mladinke - puška Tina AMBROŽ, 

- 6. mesto v kategoriji mlajši mladin
ci - puška Ivo BOHTE in 

- 9. mesto v kategoriji pionirke 
Aleksandra ADAMIČ. 

S tem je bila za tekmovalke in tek
movalce Strelskega društva Grosuplje 
tudi zaključena izjemno uspešna 
sezona 2000/2001 v streljanju z 
zračnim orožjem. 

Vse, ki jih veseli strelski šport, vabi
mo na strelišče Ob Grosupeljščici (ob 
nogometnem igrišču), kjer se nam 
lahko pridružite vsak delavnik od 
18.00 naprej. 

Jože Kolenc 

DRŽAVNO PRVENST
VO V STRELJANJU Z 
ZRAČNIM O R O Ž J E M 

ZA MLADINCE IN 
ČLANE 

7. in 8. aprila je bilo na strelišču v 
Leskovcu pri Krškem mladinsko in 
člansko državno prvenstvo v streljanju 
z zračnim orožjem. 

Na tekmovanju so nastopili vsi 
najboljši slovenski strelci, med njimi 
tudi 4 tekmovalci Strelskega društva 
Grosuplje in se z odličnimi dosežki 
pridružili mlajšim kolegom, ki so nas 
razveselili na državnem prvenstvu za 
pionirje in mlajše mladince teden dni 
prej, o čemer ste lahko brali v prejšnji 
številki glasila. 

Dosegli so naslednje uvrstitve: 
- 5. mesto med člani - puška 

posamezno: Alain VIDMAR s 586 krogi 
(od 600 možnih) - le tri mesta za 
olimpijskim prvakom Rajmondom 
DEBEVCEM. To je doslej najboljša 
uvrstitev na državnih prvenstvih v 
članski kategoriji. 

- 5. mesto med mladinci - pištola 
posamezno: Tomaž ARTAČ. 

- 8. mesto med člani - puška ekipno: 
Alain VIDMAR, Klemen BUČAR in 
Gorazd ARTAČ. 

Žal na prvenstvu ni mogla nastopiti 
naša najboljša mladinka Petra 
UUBANOVIČ - tudi kandidatka za 
visoko uvrstitev, ker je prav na poti na 
tekmovanje doživela manjšo prometno 
nesrečo, k sreči brez telesnih poškodb. 

Jože Kolenc 



PLANINSKO DRUŠTVO GROSUPLJE VABI NA IZLETE 
DATUM 

19.05. 

26.05 

27.05. 

JUNIJ 
»2.06. 

16.06. 

23.06. 

J0.06 

Uil.U 

Y1. VI. 
18.07. 

14.07. 
15.07. 

11.07. 
2107. 

28.07. 

C I U I Z L E T A 

V R T A Č A 2181 M 

UUBEU, DOM NA ZELENICI, VRTAČA 
VODI: MARTIN OBLAK TEL7873-695 

KOSTELSKI P O H O D 

POTOK, KUŽELJSKE STENE, POTOK 
VODI: FRANC STIBERNIK TEL7873-345 

L I M B E R K 688 M 
GROSUPLJE, SP.SUVNICA. 
LIMBERK ALI IZ ČUŠPERKA 
VODI: FRANC ŠTIBERNIK,TEL773-345 

SNEŽNIK 1796 M 
SVlSČAKL GRČOVEC SNEŽNIK, 
GRDA JAMA, SVIŠČAKI 
VODI: IZTOK SINJUR 

L A T S C H U R 2236 M, S P I T Z E G E L 2119 M 
AVSTRIJA, ZIUSKE ALPE 
VODI: MARTIN OBLAK TEL7R73-695 

MISF.IJ V R H 2350M 
PLANINA BLATO, PLANINA LAZ, 
MISEU VRH, KRŠTENICA, PL.BLATO 
VODI: FRANC STIBERNIK TEL 7873-345 

ZADNJIŠK1 OZEBN1K 2084 M 
ZADNJICA, ČEZ DOL, 
OZEBNIK, NA LOGU 
VODI: ETOK SINJUR.TEL.772-056 

L E P O SPIČJE 2398 M 
STARA FUŽINA. PLANINA JEZERO, 
KOČA PRI 7 JEZERIH, BOHINJ 
VODI: FRANC STIBERNIK, TEL773-345 

K E E S K O P F 3081 M - P E T Z E K 3283 M 

VODI: MARTI OBLAK 

T R I G L A V 2864 M 
VRATA, LUKNJA, ČEZ PLAMENICE 
TRIGLAV, VRATA 
VODI: IZTOK SINJUR 

PRISANK 2547 
KOČA NA GOZDU, PRISANK.VRŠIČ 
KOČA NA GOZDU 
VODI: FRANC STIBERNIK, TEL7873 345 

Z A H T E V N O S T Č A S 

ZELO ZAHTEVNO BREZPOTJE 9 UR 
POPOLNA ZIMSKA OPREMA 

I.AHKA TURA 6 UR 

LAHKA-DRUZlNSKA TURA 5 UR 
SREČANJE GROSUPEIJSKIH 
PLANINCEV.PLEZANJE 

LAHKA TURA 6 UR 

LAHKA TURA 9 UR 

ZAHTEVNA TURA 10 UR 
DELNO BREZPOTJE 

l-AHKA, DELNO BREZPOTJE 8 UR 
AVTOBUS 

ZAHTEVNA TURA 10 UR 
AVTOBUS 

ZELO ZAHTEVNA TURA 8 UR 
ZIMSKA OPREMA g UR 

ZELO ZAHTEVNA TURA 8 UR 
6 UR 

ZELO ZAHTEVNA TURA 8 UR 

Šport v 00 SDS Grosuplje 
Za vse izlete se je 

potrebno predhodno pri
javiti pri vodniku. Ob prijavi 
je potrebno plačati stroške 
prevoza, ki ga organizira 
vodnik. V primeru slabega 
vremena lahko vodnik 
izvede rezervni program 
ali izlet odpove. Prijave, 
kjer je predviden avtobus
ni prevoz, morajo biti od
dane najmanj 14 dni pred 
izletom skupaj s plačilom 
stroškov. 

Vodniki bomo organi
zirali tudi zahtevnejše 
plezalne ture in ture po 
brezpotju. Za te izlete se 
bomo dogovorili na član
skih sestankih, ki so vsak 
ponedeljek ob 20. uri v 
društvenih prostorih na 
Adamičevi 51 (v stavbi 
Instalacije Grosuplje). 

Člani lahko preskušate 
svoje sposobnosti tudi na 
novi umetni plezalni steni 
v telovadnici OŠ Brinje. Za 
plezanje se je potrebno 
predhodno prijaviti in kupi
ti plezalni karton. Prijavite 
se lahko tudi na tečaj 
športnega plezanja, na 
katerem pridobite naziv 
"športni plezalec". 

Vse podrobne informaci
je so vam na voljo tudi na 
tel. št 786 31 73 in 041 
696 940. 

Odločite se za prijetno 
in varno potepanje po 
gorah pod vodstvom vod
nikov društva. 

UO PD Grosuplje 

Shotokan Grosuplje v Kopru 
Pokalno in državno tekmovanje 

2. mesto so osvojile mlajše deklice v skupinskih katah - vse iz Shotokan karate kluba 
Grosuplje / Slika na naslovnici: Jure Tivadar - državni prvak v katergoriji mlajši 
dečki-borbe - na najvišji stopnički. - foto Uroš Perme 

Prvi resnejši preizkus kakovosti dela v 
Shotokan karate klubu Grosuplje je bil v 
soboto, 7. marca v Lenartu, kjer je bila 1. 
pokalna tekma v karateju za dečke in 
deklice. Na tekmovanju je nastopilo 323 
tekmovalcev, ki so se pomerili v borbah 
in katah v 370 posameznih in ekipnih 
nastopih. 

Med 31 karate klubi iz vse Slovenije 
se je tekmovanja udeležil tudi Shotokan 
karate klub Grosuplje s 13 tekmovalci. 
Rezultat za prvo tekmovanje na držav

nem nivoju je bil več kot pričakovan, saj 
jih je deset osvojilo odličja: 
1. mesto v kategoriji: mlajši dečki - kate, 
Martin Križman 
1. mesto v kategoriji: malčice - skupinske 
kate, ekipa Shotoka karate kluba 
Grosuplje; Aleksandra Trampuž, Medeja 
Bučar, Barbara Zupet 
1. mesto v kategoriji: mlajše deklice -
skupinske kate, ekipa Shotoka karate 
kluba Grosuplje; Urša Trampuž, Maja 
Križman, Tjaša Erčulj 

R O K O M E T A Š I C A M KRIMA ETA NEUTRO 
ROBERTS ZA D O S E Ž E N O PRVO MESTO NAJBOLJ 

CENJENEGA MEDNARODNEGA KLUBSKEGA 
NASLOVA Č E S T I T A T M O 

Š E POSEBEJ PA " N A Š I KAPETANKI" 
BRANKI MIJATOVIČ1 

3. mesto v kategoriji: mlajši dečki - borbe, 
Jure Tivadar in Luka Steklačič 
3. mesto v kategoriji: starejše deklice -
borbe, Tadeja Petrovič 

Ta pokalna tekma je bila generalka za 
državno prvenstvo v karateju za dečke in 
deklice, ki se je odvijalo 5. maja v šport
ni dvorani Antona Ukmarja v Kopru. 

Med 36 klubi iz Slovenije je Shotokan 
karate klub Grosuplje zastopala mlajša 
borbena skupina 13-ih mladih karateis-
tov, ki so se tudi to pot dobro odrezali, saj 
je med dobitniki odličij osvojen tudi 
naslov državnega prvaka v kategoriji 
borbe - mlajši dečki, katerega je priboril 
Jure Tivadar. Tekmovanje je bilo za 
mlade športnike naporno. Potekalo je 
ves dan od 9.00 ure zjutraj do 19.00 ure. 

Shotokan karate klub Grosuplje je 
dosegel naslednje uvrstitve: 
BORBE 
1. mesto v kategoriji: mlajši dečki -
borbe, Jure Tivadar 
3. mesto v kategoriji: starejše deklice -
borbe, Tadeja Petrovič 
3. mesto v kategoriji: mlajše deklice do 
40 kg - borbe Maja Križman in Tjaša 
Erčulj 
3. mesto v kategoriji: mlajše deklice 
absolutno - borbe Urša Trampuž 
KATE 
2. mesto v kategoriji: malčice - skupinske 
kate, ekipa Shotoka karate kluba 
Grosuplje; Aleksandra Trampuž, Medeja 
Bučar, Barbara Zupet 
2. mesto v kategoriji: mlajše deklice -
skupinske kate, ekipa Shotoka karate 
kluba Grosuplje; Urša Trampuž, Maja 
Križman, Tjaša Erčulj 
3. mesto v kategoriji: mlajši dečki -
skupinske kate, ekipa Shotoka karate 
kluba Grosuplje; Jure Tivadar, Luka 
Steklačič, Martin Križman 
3. mesto v kategoriji: starejše deklice -
kate, Tadeja Petrovič 

Za dokaj mlad klub je taka uvrstitev na 
prvem državnem prvenstvu izrednega 
pomena in močna vzpodbuda za delo 
tudi v prihodnosti. 

Uroš Perme 

Pokale pa so prejeli samo najboljši. 

Socialdemokratska stranka Slovenije 
vsako leto organizira športne igre. Tudi 
letos so potekala polfinalna tekmovanja 
zahodne in vzhodne konference SDS. 
Polfinalno tekmovanje zahodne konfer
ence SDS je potekalo v soboto, 21. aprila, 
pri nas v Grosupljem. Med seboj so tek
movale ekipe v malem nogometu, košar
ki, odbojki, tenisu, namiznem tenisu ter 
šahu. Nogometaši, šahisti in igralci 
namiznega tenisa so se pomerili v dvo
rani Brinje, igralci malega nogometa so 
se iz prvotne lokacije na prostem preselili 
v dvorano, ker jo je malce zagodlo vreme, 
košarko so igrali v telovadnici stare šole 
Brinje, odbojko pa v telovadnici na 
Tovarniški ulici. 

Ob 9. uri zjutraj smo se začeli zbirati 
pred športno dvorano Brinje. Na športnih 
igrah SDS imajo pravico nastopati 
posamezniki in ekipe občinskih odborov, 
ki so člani SDS. člani športnega foruma 
ter prijatelji in simpatizerji SDS. Po prijet
nem pogovoru smo se predstavniki 
zbranih ekip zvrstili pri žrebu in si tako 
izžrebali vrstni red ter nasprotnike. 
Tekmovalci smo se zvrstili po lokacijah in 
pričeli s tekmovanji. 

Občinski odbor Grosuplje je tekmoval v 
malem nogometu, odbojki, košarki, šahu. 
Za ekipo malega nogometa in njihove 
priprave je skrbel Lojze Verbajs. Njegov 

trud se je izplačal, saj je ekipa OO SDS 
Grosuplje zasedla 3. mesto. Ekipo v odbo
jki sem vodil podpisani in z dobro igro 
smo zasedli 4. mesto ter za las zgrešili 
pokal. Tudi košarkarjem je pokal le za las 
ušel - pod vodstvom Mareka Kalaša so 
zasedli 4. mesto. 

Najbolje pa so se odrezali šahisti, saj 
so priigrali 2. mesto za 00 SDS Grosuplje. 
Po končanem tekmovalnem delu smo 
odšli na kosilo, tam analizirali svoje 
napake ter si skupaj z drugimi ekipami 
obljubili, da se zopet srečamo čez leto 
dni. Ekipe, ki pa so se uvrstile med prve 
tri, se bodo pomerile na finalu športnih 
iger SDS. Po kosilu smo se vrnili v dvora
no Brinje, kjer so prve tri uvrščene ekipe 
prejele pokale. 

Dobra udeležba na športnih igrah SDS 
nam kaže, da smo na pravi poti. To nas 
obvezuje, da se za vsake igre potrudimo. 
Zavedamo se. da morajo biti športne igre 
privlačne in zanimive. Samo tako bomo 
igre napravili množične in jih nadgrajevali. 
Za uspešnost in odmevnost športnih iger 
2001 se zahvaljujemo vsem, ki so prispe
vali svoj delež, da so ekipe 00 SDS 
Grosuplje tekmovale tako uspešno. 

Glavni tajnik 00 SDS Grosuplje, 

Dušan Hočevar 

Kolesari čez drn in stm 
Konec aprila je bilo mondeno italijansko 

mesto Riva del Garda ob Gardskem jezeru 
prizorišče tradicionalnega kolesarskega 
festivala. Na tridnevnem festivalu so proiz
vajalci koles in kolesarske opreme pred
stavili najnovejša kolesa in opremo za 
gorsko kolesarjenje. Zadnji dan pa se je 
preko 4000 kolesarjev s celega sveta, 
med katerimi so bili tudi dobitniki kolajn iz 
olimpijskih iger 2000 v Sidneyu, podalo na 
cross-country maraton. Med udeleženci iz 
Slovenije so se tega praznika udeležili tudi 
člani društva Explorik iz Grosupljega. 

Kolesarji so se podali na tri različne 
dolžine maratona, na katerih so morali 
premagati vzpone od 2400 pa do 4600 
metrov višinske razlike. Maraton je bil spel
jan večinoma po makadamskih in gozdnih 
poteh. Zaradi zahtevnosti terena je bilo 
potrebno nekaj odsekov poti prehoditi s 
kolesom na rami. Kljub vsem naporom pa 
je večina udeležencev maratona uspešno 
prikolesarila do cilja. 

V soboto, 5. maja, smo člani društva 
Explorik organizirali izlet z gorskimi kolesi. 
Deževno jutro kolesarjem ni vlivalo 
velikega navdušenja. Malo pred pričetkom 
pa se je začelo jasniti. V lepem sončnem 
vremenu nas je pot vodila iz Zacurka pri 
Šmarju-Sap. kjer je bil start, na področje 
ljubljanske občine, čez Pleše, Brezje pri 
Lipoglavu na Mali Lipoglav. od tu pa mimo 
Panc nazaj v grosupeljsko občino čez 
Polico na Kucelj. Z najvišje točke naše 
občine smo pot nadaljevali preko Malega 
Vrha. čez Kržarejo, po meji grosupeljske 
občine preko Panc in Zgornje Slivnice 
nazaj v Zacurk. Večina 5 0 kilometrske 
poti je bila speljana izven urejenih in 
asfaltiranih cest. s skupnimi vzponi več kot 
1000 metrov višinske razlike. 

Utrujeni, a zadovoljni udeleženci smo se 
ob hrani in pijači ter prijetni družbi zadržali 
do poznih popoldanskih ur. 

Uroš Perme 



Maraton treh občin En lep dan - na Radenskem polju 
KD Grosuplje organizira pod pokro

viteljstvom občin Grosuplje, Ivančna 
Gorica in Dobrepolje veliko kolesarsko 
prireditev "Maraton treh občin". 

V letu, ko praznujemo 25. obletnico 
organiziranega kolesarstva v 
Grosupljem, smo se odločili izvesti 
veliko kolesarsko prireditev, ki bo 
primerljiva s podobnimi v tujini in bo 
zadovoljila kar največje število 
udeležencev. Prireditev se bo odvijala 
27. maja 2001, s pričetkom ob 9.00 uri. 
Za udeležence smo pripravili tri proge in 
jih razdelili po težavnostnih stopnjah. 
Proga A, imenovana tudi družinska, je 
dolga 45 km in je namenjena slabše 
pripravljenim rekreativcem in družinam 
z otroki. Proga B meri 95 km in je 
namenjena rekreativcem, ki so pripravl
jeni štiri ure sedeti na kolesu in pritiskati 
na gornike. Proga C bo zadovoljila tiste, 
ki imajo željo in moč prevoziti 110 km 
ter jim vzponi ne predstavljajo večjih 
težav, saj je ta proga začinjena z 
vzponom na 600 m visoki Korinj. 

Iz naslova maratona je razvidno, da 
bo potekal po področju občin Grosuplje, 
Ivančna Gorica in Dobrepolje. Prvih 30 
km je za vse udeležence speljanih po isti 
progi in sicer iz Grosupljega preko 
Cikave, Šmarja-Sapa. Velikega Vrha, 

Konec aprila se je na redni seji sestal 
občni zbor KK Grosuplje. Člani kluba so 
se seznanili z rezultati dela v iztekajoči 
se sezoni ter sprejeli program in cilje 
kluba za prihodnjo sezono. Izvolili pa so 
tudi nov nadzorni odbor in disciplinsko 
komisijo. 

V sezoni 2000/2001, se je tekmovanj 
v okviru Slovenske košarkarske lige 
(SKL) udeleževalo pet selekcij; dve pio
nirski, kadetska, mladinska in članska 
selekcija. Vključili pa smo se tudi v tek
movanje mlajših članov do 20 let. 
Strokovno delo z igralci so opravljali Viki 
Jurečič, Bojan Vaupotič ter Boris Legan 
in vsi trije ostajajo trenerji KK Grosuplje 
tudi v prihodnji sezoni. Treningi so za vse 
selekcije potekali štirikrat do petkrat 
tedensko. Skupaj je bilo opravljenih kar 
856 treningov ter odigranih 93 prven
stvenih (od tega 55 zmag) in 19 pri
jateljskih tekem. Selekcije pa so dosegle 
naslednje rezultate: 

- V letošnji sezoni sta nastopali dve 
PIONIRSKI selekciji. Pionirji B (rojeni 
1987 in mlajši) so nastopali v 2. SKL in 
sicer v kategoriji starejših pionirjev. 
Pionirji A (rojeni 1986 in mlajši) pa so 
tekmovali v 1. SKL. Odigrali so 22 prven
stvenih tekem in zabeležili 8 zmag. Med 
80 ekipami (I. in II. SKL) pa so zasedli 
24. mesto. 

- KADETI (rojeni 1984 in mlajši) so 
tekmovali v 2. SKL. V rednem delu 
sezone so nastopali v skupini - Zahod 1 
in zasedli prvo mesto. Odigrali so 21 
prvenstvenih tekem in dosegli 14 zmag 
ter 5 prijateljskih tekem, kjer so zmagali 
dvakrat. Končna uvrstitev kadetov pa je 
29. mesto med 67 ekipami. Konec maja 
pa bodo igrali še kvalifikacije za 
uvrstitev v 1. SKL. 

- MLADINCI (rojeni 1982 in mlajši) so 
tekmovali v 1. SKL V rednem delu 
sezone so tekmovali v skupini - Center in 
zasedli tretje mesto. Odigrali so 18 
prvenstvenih tekem in dosegli 9 zmag. V 
razigravanjih za končno uvrstitev pa so 
se uvrstili na 10. mesto med 47. ekipa
mi. 

- ČLANI so igrali v 3. SKL in v red
nem delu sezone zasedli prvo mesto v 
skupini - Zahod 1. Igrali so 16 prven
stvenih tekem in dosegli 14 zmag. 
Odigrali pa so tudi 2 pokalni in 10 pri
jateljskih tekem. Uvrstili so se tudi v 

Podgorice, Paradišča, mimo motela 
zopet v Grosuplje in naprej proti 
Mlačevem, Račni, kjer kolesarjem gos
toljubnost ponudi občina Dobrepolje. 
Pot se nadaljuje skozi Zdensko vas, 
Predstruge in Videm. V Zdenski vasi se 
udeleženci proge A vrnejo v Grosuplje, 
srednje in dolgoprogaši pa nadaljujejo 
proti Hočevju in naprej proti Krki. Tu pre
vzema primat občina Ivančna Gorica. V 
križišču nad Krko se progi B in C ločita. 
Udeleženci maratona B zavijejo levo 
proti Krki in skozi njo do križišča z magis
tralno cesto iz Žužemberka. Udeleženci 
najtežje preizkušnje zavijejo desno na 
Korinj in preko njega v Fužine, skozi 
Marinčo vas in Gabrovčec do križišča 
ceste s Krke, kjer se progi B in C zopet 
združita. Skupna pot se nato nadaljuje 
do Muljave in naprej skozi Velike 
Kompolje, Lučarjev kal, Hrastov dol, 
Rdeči kal, Dob, Bogo vas, Škofije, čez 
železniški prehod pri Radohovi vasi, 
nato desno proti Bregu, preko potoka v 
Temenico in naprej skozi Praproče, 
Šentvid pri Stični, Griže, Vir pri Stični, 
Stično, Ivančno Gorico, Drago, Višnji 
Goro, preko Peščenika v Malo in Veliko 
Loko, Luče, Lobček, Mlačevo in do cilja 
v Grosupljem. 

Start in cilj vseh prog bo pri športni 

PLAY OFF, kjer so se skupaj s KRKO 
TELEKOM - mladi, YDRI0 Sclabonico in 
Jesenicami, potegovali za vstop v 2. ligo. 
Zasedli so tretje mesto, kar pa ni zados
tovalo za uvrstitev v višjo ligo. Končna 
uvrstitev med 36 ekipami, ki so tek
movale v 3. SKL, še ni znana, vendar 
pričakujemo uvrstitev okoli petega 
mesta. 

- Ekipa MLAJŠIH ČLANOV (do 20 let 
starosti) s tekmovanji v 2. SKL še ni 
zaključila, v dosedanjih srečanjih pa so 
zabeležili 5 zmag in 1 poraz. 

Igralci KK Grosuplje so letos uspešno 
nastopali tudi v Šolski košarkarski ligi, v 
katero je vključena OŠ Louis Adamič, in 
zasedli odlično osmo mesto. Tekmovali 
pa so tudi na Pionirskem festivalu, kjer 
so se starejši pionirji uvrstili v četrtfinale, 
mlajši pionirji pa se bodo v polfinalu 
potegovali za najvišja mesta. 

Tudi v sezoni 2001/2002 bo v ligaška 
tekmovanja vključenih pet selekcij in 
sicer: 

- PIONIRJI - nastopajo v 1. SKL (tek
movanja so se že začela), 

- KADETI B - bodo igrali v 2. SKL, 
- KADETI A - morajo za vstop v 1. SKL 

igrati še kvalifikacije. Prvi del kvalifikacij 
bo 26. maja, drugi del pa 9. junija. K 
organizaciji kvalifikacijskega tekmovan
ja se je prijavil tudi KK Grosuplje. 

- MLADINCI - so si zagotovili nastop v 
1. SKL, 

- ČLANI - bodo tekmovali v 3. SKL. V 
kolikor pa bo prišlo do ustanovitev JAD
RANSKE lige, bodo verjetno igrali še 

dvorani Brinje v Grosupljem. Prijave 
bomo začeli sprejemati od 730 naprej 
na štartno ciljnem prostoru. Štartnina za 
progi B in C znaša 2.000 SIT, za progo A 
pa 1.000 SIT. Start maratona bo s 
časovnimi presledki ob 9. uri. 
Kolesarjem bodo na vseh progah na 
voljo okrepčilo, potujoče servisne 
delavnice in ostala spremljevalna vozila. 
Na križiščih bo poskrbljeno za varnost in 
usmerjanje udeležencev. Pri tem je 
potrebno opozoriti, da bo maraton 
potekal v normalno odvijajočem se 
prometu in bo pri vožnji potrebno 
upoštevati cestno prometne predpise in 
opozorila organizatorja. Udeleženci 
bodo vozili na lastno odgovornost. 
Nekateri spusti, predvsem pri progah B 
in C, so zelo strmi in hitrosti presegajo 
50 km/h, zato bo hitrost vožnje potreb
no prilagajati razmeram na cesti in mak
simalno upoštevati navodila in opozorila 
organizatorja. 

Na cilju bo vsak udeleženec s plačano 
štartnino prejel spominsko medaljo in 
majico. Deležen bo tudi okrepčila v obli
ki malice in veliko zabave. Njegova štart
na številka se bo znašla v bobnu za 
žrebanje praktičnih nagrad, kjer bo glav
na nagrada prireditve barvni televizijski 
sprejemnik. 

Dodatne informacije so vam na voljo 
pri g. Cevcu na telefon št. 041 726 898 
in pri g. Malnarju na tel. 041 449 252. 

KD Grosuplje, Andrej Jerman 

dodatne kvalifikacije za vstop 2. SKL. 

V prihodnji sezoni bo delo s pionirsko 
in kadetsko A ekipo prevzel Viki Jurečič, 
kadete B bo treniral Boris Legan, mlad
ince in člane pa Bojan Vaupotič. Pri delu 
z mlajšimi selekcijami bo trenersko 
vlogo opravljal tudi Teo Hojč. KK 
Grosuplje želi v novi sezoni doseči čim 
boljše rezultate v prvenstvenih tek
movanjih in zadržati pozicije v prvih 
ligah tudi za sezono 2002/2003. Pri 
selekcijah, ki igrajo v nižjih ligah, pa je 
seveda cilj napredovanje v višjo ligo. 
Klub si bo v prihodnji sezoni prizadeval 
razširiti svojo dejavnost tudi na okoliške 
šole v Ivančni Gorici, Višnji Gori, 
Dobrepolju, Velikih Laščah in Škofljici, 
kjer bi v okviru interesnih dejavnosti 
potekale šole košarke. Že sedaj pa vodi
jo trenerji KK Grosuplje šolo košarke na 
grosupeljskih osnovnih šolah (OŠ Brinje, 
OŠ Louis Adamič, podružnična šola 
Šmarje-Sap). Osnov košarke se uči več 
kot 70 učencev nižjih razredov. 

Ob koncu sezone se želimo za pod
poro in spodbujanje na tekmah zahvaliti 
navijaško-plesni skupini Mačke pod vod
stvom Barbare Suhi ter vsem gledalcem 
in gledalkam, ki so v velikem številu 
spremljali tekme KK Grosuplje in jih že 
sedaj vabimo na oglede tekem nove 
sezone. Zahvaljujemo pa se tudi vsem 
sponzorjem, brez katerih uspehi KK 
Grosuplje ne bi bili mogoči. 

KK Grosuplje, Alja GABRIJEL 

V dokaj hladnem in še nekoliko raz
močenem 27. aprilu se je zjutraj 
zbralo pred cerkvijo sv. Martina pod 
Boštanjem nekaj pohodnikov na 
osebna povabila članov grosu
peljskega Gorniškega kluba Limberk. 

Za začetek smo se ustavili v cerkvi 
in se seznanili z njeno umetnostno 
opremo ter bogato zgodovino, ki je 
močno povezana s stiškim samo
stanom ter z boštanjskimi grofi in 
baroni, pa seveda z ljudmi, ki so tod 
okoli živeli neprestano že od praz
godovine naprej. O tem pričajo razni 
materialni in pisni dokazi, saj so na 
boštanjskem griču starinokopi našli 
arheološke ostanke. O posesti bri-
žinskih škofov pričajo klevevški urbar
ji. Da o deželnemu glavarju Jakobu 
Lambergu, ki je "postavil najlepši 
grad daleč naokoli", Rihardu Blagaju, 
po katerem se imenuje svetovno 
znana blagajana, pa o zastavi kran
jskega viteškega plemiškega poziva, 
ki spominja na bitko pri Sisku, in še 
vrsti drugih zgodovinskih in kulturnih 
dogodkov, niti ne govorimo. 

Pot smo nato nadaljevali s pokopa
lišča, pod hribom, mimo Kotov do 
Prkosa, kjer je imel baron nekoč 
privezan čoln, in krenili čez spodnji 
del vasi Zagradec, saj je voda v stru
gah segala skoraj do roba in nato po 
utrjeni poljski in gozdni cesti prečkali 
gozd Podključ ter pot presekali tako, 
da smo prišli iz gozda nekoliko za 
Vičevim močilom. Kljub temu da je 
bila letošnja pomlad dokaj muhasta, 

MAJ 
26. 05. Logarska dolina - Robanov kot 
- Knezova domačija - Krofička. 
(maša za vse gornike, obletnica 
ustanovitve Skale). 

JUNIJ 
16. 06. Rzenik (1833 m) Konj (1803 
m) v Kamniških Alpah 
23. 06. Kamniške Alpe - Repov kot -
Srebrno sedlo 

JULIJ 
21. 7. - 12. 8. Spominski tabor dr. 
Henrika Turne v dolini Lepene 
(letovanje ali udeležba na posameznih 
turah) Triglav, Škrlatica, Bavški 
Svinjak) 

AVGUST 
01. 08. Škrlatica 
- (obletnica postavitve križa) 
03. 08. - 04. 8. Triglav - (Pokljuka -
Rudno polje) 
05. 08. Kranjska Gora - Ljubelj - korita 
Soče - Lepena - obisk tabora 
dr. Henrik Turna v Lepeni - pohodna 

je raslo še vedno precej močvirskih 
tulipanov. Najlepšemu holmu na 
Slovenskem (kopanjskemu griču s 
cerkvico) smo tako počasi prišli za 
hrbet, prečkali na enem od mostičev 
Zelenko in se podali proti Zatočnim 
jamam. Ker leži prva jama nekoliko 
višje od druge, je bila na vhodu že 
suha, zato smo šli nekaj deset metrov 
v njeno notranjost in na njenem 
levem kraku opazovali lepe kapniške 
tvorbe, ki jih (moram priznati) tudi 
sam še nisem videl, pa sem že nekaj
krat bil v vseh treh jamah. 

Še bolj zanimiv je bil vstop po zavi
tih stopnicah v veliko dvorano 
Viršnice, saj je skoznjo teklo na 
najnižji etaži kar precej vode iz Šice, 
ki se je po približno petdesetih metrih 
izgubljala z močnim bučanjem skozi 
brzice nizdol pod Novo goro in ki nato 
po več kilometrih zavitih in neprehod
nih rovov na svetlo v Krko preimeno
vana priteče. 

Ko smo prišli iz jame, se je tudi že 
precej ogrelo, a ker me je doma čaka
lo kar nekaj nalog, pa še za časopis 
sem moral nekaj urediti, so se naše 
poti nato na zgornji gozdni poti razšle. 
Pohodniki so nato odšli še proti lovski 
koči na Ilovi gori in se nato v 
popoldanskih urah ustavili še v 
zagraški gostilni. Ker pa so poti tako 
narejene, smo se morali še enkrat 
srečati in z obrazov sem jim prebral, 
da so preživeli en lep dan. 

Jože Mlkllč 

tura ali aktivnosti v taboru in okolici 
25. 08. Saeuleck (3085 m) v Nizkih 
Turah (Avstrija) 

SEPTEMBER 
01. 09. Jezersko - Stegovnik (1692 m) 
- srednje zahtevna tura 
08. 09. Dovški križ (2410m), Škrnatar-
ica (2448m), Kukova špica (2427m) 
/ / Spodnja Slivnica - Limberk 

(687m) - Stari grad (668m) -
(gobarjenje) 
23. 09. Triglavska vrata - zaključek 
sezone (Križ 2410 m) Slomškova 
nedelja v Vratih 

Ture s poudarjenim tekstom bomo v 
GK Limberk izvajali po terminskem 
planu, ostale le, če bo dovolj prijav pet 
dni pred turo (več kot 5 oseb) - tel. 01 
787 23 86, 031 35 20 46. 
Natančnejši opisi in informacije bodo 
na voljo teden dni pred načrtovanimi 
akcijami! 

OBČINSKA KOŠARKAŠKA LIGA 
V marcu in aprilu je potekala spomladanska košarkaška liga. Tekmovanje se 

je odvijalo v telovadnici OŠ Louis Adamič. Nastopilo je 8 ekip iz občine Grosuplje. 
Igrali so po sistemu, kdor prvi doseže 21 točk, zmaga. Po koncu spomladanskega 
dela tekem vodi ekipa Šmarje Gambo s polnim izkupičkom 7-ih zmag oz. 14 točk. 
Sledita ekipi Študentskega kluba Groš in Picerije Zaje. 

KONČNA LESTVICA SPOMLADANSKEGA DELA 

ŠTEV DANI PREJETI KOŠ 

MESTO EKIPA TEKEM ZMAGE PORAZ TOČKE KOŠI KOŠI RAZLIKA 

1 ŠMARJE GAMBO 7 7 0 14 147 : 104 43 
2 ŠTUDENTSKI KLUB GROŠ 7 5 2 12 144 : 119 25 
3 PIZZERIAZAJC 7 5 2 12 141 : 120 21 
4 KOVINASTROJ GASTRONOM 7 4 3 11 133 : 120 13 
5 SERVIS VILIČARJEV PARKEU 7 3 4 10 117 : 140 -23 
6 CIKAVA 7 3 4 10 116 : 138 -22 
7 ŠENTJURJE UNITED 7 1 6 8 122 : 141 -19 
8 ODPISANI 7 0 7 7 109 : : 147 -38 
Uroš Perme 

OB Z A K U U Č K U KOŠARKARSKE 
SEZONE 2000/2001 PROGRAM GORNIŠKIH TUR IN PRIREDITEV 

GK LIMBERK / MAJ - SEPTEMBER 

Ekipa mlajših članov KK Grosuplje in trener Bojan Vavpotič 
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Pohodniki na začetku poti. 

F o t o - v i d e o - s t u d i o 

TRAVNIK MARJAN 
GROSUPLJE 
KOLODVORSKA 2 
TEL.: 01/786-33-58 

V I Š N J A GORA 
GRINTOVEC 41 
GSM: 041/784-116 
TEL: 01/788-41-16 

Lepa fotografija je 
dragocen spomin, 

zato se prepričajte, da 
pri nas ujamemo v 

objektiv trenutek, 
ki ostane .... 

FOTOGRAFIRANJE ZA DOKUMENTE 
EKSPRESNA IZDELAVA FOTOGRAFIJ 

SNEMANJE IN FOTOGRAFIRANJE POROK IN 
DRUGIH SVEČANOSTI 

BO UOKVIRJAMO SLIKE 

Nudimo pa vam tudi: 
- barvno in črno-belo fotokopiranje 

- vezavo, termovezavo in plastificiranje 

J O Ž E A H L I N s p 

Kolodvorska 1, Grosuplje, tel.& faks: 01 787-14-51 

mVDIO-\/IC*EG T E H N I K A 

' i 

S O N Y 

O D S L E J SPET L A H K O 

K U P U J E T E N A O D L O Ž E N O 

P L A Č I L O S CEKI 

P O O B L A Š Č E N I Z A S T O P N I K 

tehnounion d.d. 

BELA TEHNIKA IN 
GOSPODINJSKI APARATI 

POTROŠNOKOM NAJBOLJ 
ZNANE IN PRILJUBLJENE 

ZNAMKE 

U 

(S) 
d.o.o., CESTA NA KRKO 9, 1290 GROSUPLJE 

Tel.: 01/786 26 22; 786 36 20 
Fax: 01/786 46 21 

INSTALACIJE • TRGOVINA • INŽENIRING • SERVIS 

S T O R I T V E 

Elektroinstalacije od projekta do izvedbe za vse vrste 
objektov, po konkurenčnih cenah, zahtevajte naše 
ponudbe; 
meritve instalacij in izdaja atestov za obratovalnice in 
proizvodne obrate; 

i vzdrževanje instalacij in naprav na objektih, 
opravljamo redne in pogodbene servise; 

i izvajamo računalniške mreže z dobavo in montažo 
opreme v sodelovanju z vodilnimi podjetji: 

i naša ključavničarska delavnica vam izdela vse vrste 
kovinskih delov, potrebnih pri montažah, razno 
kovinsko opremo, elektro omare in pulte po naročilu. 

nn^r-iv 7.-1 teb Jon 

n poslovnim partnerjem 
ajk v a l i t e t n e j š e usluge in 

T R G O V I N A 

i Naša nova ponudba je urejena specializirana 
discontna trgovina za elektroinstalacije namenjena 
elektroinstalaterjem, vzdrževalcem, samo-
graditeljem, gospodinjstvom; 

l v trgovini izvajamo strokovno brezplačno svetovanje; 
i izvajamo kataloško prodajo znanih proizvajalcev 

gospodinjskih strojev in aparatov; 

i na željo stranke izvršimo dostavo na dom, izvedemo 
priklop; brezplačno odpeljemo zamenjani izdelek. 

rabi in 
zevanju vaših aparatov! 

N U D I M O V A M T U D I J ^ U j J * 

M O Ž N O S T N A K U P A I N 

p r i k l o p a m o b i t e l 
O U G O D N I H C E N A H I N 

K V A L I T E T I S E 

P R E P R I Č A J T E V 

T R G O V I N I 
ELTEHNIKA 

t o 
a 

•o 
"D 

• 

V MODI GROSUPLJE LAHKO IZBIRATE MED 

DOMAČIMI IN TUJIMI BLAGOVNIMI 
ZNAMKAMI OBLAČIL ZA VSO DRUŽINO: 

GORENJSKA OBLAČILA, ELKR0J, LABOD, 
KROJ, USCA, SKINV NAVIGARE, M0NTEFI0RE, 
MICOLL, STALMAN, UBICO... 

Velika izbira 
o b l a č i l za 

0/ gotovinski 
0 popust 

• OBLAČILA BLAGOVNE ZNAMKE ELKROJ 
»OTROŠKA OBLAČILA BLAGOVNE ZNAMKE MONTEFIORE 

>ERILO BLAGOVNE ZNAMKE SKINY 

i 
Popusti veljajo do 31. maja 2001 

pri nakupu nad 5.000 SIT. 

i 

Z a . 
^Sf £ L E, 

p r i j e t e n n a k u p 

M O D A GROSUPUE 

A D A M I Č E V A 8, GROSUPUE 

T E L : 0 1 78 72 821 
pake v tisku so možne 



T U R I S T I Č N O DRUŠTVO 

ŽUPANOVA JAMA 

GROSUPUE 
Taborska c. 6, 1290 Grosuplje 

Tel./Fax: 01/786-13-23, 
01/787-22-91 

GSM: 041/407-705 

ORGANIZIRA 

V nedeljo, 2 0 . maja 2 0 0 1 
ob 9. uri 

POHOD NA 
VRH NAD Ž E L I M U A M I . 

Zbirno mesto je pri 
drevesnici v Medvedici. 
Informacije na telefon 

7 8 6 - 1 3 - 2 3 (Marija). 
Vljudno vabljeni! 

V nedeljo, 3 . junija 2 0 0 1 , 
ob 15 . uri 

DOBIMO SE 
V ŽUPANOVI JAMI. 

V Veliki dvorani 
Županove jame 

bo koncert. 
Nastopal bo 

Šentjurski oktet 
in narodnozabavni 

ansambel 
Dolenjski kvintet. 

Koncert, 
združen z ogledom 

Županove jame, 
je brezplačen. 

Vljudno vabljeni! 

OGLEDI JAME 

ob sobotah, nedeljah in 
praznikih od aprila 

do oktobra ob 15. uri. 
ob nedeljeah v marcu in 

novembru ob 15. uri. 

SKUPINSKI OGLEDI 
PO DOGOVORU! 

MlTf. Dfl Vflft 
TC i ! UPfDinO PPIČfSKO? 

fPIZfPSM STUDIO mW 
TABORSKA 4, GROSUPLJF 

G O S P E IN G O S P O D J E , 
PPP| PRIČAKUJEMO VAS V PRVEM 
fWm\ NADSTROPJU ADAMIČEVEGA 

C E N T R A V G R O S U P L J U 
T E L : 031 500 318 

1 2 9 0 G R O S U P L J E , R o ž n a d o l i n a 9 
T e l . : 0 1 / 7 8 6 3 3 6 3 
F a k s : 0 1 / 7 8 6 4 4 6 4 

SELA pri Dolenjskih Toplicah 

Tel.: 07/306-56-95 

07/306-56-82 

RUDNIK, Šalica vos, Kočevje 

Tel.: 01/895-56-25 

Q0ta 
VSE ZA KKOVSKA IN KLEPARSKA DEIA 
GROSUPLJE • BREZICE • SLOVENJ GRADEC 

V maju smo vam v trgovini G romal G ril d.o.o. 

pripravili ugoden nakup keramike i t 

od \ . \ OO sil |0 |n* dpljfs; 

gtanitagi 

S v e t o v n a n o v o s t L o t u s - E f f e c t * 
Vrhunske opečne kritine iz Nemčije po ugodnih cenah! 

Strešne kritine tudi za naklone streh od 10° dalje 

Krovsko kleparski center Grosuplje 
Gasilska c 27 ^ 

pije Pokličite za seznam pooblaš 

Vimont 
TRGOVINA Z GRADBENIM IN TEHNIČNIM BLAGOM d.o.o. 

Gasilska c. 4, Grosuplje - tel.:061/764-068, tel/faks:061/764-067 

tirnim nm ¥ v&msuiifju 
STR0P0VI-PREDELNE STENE 

PO SISTEMU 

kNAUf ® r r i s t r o n g 

K O Z M E T I Č N I S A L O N 
T H A L G O C E N T E R - SPA 
B r i n j e c . 1/47, 1 2 9 0 G r o s u p l j e 

Tel ./fax : 0 1 / 7 8 6 2 - 1 3 2 

SOI ARI J 

EPILACUA, l>LPILAc"TJA 

S P E C I A L N A N E G A O B R A Z A in T E L E S A 

ANTICELIJLITNI PROGRAMI 

aromaterapija, 
mišična stimulacija 

obloge z blatom in soljo 
ultra zvok, algoterapija 

Frigi Thalgo 
limfna drenaža 

** NOVO ** 

i nticelulitni programi 
PRESO TERAPIJA 

in 
ENDODERM M. M TERAPIJA 

Hranilnica M A J V L O N U 
Poskrbimo za Vaše denarne težave in vam v najkrajšem tam odobrimo 

POTROŠNIŠKI, OBRTNIŠKI ALI PODJETNIŠKI KREDIT 

TEKOČI RAČUNI 
(plačilna kartica Eurocard MasterCard, čeki, bankomati, limiti) 

NAJBOLJŠE OBRESTNE MERE /A TOLARSKE VEZAVE 
• MESTNO VARČEVANJE ZA VARNO IN NEODVISNO PRIHODNOST 
ZLATILON DOLGOROČNO VARČEVANJE ZA ZLATNIK ZAUPANJA 

• VARČEVANJE PLUS VARČEVANJE ZA VAŠ IZBRAN NAMEN 
• ZANIMIVO DOLGOROČNO VARČEVANJE NAD 5. 7 IN 10 LET 

Poslovna enota 

MAGRO 
Grosuplje 

Kolodvorska 3 

Telefon: 01/78 64 600 

01/78 64 300 

• r \ K l J J i / • V HRANILNICI LAHKO PLAČATE VASE POLOŽNICE Z NAJMANJŠO PROVTZJJO IN KUPUJETE TER PRODAJATE TUJO VALUTO Faks: 01/78 61 719 
LUN U . U . Kranj ZA VSE INFORMACIJE SE OGLASITE NA KOLODVORSKI 3 OZIROMA NAS POKLIČITE PO III I IONU 7K-62-925 


